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روزنامه صبح ایران
 رئیس قوه قضائیه با اعلام آمادگی دستگاه قضایی برای همکاری 
با مجریان و ناظران انتخابات، تاکید کرد: جرایم و تخلفات انتخاباتی 

باید در زمان وقوع آن، مورد رسیدگی قرار گیرد نه بعد از انتخابات.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه، 
مردم  رای  بر  اتکا  و  ابتنا  را  اسلامی  نظام  بزرگ  افتخارات  از  یکی 
دانست و تصریح کرد: اینکه امام راحل فرمودند »میزان رای ملت 
است«، یک سخن تشریفاتی و سیاسی نبود بلکه حقیقتا و در عمل 

به رای و نظر مردم اعتقاد داشتند. مقام معظم رهبری نیز به اعتماد

 معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه مسائل کارخانه ها و 
مشکلات کارگری واحدهای تولیدی نباید وارد فاز سیاسی شود، 
تصریح کرد: مسائل کارخانه ها باید در سطح دستگاه های اجرایی 
ذیربط و با تدبیر مدیران استان ها و ستاد تسهیل و رفع موانع، حل و 
فصل شود چرا که اگر این مسائل سیاسی شود، مشکلات پیچیده تر 
خواهد شد دکتر اسحاق جهانگیری در جلسه جلسه بررسی مسائل 
و مشکلات واحد های بزرگ تولیدی استان مرکزی از شرکت های 

هپکو، واگن پارس و آذرآب به عنوان سه کارخانه مهم صنعتی کشور

رئیس قوه قضائیه:

رسیدگی به تخلفات انتخاباتی به موقع و 
متناسب باشد

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد:

مشکلات واحد های تولیدی نباید وارد
 فاز سیاسی شود
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صادق زیبا کلام: 

جلیلی و عارف برای انتخابات 
ریاست جمهوری آماده می شوند

سخنگوی دولت: 

مسیر نجات کشور از 
انتخابات می گذرد 
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سخنگوی دولت گفت: باید بدانیم مسیر نجات کشور از انتخابات می گذرد؛ انتخابات و رجوع به صندوق رأی یکی از افتخارات 
نظام جمهوری اسلامی و در عین حال تنها راه و بهترین راه موجه برای ایجاد تغییرات مورد نظر بین نسلی است.»علی ربیعی« در 
نشست خبری روز دوشنبه گفت: در چند روز گذشته پس از روزهای تلخ، مواضع و رویکرد دلجویانه رهبر معظم انقلاب در قبال 
آسیب دیدگانی که به تعبیر ایشان از مصادیق شهید و جانباز به حساب می آیند، مهم و راهگشا بود،  قطعا این وقایع نیازمند علت یابی

 کارشناس مسائل سیاسی و استاد دانشگاه تهران درپاسخ 
به این سوال که پیش بینی عمده درباره آینده سیاسی رجالی 
واگذار  نکردن،  نام  ثبت  با  را  مجلس  انتخابات  صحنه  که 

کرده اند چیست؟: من فکر می کنم هم آقای جلیلی و هم آقای 
عارف خود را برای انتخابات ریاست جمهوری در سال 1400 
آماده می کنند. صادق زیباکلام با تاکید بر این نکته که »با توجه

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد:

مشکلات واحد های تولیدی نباید وارد
 فاز سیاسی شود

اینکه مسائل کارخانه ها و مشکلات کارگری  بر  تاکید  با   معاون اول رییس جمهور 
واحدهای تولیدی نباید وارد فاز سیاسی شود، تصریح کرد: مسائل کارخانه ها باید در سطح 
دستگاه های اجرایی ذیربط و با تدبیر مدیران استان ها و ستاد تسهیل و رفع موانع، حل و 

فصل شود چرا که اگر این مسائل سیاسی شود، مشکلات پیچیده تر خواهد شد
دکتر اسحاق جهانگیری در جلسه جلسه بررسی مسائل و مشکلات واحد های بزرگ 
تولیدی استان مرکزی از شرکت های هپکو، واگن پارس و آذرآب به عنوان سه کارخانه 
مهم صنعتی کشور یاد کرد و گفت: در دوره ای که به دنبال احداث کارخانه های بزرگ در 
کشور بودیم، احداث این سه واحد تولیدی نقش موثری در صنعتی شدن کشور ایفا کردند.  
معاون اول رییس جمهور با اشاره به برخی مسائل و مشکلات پیش روی این سه کارخانه، 
بر ضرورت حل مسائل آنها در کوتاه ترین زمان ممکن تاکید کرد و از وزارت صنعت، معدن 

و تجارت خواست برای شناسایی موانع و رفع مشکلات این سه واحد تولیدی تلاش کند. 
وی با تاکید بر اینکه مسائل کارخانه ها و مشکلات کارگری واحدهای تولیدی نباید وارد 
فاز سیاسی شود، تصریح کرد: مسائل کارخانه ها باید در سطح دستگاه های اجرایی 
ذیربط و با تدبیر مدیران استان ها و ستاد تسهیل و رفع موانع، حل و فصل شود چرا که 
اگر این مسائل سیاسی شود، مشکلات پیچیده تر خواهد شد.  دکتر جهانگیری با بیان 
اینکه باید نسبت به پرداخت بموقع حقوق کارگران و جلوگیری از آسیب به وضعیت معیشتی 
آنها حساسیت داشته باشیم، افزود: مدیران بنگاه های تولیدی باید تلاش کنند کارگران را 
زیر چتر حمایتی خود قرار دهند و با ارتباط و تعامل خوبی که با آنها برقرار می کنند، اجازه 
ندهند مسائل کارگری دستمایه بهره برداری جریانات سیاسی شود.  وی همچنین بر لزوم 
حمایت از مدیران بنگاههای تولیدی و عدم دخالت های نابجا دستگاههای مختلف در اداره 
امور کارخانه ها تاکید کرد و گفت: نباید احساس امنیت و آرامش مالک و مدیران کارخانه 
ها خدشه دار شود چراکه این امر می تواند به تمایل و رغبت سرمایه گذاری در واحدهای 
تولیدی آسیب وارد کند. معاون اول رییس جمهور با تاکید بر این که واگذاری بنگاه های 
تولیدی باید به بخش خصوصی دارای اهلیت که امکان اداره مطلوب واحد تولیدی را دارد، 
انجام شود از سازمان خصوصی سازی خواست ظرف دو هفته مسایل شرکت هپکو را با 
هماهنگی وزارت صنعت، معددن و تجارت تعیین تکلیف کنند.  در این جلسه که وزرای راه 
و شهرسازی، صنعت، معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، استاندار استان مرکزی، 
رییس سازمان بورس، مدیرعامل شرکت راه آهن و مدیران عامل بانک های ملی و کشاورزی 
نیز حضور داشتند، گزارشی از مشکلات و مسائل پیش روی واحدهای تولیدی هپکو، واگن 
پارس و آذرآب ارائه شد و مدیران عامل این کارخانه ها به ارائه توضیحاتی در خصوص مسائل 
و دغدغه های خود و نیز ظرفیت فعال تولید و میزان اشتغال، این کارخانه ها پرداختند.  در 
ادامه این جلسه مهمترین مسائل و مشکلات پیش روی این سه واحد تولیدی نظیر تعیین 
تکلیف مالکیت کارخانه، تامین سرمایه در گردش، رسیدگی به معوقات کارگری، حل مسائل 
بازنشستگی و ... مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و پس از طرح نظرات و پیشنهادات 

مختلف، تصمیمات لازم برای حل مسائل این سه کارخانه اتخاذ شد.
 

در پی فسخ قرارداد ویلموتس و استراماچونی:

وزیر ورزش به مجلس فراخوانده شد
عضو هیأت رئیسه مجلس از حضور وزیر ورزش در نشست فردای فراکسیون ورزش و 
کمیسیون فرهنگی به علت فسخ قرارداد سرمربی تیم ملی و سرمربی باشگاه استقلال 
و وارد آمدن خسارت های مالی به کشور از این طریق خبر داد.  علی اصغر یوسف نژاد  
اظهارداشت :متأسفانه به دلیل ضعفی که در تنظیم و تدوین قراردادهای بین المللی 
در حوزه ورزش وجود دارد و بار حقوقی بسیاری از این قراردادها نادیده گرفته می شود، 
بسیاری از بازیکنان و مربیان خارجی با باشگاه های ایرانی و تیم ملی قرارداد منعقد می کنند 
و پس از مدتی از کشور رفته و با طرح شکایات درخواست غرامت هم می کنند. نماینده 
مردم ساری و میاندرود در مجلس شورای اسلامی افزود: حتی در طرح تحقیق و تفحص 
از دو باشگاه استقلال و پرسپولیس نیز مشخص شد که به طور معمول این قراردادها فاقد 
استانداردهای اولیه بوده و در برهه های مختلف زیان های بسیاری به دو باشگاه وارد شده 
است. وی با اشاره به پرداخت 2 میلیون یورو به مارک ویلموتس و عدم حضور وی در کشور، 
ادامه داد: این موضوع در کنار رفتن از ایران استراماچونی سرمربی باشگاه استقلال، 
حاشیه ساز شده و افکار عمومی از مجلس انتظار واکنش و توضیح خواستن از وزیر ورزش 
را دارد. قراردادهای خارجی بایدبه نحوی منعقد شود که طرف خارجی در قبال رفتار و 
عملکرد خود پاسخگو باشد تا اینچنین شاهد رفتار غیرحرفه ای از مربیان خارجی نباشیم. 
نایب رئیس فراکسیون ورزش مجلس تصریح کرد: باید در قراردادهای منعقد شده با مربیان 
و بازیکنان خارجی تعهدات دو طرف کاملا شفاف و مشخص باشد، ولی این مسئله به هیچ 
عنوان در ورزش کشور رعایت نمی شود و در خصوص همین دو مورد اخیر میلیون ها دلار از 
بیت المال بدون فایده ای برای کشور، هزینه شده است لذا طی همکاری فراکسیون ورزش 

و کمیسیون فرهنگی، وزیر ورزش سه شنبه در نشستی در این باره باید پاسخگو باشد.

»دورهمی« شب یلدا روی آنتن می رود؟
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هشدار محبیان به اصولگراها:

 به خاطر وحدت، به افراطیون باج ندهید

 باید امکان رقابت سالم میان کاندیداها رافراهم کنیم 
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رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: بررسی 
و مکان یابی پروژه ها از نظر ایمنی قبل از احداث با توجه به اهمیت موضوع فرونشست و گسل ها  
و همچنین ارزیابی ایمنی ساختمان های بلند مرتبه با کاربری های مختلف دربرابرآتش سوزی، 
زلزله، فرونشست و فروریزش زمین ضروری است. محمدصادق پیشوایی با بیان اینکه مرکز 
تحقیقات وزارت راه و شهرسازی بررسی ابعاد مختلف زلزله و راهکارهای به حداقل رساندن 
خسارات ناشی از آن را جزو دستور کارهای اولویت دار قرار داده و اقدامات قابل توجهی هم طی 
این سال  ها صورت گرفته است. وی افزود: براساس قانون مدیریت بحران کشور در اجرای اصل 
یکصد وبیست وسه قانون اساسی در شهریور سال جاری به تصویب مجلس شورای اسلامی 
رسیده است و طی ابلاغیه به وزارت کشور ابلاغ شده، کلیه دستگاه  های اجرایی در سطح 
استان  ملزم به اجرای مفاد آن هستند . رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره کل

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت :درمجموع راههای برونشهری 
وروستایی ، طی هفت ماهه نخست سالجاری )درمقایسه با مدت مشابه سال 97 ( بیشترین 
میزان کاهش تلفات جاده ای متعلق به استان قم بوده است . ابوالفضل جمالی:اظهارداشت 
: با عنایت به آمار مقایسه ای بازه زمانی  هفت ماهه نخست سالهای 97 و 98 ، میزان تلفات 
جاده ای در استان قم از رشد منفی 15/6- درصد برخوردار بوده است .  جمالی  افزود : با 
توجه به آمار دریافتی از دیگر استانهای کشور و مقایسه میزان تلفات جاده ای آنها ، استان قم 
درامر کاهش تلفات ) اعم از مصدوم وفوتی ( شاهد بیشترین میزان کاهش بوده است  وی در  
ادامه با عنوان این موضوع که طی 7 ماهه نخست سالجاری ) درمقایسه با مدت مشابه سال 
97 ( شاهد رشد منفی 15/6- درصدی تلفات جاده ای دراستان قم بوده ایم خاطر نشان 

ساخت : نقطه آرمانی و ایده آل مسئولان امر دربحث مدیریت سفرهای برونشهری ، تحقق

رییس اداره مدیریت بحران اداره کل راه و شهرسازی استان قم:

فرونشست زمین از مخاطرات اصلی استان قم است
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد 

قم استان نخست کشور در کاهش تلفات جاده ای
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 مذاکره ای که توطئه دشمن را 
بشکند، یک کار انقلابی است
باید همه زوایا را برای منفعت کشور در نظر بگیریم

تحریم کنندگان انتخابات دلسوزمردم نیستد 

دانشجو باید بی محابا، اما با محتوا نقد کند 

امروز دیگر دانشجوی ستاره دار نداریم 

برجام نه مقدس است ونه لعنتی

دکتر روحانی در جمع دانشجویان دانشگاه فرهنگیان :

رئیس کل بانک مرکزی:

ثبات را به بازار ارز برمی گردانیم 

در پیام تبریک دکتر سرمست 
استاندار قم آمده است :

"محمد  آقای  درخشش   
محمد نژاد" قهرمان ارزنده و با 
اخلاق استان قم در رقابت های  
آسیا-  ویلچر  با  بسکتبال 
اقیانوسیه و کسب عنوان سومی 
با سهمیه  این رقابت ها همراه 
المپیك 2020 ژاپن، مایه غرور 
تحسین  شایسته  و  افتخار  و 
است.  اینجانب ضمن تبریك این 
سربلندی  ارزشمند،  موفقیت 
این  افتخارآفرینی های  تداوم  و 
قهرمان غیور و همه ورزشکاران 
و  ملی  میادین  در  استان  عزیز 
بین المللی را ازدرگاه ایزد منان 

مسالت دارم.

پیام تبریک استاندار قم بمناسبت قهرمانی و کسب 
سهمیه المپیک 2۰2۰ توسط بسکتبالیست قمی 

دولت برنامه ای برای قطع اینترنت ندارد
مجلس نباید سقف  بودجه را افزایش دهد

نقاط عطف بودجه ۹۹ 
 دولت یازدهم در شرایطی بر سرکار آمد که نرخ تورم نقطه 
به نقطه بالاتر از ۴۰ درصد بود. رشد اقتصادی سال ۱۳۹۱ 
برابر با حدود منفی ۶.۸ درصد بود و نظام بانکی در شرایط 
بحرانی به سر می برد. این دولت در ابتدای کار با اعمال 

سیاست های انضباطی در بازار ارز و همچنین محافظت از ذخایر بانک مرکزی به مرور 
تورم را تک رقمی کرد و به رشد  اقتصادی تا ۱2.۱ درصد رسید. با توافق برجام و توسعه 
ارتباطات بین المللی چرخ اقتصاد مجدد به حرکت درآمد و همزمان حرکت چرخ ارتقای 
دانش هسته ای نیز استمرار پیدا کرد.در ادامه دولت امریکا به صورت یکطرفه از برجام 
خارج شد و شدیدترین تحریم ها را علیه ایران وضع کرد. تعدادی از کشورها نیز به نوعی 
با دولت امریکا همراهی کردند یا از عمل به تعهدات خود سرباز زدند. تحریم های بی سابقه 
تاریخی منجر به ایجاد نوسانات در شاخص های اقتصادی شد و باعث افزایش نرخ ارز و 
سطح عمومی قیمت ها گردید، در چنین شرایطی با هدف مواجهه با تحریم و ثبات  سازی 
محیط اقتصادی، دولت برنامه های متناسبی را به مرحله اجرا گذاشت. اگرچه درآمدهای 
حاصل از صادرات نفت کاهش یافت و به علت تورم و افزایش نرخ ارز و حوادث غیرمترقبه، 
هزینه های اداره کشور زیاد شد، اما دولت از منابع پول پرقدرت برای جبران کسری بودجه 
استفاده نکرده و همین امر باعث شد که تورم نقطه به نقطه که در اردیبهشت سال جاری به 
۵2 درصد رسیده بود به 2۷ درصد در آبان ماه تقلیل یابد و ان شاءالله تا پایان سال به ارقام 
کمتری نیز خواهد رسید.همچنین دولت با هدف نهادینه کردن انضباط بودجه ای، حسب 
تأکید مقام معظم رهبری، اصلاحات ساختاری بودجه را تدوین نمود که ان شاءالله پس 
از بحث در جلسات هماهنگی اقتصادی سران قوا از سوی دولت به صورت لوایح مستقل 
تقدیم مجلس شورای اسلامی خواهد شد و بخشی از آن نیز در قالب بودجه های سنواتی 
از جمله همین بودجه جهت تصمیم گیری تقدیم می شود. اما مهم ترین ویژگی های لایحه 

بودجه۹۹ چیست؟
* همانطور که ریاست محترم جمهوری بیان کردند در سال آینده هم مثل سال  جاری 

بودجه ما، بودجه ایستادگی و استقامت در برابر تحریم است.
* یکی از دغدغه های همیشگی دولت حمایت از اقشار آسیب پذیر و کاهش فقر 
مطلق است. مبارزه با فقر مطلق به عنوان مسأله مهمی که در چند سال گذشته دنبال 
شده، با اختصاص اعتبار بیشتری دنبال می شود و برای تحقق ریشه کنی فقر مطلق 
در سال های آینده تلاش خواهیم کرد. به همین جهت سیاست استمرار پرداخت یارانه 
نقدی و حمایت معیشتی، استمرار پرداخت های مقابله با فقر مطلق و تأمین ارز ترجیحی 
۴2۰۰ تومان برای کالاهای اساسی و دارو و درمان را در سال ۱۳۹۹ ادامه خواهد داد. 
علاوه بر این طرح تحول سلامت که از افتخارات دولت یازدهم و دوازدهم است در سال 
آینده ادامه می یابد و تا پایان دولت دوازدهم در کنار این طرح خواهیم بود. افزایش حقوق 
کارمندان و معافیت های مالیاتی برای حقوق بگیران از دیگر برنامه های بودجه ای دولت 

است.
از  نیز  را  اشتغال  و  تولید  به  توجه جدی  معیشت عمومی،  کنار موضوع  در  دولت   *
اولویت های خود در سال  جاری و بودجه سال آینده قرار داده است. در کنار معیشت و تولید 

و اشتغال، تأمین زیرساخت ها و ارائه خدمات عمومی از دیگر وظایف مهم دولت است.
* از ابتدای این دولت و در این ۶ سال از ۱۱ هزار میلیارد بودجه عمرانی در سال ۹۱ 
به ۷۰ هزار میلیارد در سال آینده خواهیم رسید. یعنی بودجه عمرانی در ۶ سال گذشته 
بیش از ۶ برابر شده است. درسال آینده، با هدف استمرار فعالیت های عمرانی و تأمین 
زیرساخت ها برای طرح های تملک دارایی های سرمایه ای نزدیک ۷۰ هزار میلیارد تومان 
منظور شده است که با جلب مشارکت بخش خصوصی و اجرای طرح های عمومی و 
خصوصی این فعالیت ها در حجم و گستره وسیع تری اجرا خواهد شد. در عین حال با 
اولویت بندی طرح ها سعی شد با اتمام طرح های نیمه تمام هرچه سریع تر خدمات حاصل 

از این طرح ها به مردم تقدیم شود.
به عنوان نمونه توسعه شبکه حمل و نقل ریلی از برنامه های اولویت دار دولت است. به 
نحوی که چهار مرکز استان شامل همدان، کرمانشاه، ارومیه و رشت، انزلی و آستارا و اخیراً 
خط میانه-بستان آباد به میزان ۴۸۴ کیلومتر انجام شده است. همچنین بهره برداری از 
۴۸۴ کیلومتر راه آهن شامل راه آهن یزد – اقلید، خواف – هرات، رشت – انزلی و ادامه 
مسیر میانه – تبریز و احداث خطوط ریلی چابهار به زاهدان نیز انجام خواهد شد. به علاوه 
تکمیل و بهره برداری از 2۶۷ کیلومتر خطوط ریلی دوم و سوم شامل مسیرهای ریلی بافق 
– طبرکوه، ارژنگ – سیان، آبنیل – زرین شهر، تکمیل و بهره برداری از ۶2 کیلومتر مسیر 
ریلی حومه ای پیشوا – گرمسار، احداث و تکمیل خطوط ۶ و ۷ متروی تهران، احداث 
و تکمیل و بهره برداری بیش از ۱۰ ایستگاه قطار شهری در کلان شهرهای کشور، در 
دستور کار سال آینده است. در سال آینده همچنین تکمیل و بهره برداری از 2۸۹ کیلومتر 
آزادراه شامل آزادراه حرم تا حرم، آزادراه اصفهان – شیراز، آزادراه قم – سلفچگان – اراک، 
نیز انجام خواهد شد. در حوزه آب در دوسال آینده ۳۸ طرح مهم تأمین و انتقال آب 
شامل ۱۷ سد، ۱۸ طرح آبرسانی به شهرها و ۳ طرح شبکه آبیاری و زهکشی کشاورزی 
به بهره برداری خواهد رسید که بخش عمده اعتبارات مورد نیاز آنها در بودجه سال آینده 

رئیس سازمان برنامه و بودجهپیش بینی شده است.

محمد باقرنوبخت*

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

فرایندهای اعتمادساز 
هر چند تعداد ثبت نام کنندگان در انتخابات می تواند مهم 
باشد، اما مهم تر از آن تنوع سلایق و دیدگاه هاست و اینکه از 
سویی در ثبت نام ظرفیت همه جریان های سیاسی به میدان 
آمده باشد و از سوی دیگر بعد از تایید صلاحیت ها نیز این 

امکان پیدا شود که همه جریانات بتوانند با حداکثر ظرفیت خود حضور پیدا کنند. بدون 
شک یکی از جنبه های افزایش مشارکت مردم تنوع و کثرت انتخاب شوندگان است و تنوع 
انتخاب شوندگان می تواند تاثیر مستقیمی بر افزایش تعداد انتخاب کنندگان بگذارد. با این 
حال به نظر می رسد که در حال حاضر مساله مهم در کشورمان این موضوع نیست و صرفا 
بحث افزایش ثبت نام کنندگان نمی تواند افزایش مشارکت را درپی داشته باشد. آنچه اکنون 
در جامعه اهمیت دارد بحث ناکارآمدی است. یعنی مردم احساس می کنند در انتخاب 
سلیقه مورد نظر خود، دستشان باز نیست بلکه باید در انتخاباتی دو مرحله ای بخشی از 
کاندیداهای تایید صلاحیت شده را انتخاب کنند و از طرف دیگر نیز احساس می کنند که 
نهادهای انتخابی از تبار، قدرت و در نهایت کارآمدی لازم برای تاثیرگذاری در عرصه مدیریت 
کشور برخوردار نیستند و کماکان بخش عمده ای از حجم قدرت در دست مجموعه هایی 
است که الزاما نمی توانند در یک انتخابات مستقیم موجب تغییر آنها شوند. بنابراین هر 
چقدر که بتوانیم اعتماد سازی کنیم از این جهت که نقش نهادهایی مثل مجلس می تواند به 
کارآمدی بیشتر ساختار قدرت در مدیریت کلان کشور کمک کند به همان میزان نیز افزایش 
مشارکت را خواهیم داشت. یادمان باشد که الزاما نمی توانیم بحث توسعه سیاسی را با میزان 
مشارکت در رابطه مستقیم بدانیم. چرا که در برخی از کشورهای منطقه تا همین سال های 
دور برای انتخاب یک رئیس جمهور مادام العمر هم درصد بسیاری از مشارکت کنندگان را 
داشتیم ولی الزاما این مشارکت به تنوع سلایق و انتخاب گزینه های مختلف منجر نمی شد. 
بنابراین به نظر می رسد خیلی مهم است که بتوانیم این بخش را به مردم توضیح دهیم. اگر 
مردم احساس کنند که مجلس از آن توان لازم برای تغییر برخوردار است لاجرم خودشان 
شرکت می کنند. کما اینکه در کشورمان وقتی می بینیم در شهرهای بزرگ و مراکز استا ن ها 
که مردم تحلیل بیشتری از شرایط موجود دارند و احساس تاثیرگذاری زیادی ندارند، میزان 
مشارکت کمتر است و در شهرهای کوچک و روستاها شاهد مشارکت حداکثری هستیم که 
الزاما نمی تواند منتج به این شود که معدل عمومی جامعه این خواست و دیدگاه را دارند. از 
طرف دیگر باید اذعان داشت که جریانات سیاسی در کشور چندان قدرت خاصی ندارند. 
واقعیت این است که بخش هایی در قدرت وجود دارد که به صورت نانوشته دارای ظرفیت ها 
و پتانسیل هایی هستند که حتی نهادهای رسمی قدرت نیز فاقد آن هستند. مساله مهم 
این است که باید از میزان اثرگذاری این مجموعه ها کم شود. مساله دیگر اینکه کسانی که به 
مجلس یا دولت راه پیدا می کنند خیلی مهم است که بتوانند نقش خودشان را در چارچوب 
وظایف محوله به نحو درست و شایسته ای انجام دهند که این خود به اعتماد سازی منجر 
خواهد شد. جریان های سیاسی به نوعی پشتوانه دولت ها و مجالس هستند و مهم این 
است که آنها بتوانند اثربخشی داشته باشند. متاسفانه در کشورمان به رغم اینکه در ظاهر و 
روی پرده سیاست جریان ها و جناح ها خیلی مطرح هستند، اما در عقبه قدرت، اهرم های 
دیگری کارآمدند و عملا نقش احزاب بیشتر نقشی نمادین و روبنایی است و آنطور که احزاب 
در کشورهای صاحب دموکراسی نقش ایفا می کنند، در کشورمان از آن نقش برخوردار 

نیستند.

به بهانه فسخ یکطرفه قرارداداستراماچونی
چرا ازتجربیات گذشته

 درس نمی گیریم؟!
از عصرروزیکشنبه  حال یک کشور   هواداران استقلال 

کودتا زده را دارند. هر لحظه خبری می رسد که نمی دانند باورش کنند یا نه. خبرهای دو 
روز گذشته را مرور کنیم:

-  استراماچونی سر تمرین تیم قبل از بازی با پیکان حاضر نشد.
- ایرنا خبر استعفای او را منتشر کرد.

- متن استعفا بیرون آمد که او و دستیاران نوشته بودند »طبق قوانین فیفا به صورت یک 
طرفه قراردادمان را فسخ می کنیم«. از هواداران تشکر کردند، و نوشتند با قلب اندوهبار 

می روند و امیدوارند یک روز برگردند!
-  زرینچه روی نیمکت می نشیند، زرینچه تکذیب کرد.

-  اعلام شد پول حاضر است ولی استراماچونی جواب تلفن نمی دهد.
- چند نفر از بازیکنان و مدیران باشگاه سراغش رفتند و دست خالی برگشتند.

-  وزیر ورزش و جوانان مدیران باشگاه را احضار کرد. اعلام شد با حل بخشی از مشکل 
استرماچونی روی نیمکت می نشیند. - حساب های مالی استراماچونی به دلیل واریزهای 
پراکنده از صرافی ها در ایتالیا بلوکه شده و مشکل »انتقال پول« بود. همان گرفتاری که با 
ویلموتس هم دارند و ریشه در تحریم دارد. - در شبکه های مجازی استقلالی ها به فتحی مدیر 
باشگاه، وزیر ورزش و ... تاختند. - -  جمعی از هواداران جلوی باشگاه تجمع کردند و در 
پارکینگ را شکستند. - باشگاه استقلال اطلاعیه ای دیر هنگام صادر کرد که استراماچونی 
مجاز به فسخ یکطرفه قرارداد نبود. - مدیرعامل استقلال استعفا کرد. - محل مسابقه 
استقلال - پیکان از شهر قدس به ورزشگاه آزادی تغییر یافت. این ماجرا ادامه دارد. خبر 
شبیه اعلام یک باره افزایش قیمت بنزین نیست؟ همین اتفاقات با کمی بالا و پائین و جابجا 
کردن اسامی آن فاجعه و اتفاقات بعد از آن را یاد آدم نمی آورد؟ واقعاً مدیران باشگاه استقلال 
غافلگیر شدند؟ آیا این یک توطئه علیه استقلال است که قهرمان نشوند؟ بد قراراداد 
بسته اند؟ استرماچونی تمام حقیقت را نمی گوید و دارد از محبوبیتش برای تحت فشار قرار 
دادن مدیران سو استفاده می کند؟ چرا کسی حرف مدیران را باور نمی کند؟ چرا این باشگاه 
یک سخنگو ندارد کسی که قبل از غلبه شایعات، مدیریت اخبار را دستش بگیرد و ... این 
پرسش ها مثل کلاغ های فیلم »پرندگان« آلفرد هیچکاک به مغز هواداران حمله می آورند و 
نتیجه؟ یاس، ناامیدی و دلسردی برای هوادارای است که به همین فوتبال دلخوش بود و 
حالا احساس می کند این اندک دلگرمی را هم از او غارت کرده اند! در چنین فضایی باید 
یک سرمایه اجتماعی قابل اتکا باشد که هواداران حرفش را بپذیرند. یک پیشکسوت، یک 
رهبر، یک لیدر که »صادقانه« حرف بزند. استوری های بازیکنان و پیشکسوتان و چهره های 
رسانه ای فقط بنزین روی این خشم می ریزد. وقتی اعتماد از بین برود سنگ روی سنگ بند 
نمی شود. تجربه تلخ قرارداد شفر، پاتوسی، تیام، چپاروف و ... این پیام را به هوادار عاصی 
می دهد که امیدی نیست. استرماچونی که بعد از چندسال آنها را به صدر آورد هم رفت که 
رفت! اما واقعاً دلیل رفتن استرماچونی قرارداد و تاخیر در پرداخت هزینه بود؟ آیا وزیر یا مدیر 
باشگاه پول را توی حسابش گذاشته بود و به قصد آزار آن را به مربی استقلال نمی داد؟ آیا 
استرماچونی و همسرش که اتفاقاً بارها نشان داد که ایران را دوست دارد نمی دانستند تحت 
چه شرایطی با ایران قرارداد می بندند و مشکل انتقال پول وجود دارد؟ آیا کسانی در داخل 
کشور آنها را تشویق کردند که ساک ببندند و بروند جایی که این همه برای گرفتن حق شان 
تحت فشار نباشند؟ این پرسش ها را چه کسی باید پاسخ بگوید؟ در باشگاه استقلال همه 
انگار غافلگیر شده اند. صدا به صدا نمی رسد و شایعات بیشتر از اخبار واقعی مشتری دارند. 
در این میان کسی حواسش هست که احترام و اعتبار کشور چطور حراج می شود؟ درس 
عبرتی از این تکرارهای ملال آور می گیریم؟ سرمایه های امید و اعتماد، خمیر بازی نیستند. 
هربار که با آنها خانه ای بسازیم و خراب شود. با هر بار خراب کردن خانه، تکه ای از آن کنده 
می شود که دیگر نمی توان با چیزی جایگزینش کرد ... فوتبال به بهترین شکل این حقایق 

اجتماعی را عریان می کند. درس بگیرید. درس بگیریم. قبل از آنکه دیر شود.

عضو هیات مرکزی نظارت بر انتخابات:

ضریب امنیت تعرفه های انتخاباتی بالا است
 عضو هیات مرکزی نظارت بر انتخابات با بیان اینکه احتمال خدشه به تعرفه های انتخاباتی 
نزدیک به صفر است، گفت: نظارت بر امنیت تعرفه ها با دقت بسیار بالایی صورت می گیرد. 
محمدحسن صادقی مقدم عضو حقوقدان و معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان 
به همراه جمعی از مسئولان برگزاری انتخابات با حضور در شرکت چاپ و نشر بانک ملی 
ایران از چگونگی روند چاپ تعرفه های یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی بازدید 

کردند.
صادقی مقدم پس از بازدید از محل چاپ تعرفه های انتخاباتی در شرکت چاپ و نشر بانک 
ملی گفت: از تلاش مدیران و کارکنان این شرکت که به صورت شبانه روزی و با هوشیاری 
و تحت مراقبت های کامل خدمات مهم و مؤثر چاپ اسکناس، تولید کارت های هوشمند 
و به ویژه تعرفه های انتخاباتی را انجام می دهند، سپاسگزاری می کنیم. وی خاطرنشان 
کرد: با نظارت های ناظران شورای نگهبان و هوشیاری و تلاش های همکاران در چاپخانه 
تاکنون هیچ موردی مبنی بر نمونه برداری یا تکثیر گزارش نشده است. معاون اجرایی و 
از موضوعات مهم،  یکی  انتخابات  تعرفه های  افزود: در  نگهبان  انتخابات شورای  امور 
مؤلفه های امنیتی به کار رفته در برگه های أخذ رأی است که باید همه فرایند طراحی، چاپ 
و آماده سازی برگه های أخذ رأی با دقت بسیار بالا و تحت تدابیر خاص امنیتی انجام شود.  
صادقی مقدم ادامه داد: با اطمینان عرض می کنم تلاش ها و مراقبت های مستمری که بر 
امکانات نرم افزاری و سخت افزاری به کار رفته در چاپ و توزیع تعرفه های انتخاباتی وجود 
دارد، اطمینان خاطری برای مردم عزیز و انقلابی کشور ایران اسلامی است که کارهای این 
مرکز در نهایت امنیت و مراقبت های لازم انجام می شود و احتمال خدشه به تعرفه ها نزدیک 
صفر است. معاون اجرایی و امور انتخابات با بیان اینکه جایگاه انتخابات در نظام جمهوری 
اسلامی از جایگاه رفیعی برخوردار است، خاطرنشان کرد: این نظام برخاسته از مردم و 
متمرکز بر آرای آنان است؛ هرکدام از انتخابات در جمهوری اسلامی ایران نیز برگ زرینی بر 

اوراق زرین این مرز و بوم است که نشان از حضور مستمر و مسئولانه مردم دارد.
صادقی مقدم در پایان با بیان اینکه انشاءالله مردم در انتخابات پیش رو به افراد شایسته رأی 
خواهند داد، افزود: مجلس شورای اسلامی رکن اساسی قانونگذاری است که برای کارهای 
اجرایی کشور ریل گذاری می کند و انتظار است افراد متخصص در حوزه قانونگذاری و 
حوزه های مختلفی که مورد نیاز کشور است وارد مجلس شوند تا با احساس مسئولیتی که 

دارند وظایف نمایندگی خود را به شایستگی انجام دهند.

رئیس کل بانک مرکزی:

ثبات را به بازار ارز برمی گردانیم 
رئیس کل بانک مرکزی گفت: با موضوع نرخ ارز و نوسانات آن هیجانی برخورد نمی کنیم و 

ثبات را به بازار ارز برمی گردانیم.
عبدالناصر همتی در حاشیه بازدید از کارخانه نوآوری آزادی در خصوص نوسانات اخیر 
نرخ ارز گفت: صبر ما زیاد است و همانطور که در یک سال گذشته نرخ ارز را کنترل کردیم و 
متناسب با ارزش ذاتی آن نرخ ها تعدیل شد، اکنون نیز این تلاش را برای بازگرداندن ثبات به 
بازار ادامه می دهیم و امیدواری زیادی وجود دارد که شرایط به روال طبیعی گذشته باز گردد.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: با موضوع نرخ ارز و نوسانات آن هیجانی برخورد نمی کنیم و 
ثبات را به بازار ارز برمی گردانیم.  وی گفت: شوک قیمتی بنزین و فضای روانی که از داخل و 
خارج از کشور بر اقتصاد حاکم شد بخشی از علت این افزایش قیمت ارز بود و از طرف دیگر 
فضاسازی که درباره لایحه بودجه سال آینده از دیروز انجام شد و تلاش کردند بگویند بودجه 
مشکل دارد و اقتصاد را پولی می کند، شوک هایی است که طرفداران بالا بردن نرخ ارز آن 
را ایجاد می کنند. وی افزود: بر اساس اطلاعات ما شبکه هایی در خارج از کشور نیز برای 
افزایش نرخ ارز تلاش می کنند.  همتی گفت: بی ثباتی در عراق نیز در این زمینه بی تاثیر 
نبوده و کمی میزان صادرات ما را مختل کرده است علاوه بر اینکه در پایان سال میلادی 
تسویه حساب شرکت ها با طرف های خارجی شدید است و همین موضوع تقاضا را افزایش 
می دهد.  رئیس کل بانک مرکزی در خصوص حمایت از شرکت های دانش بنیان گفت: سهم 
این شرکت ها در اقتصاد در حال افزایش است و شبکه بانکی نیز تلاش می کند که تامین 
مالی این شرکت ها را شتاب دهد.  وی گفت: در ۸ ماه نخست امسال میزان تسهیلات بانکی 
برای شرکت های دانش بنیان با ۵2 درصد رشد به هفت هزار میلیارد تومان رسیده است.  
وی افزود: در خصوص کالا هایی مانند دارو و تجهیزات پزشکی سالانه سه و نیم میلیارد دلار 
واردات با ارز ۴2۰۰ تومانی داریم که می توانیم با کمک شرکت های دانش بنیان برای قطع 

وابستگی به این واردات قدم برداریم.
 

صادق زیبا کلام: 

جلیلی و عارف برای انتخابات ریاست جمهوری 
آماده می شوند

 کارشناس مسائل سیاسی و استاد دانشگاه تهران درپاسخ به این سوال که پیش بینی عمده 
درباره آینده سیاسی رجالی که صحنه انتخابات مجلس را با ثبت نام نکردن، واگذار کرده اند 
چیست؟: من فکر می کنم هم آقای جلیلی و هم آقای عارف خود را برای انتخابات ریاست 
جمهوری در سال ۱۴۰۰ آماده می کنند. صادق زیباکلام با تاکید بر این نکته که »با توجه 
به حجم انتقادات گسترده که به عملکرد فراکسیون امید در مجلس صورت گرفته است« 
بیان کرد: اینکه آقای محمدرضا عارف خود در راس این فراکسیون و شورای سیاستگذاری 
اصلاح طلبان قرار دارد، شاید بخواهند وجهه خود را برای انتخابات بعدی که مهم تر است 
حفظ کنند. این کارشناس مسائل سیاسی در ادامه افزود: آقای عارف شاید به دلیل دیگری 
نیز نگران وجهه خود باشد. شاید این نگرانی به حق باشد زیرا وقتی ایشان با آن رای سنگین 
۱.۵میلیونی از تهران وارد مجلس شد، بسیار زشت خواهد بود که در این دوره از تهران حتی 
۱۰۰هزار رای هم نیاورند و به نظر تصمیم درستی گرفتند. استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران 
همچنین به حضور سعید جلیلی در آینده سیاسی ایران اشاره کرد و گفت: تحرکات آقای 
جلیلی نیز از اول با آن بحث دولت در سایه و فعالیت های تبلیغی نشان گر این بود که دورخیز 
وی برای موقعیتی بیش از کرسی های مجلس بوده است. لاریجانی هوشمندانه عمل کرد 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »علی لاریجانی نیز با همین تحلیل ثبت نام نکرده 
است؟« پاسخ داد: به نظرم چنین نیست. علی لاریجانی به نظر می رسد متوجه شده است که 
به هرحال حجم نارضایتی و حجم عدم محبوبیت اصولگرایان میانه رو طی شکاف های اخیر 
افزایش یافته است و ایشان نیز نگران هستند که اگر می آمدند، شاید توفیق بسیار ناچیزی 
می یافتند. شاید اگر از مازندران می آمدند، بخاطر مسائل قومیتی با رای حداقلی وارد مجلس 
می شدند، ولی ایشان نیز مانند آقای عارف فهمیدند که در صورت ثبت نام از شهرهای اصلی 
مثل تهران و قم شانسی ندارند.زیباکلام تصریح کرد: لاریجانی هوشمندانه عمل کرد، ولی 

مشخص نیست که تصمیم او برای شرکت نکردن در انتخابات ۱۴۰۰ قطعی است. 
 

سید عباس عراقچی :

اجرای مکانیزم ماشه توسط اروپایی ها
 فعلا منتفی است

معاون وزیر خارجه گفت: در نشست اخیر با گروه ۱+۴، موضوع اجرای مکانیزم ماشه به 
هیچ وجه مورد بحث و بررسی قرار نگرفت، از این رو این اظهارات و ایده ها که در راستای 

فضاسازی علیه کشورمان مطرح می شود، فعلا کنار گذاشته شده است. 
»سید عباس عراقچی«   در حاشیه نشست کمیسیون عمران مجلس در جمع خبرنگاران، 
با اشاره به برنامه ایران برای اجرای گام پنجم کاهش تعهدات برجامی گفت: در شرایط کنونی 
حدود یک ماه تا رسیدن به نقطه مورد نظر برای اجرای گام پنجم فاصله داریم، از این رو درباره 
چگونگی اجرای این گام ایده های مختلفی وجود دارد. وی ادامه داد: در روزهای آخر تصمیم 
گیری می شود که جمهوری اسلامی چه گامی را با چه کیفیتی بردارد، البته در نشست اخیر 
ایران با ۱+۴، بر این مسئله تأکید شد که در صورت عدم انتفاع ایران از برجام، کشورمان 
گام های جدیدی برای کاهش تعهدات برخواهد داشت. معاون وزیر امور خارجه با اشاره به 
اظهارات مقامات اروپایی درباره اجرای مکانیزم ماشه به علت کاهش تعهدات برجامی ایران، 
اظهار داشت: در نشست اخیر با گروه ۱+۴، این موضوع به هیچ وجه مورد بحث و بررسی 
قرار نگرفت، از این رو این اظهارات و ایده ها که در راستای فضاسازی علیه کشورمان مطرح 
می شود، فعلا کنار گذاشته شده است. عراقچی تصریح کرد: در نشست امروز کمیسیون، 
موضوع تحریم های اخیر آمریکا علیه حوزه عمرانی کشورمان مورد بحث و بررسی قرار گرفت، 
در این جلسه مسئولان مرتبط گزارش های جامعی را درباره ابعاد این مسئله ارائه کردند. وی 
افزود: در شرایط کنونی حرکت کشور به سمت خودکفایی و استفاده از ظرفیت های داخلی 
در تمام حوزه ها از جمله بخش عمران است و مجموعه کشور در مقابل سیاست های تحریمی 

و سیاست فشار حداکثری آمریکا ایستاده اند.
 

سرداراشتری: 

خط قرمز پلیس در ناآرامی ها امنیت مردم است
 فرمانده نیروی انتظامی گفت: در کنترل ناآرامی ها و اعتراضات خط قرمز پلیس امنیت 
مردم، حفظ اموال عمومی و اعاده نظم در جامعه است. سردار حسین اشتری در گردهمایی 
سراسری فرماندهان، روسا و معاونان ناجا افزود: مأموران خدوم نیروی انتظامی با هوشیاری و 
اقتدار از جان و مال مردم محافظت کرده و با تقدیم شهید و مجروح به وظیفه قانونی و شرعی 
خود عمل کردند. وی ادامه داد: هجمه به محور مقاومت و سوءاستفاده از مطالبات انباشته 
شده مردم در عراق و لبنان و در ادامه آن در ایران توطئه برنامه ریزی شده استکبار جهانی با 
محوریت عبری عربی آمریکایی است. اما در ایران به واسطه نعمت وجود رهبر حکیم و فرزانه و 
حمایت همه جانبه و حضور حماسی مردم در صحنه، این توطئه ها خنثی شد. سردار اشتری 
با اشاره به ضرورت حفظ آمادگی و هوشیاری واحدهای انتظامی گفت: در حوادث اخیر 
آشوبگران به دنبال تخریب بودند اما نیروی انتظامی غافلگیر نشد و با آمادگی صد درصدی 
در تمامی صحنه ها حضور یافت و غائله را ختم کرد. این مقام ارشد انتظامی افزود: امیدواریم 
دولت و مجلس به ویژه در آستانه تنظیم بودجه سال آینده، توجه بیشتری به معیشت و افزایش 
قدرت خرید مردم داشته باشند و از فشار وارده بر اقشار آسیب پذیر بکاهند. سردار اشتری 
تصریح کرد: دشمن همچنان در صدد موج سواری بر شرایط اقتصادی و فشار معیشتی 
جامعه است و آشوبگران و اشرار از هر اعتراض صنفی و اقتصادی مردم سوء استفاده کرده 
و اعتراضات را به خشونت کشانده و از مسیر قانونی خارج می کنند و این در حالی است که  

نیروی انتظامی آمادگی کامل برای اجرای مأموریت های خود را دارد.
 

سخنگوی وزارت امورخارجه ؛

ایران به هر تجاوز و اقدام احمقانه 
پاسخ کوبنده می دهد

 سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به ادعاها و تهدیدات نظامی اخیر مقامات رژیم 
صهیونیستی علیه کشورمان با بیان اینکه این تهدیدات نشانه ضعف و ناتوانی این رژیم است، 
تاکید کرد: ایران برابر هرگونه تجاوز و یا اقدام احمقانه، پاسخی کوبنده و پشیمان کننده 
خواهد داد. »سید عباس موسوی« در واکنش به ادعاها و تهدیدات نظامی اخیر مقامات رژیم 
صهیونیستی علیه کشورمان اظهار داشت: تهدیدات رژیم اشغالگر قدس را نشانه ضعف و 
ناتوانی این رژیم و با هدف سرپوش گذاشتن بر بحران ها و مشکلات داخلی سرمداران آن می 
دانیم؛ رژیمی که شالوده و ماهیت آن در طول ۷۰ سال سابقه اشغالگری بر تهدید و تجاوز بنا 
شده است. وی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران با اتکاء بر قدرت مبتنی بر فرهنگ ایثار و 
مقاومت مردم خود در دفاع از کیان ایران و امنیت ملی خود لحظه ای درنگ و مماشات نخواهد 

کرد و در برابر هرگونه تجاوز و یا اقدام احمقانه، پاسخی کوبنده و پشیمان کننده خواهد داد.
 

آبه شینزو :

توکیو درحال تدارک سفر روحانی به ژاپن است
آبه شینزو نخست وزیر ژاپن روزدوشنبه اعلام کرد که توکیو در راستای تلاش برای حل مساله 
هسته ای ایران، در حال مذاکره و رایزنی برای سفر حسن روحانی به این کشور در ماه جاری 
است.  به گزارش خبرگزاری رویترز از توکیو،   وی همچنین گفت که ژاپن خواستار انجام هر 
تلاش ممکنی برای پیشرفت صلح خاورمیانه است. وی در حالی این خبر را اعلام کرد که 
خبرگزاری کیودو هفته گذشته به نقل از یک منبع ارشد دیپلماتیک گزارش داد که ایران 
پیشنهاد این دیدار را در جریان سفر دو روزه عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
ایران به ژاپن، ارائه داده است. آبه افزود: در حال حاضر سرگرم مذاکره در مورد سفر پرزیدنت 
روحانی به ژاپن هستیم. وی به جزئیات بیشتری در این زمینه اشاره ای نکرد،   اما رسانه های 
محلی ژاپن زمان احتمالی این سفر را روزهای 2۰ یا 2۱ دسامبر )2۹ یا ۳۰ آذر( اعلام کردند. 
این خبرگزاری نوشت که دولت ژاپن به تازگی اعلام کرد؛ قصد دارد 2۷۰ پرسنل نیروی دریایی 
این کشور در قالب »نیروهای دفاع از خود« را به شمال دریای عرب اعزام کند. قرار است 
کابینه ژاپن این طرح را تا پایان سال جاری تصویب کند و احتمالا زمان اجرای آن به طور 

سالانه تمدید می شود.

 رئیس قوه قضائیه با اعلام آمادگی دستگاه قضایی برای همکاری با مجریان و ناظران 
انتخابات، تاکید کرد: جرایم و تخلفات انتخاباتی باید در زمان وقوع آن، مورد رسیدگی قرار 

گیرد نه بعد از انتخابات.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه، یکی از افتخارات بزرگ 
نظام اسلامی را ابتنا و اتکا بر رای مردم دانست و تصریح کرد: اینکه امام راحل فرمودند 
»میزان رای ملت است«، یک سخن تشریفاتی و سیاسی نبود بلکه حقیقتا و در عمل به 
رای و نظر مردم اعتقاد داشتند. مقام معظم رهبری نیز به اعتماد عمومی و باور به مردم به 
نظام، اعتقاد دارند و این متفاوت از بسیاری نگاههای سیاسی است که در دنیا به صورت 
مقطعی به مردم توجه می کنند و در میتینگ های سیاسی از مردم سخن می گویند اما 

بعد از رقابت های سیاسی و انتخاباتی، مردم را فراموش می کنند.
رئیس قوه قضاییه، انتخابات را از جلوه های مهم توجه به رای مردم دانست و ادامه داد: 
انتخابات در کشور ما از نظر ظاهری تفاوتی با انتخابات در سایر نقاط دنیا ندارد اما از 

نظر ماهیت، تفاوتی اساسی دارد و این تفاوت در »تکلیف مداری« است. اساس اینکه 
کسی خود را در معرض رای مردم قرار می دهد و کسی که رای می دهد باید بر مبنای 
تکلیف باشد. تکلیف مداری، محور ماهیت و سیرت انتخابات در کشور ماست. البته شکل 
و صورت انتخابات اشکالاتی دارد که باید رفع شود و از جمله موضوعاتی است که باید در 
مجموعه الگوهای اسلامی - ایرانی پیشرفت، مورد توجه باشد و یک شکل متناسب با این 

الگوها برای آن تدوین شود.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه مجریان، ناظران، کاندیداها و همه مردم باید قانون انتخابات 
را مبنای عملکرد خود قرار دهند، افزود: باید از شعاری عمل کردن، سیاه نمایی، تخریب، 
اقدامات خلاف اخلاق و قانون و هر اقدامی که نوعی دوگانه سازی در جامعه و برخورد 
ناجوانمردانه به جای برخورد منصفانه و عادلانه به شمار می آید، پرهیز شود. بر این اساس 
مجریان، ناظران و عموم مردم که ناظران همیشگی هستند، باید به خوبی نظارت داشته 
باشند که اگر تخلفی صورت گرفت، فورا به وزارت کشور، شورای نگهبان و حسب مورد به 
دستگاه قضایی اعلام کنند. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: رسیدگی به تخلفات انتخاباتی 
باید به موقع و متناسب باشد و اقدام در خصوص این تخلفات بعد از برگزاری انتخابات، 
فایده ای ندارد. هر تخلف در هر زمانی که رخ داد باید همان موقع با آن برخورد شود. در 
ستاد پیشگیری از جرایم و تخلفات انتخاباتی نیز این موضوعات را پیش بینی کرده ایم. 
از همکاران خود در دستگاه قضایی می خواهم که ضمن همکاری با مجریان و ناظران، 
نسبت به رسیدگی به تخلفات انتخاباتی در زمان خود اقدام کنند. آیت الله رئیسی ابراز 
امیدواری کرد که با عمل به قانون، انتخابات خوبی با حضور مردم برگزار شود و نمایندگانی 
شایسته قانون گذاری انتخاب شوند تا گامی به سمت قانونگذاری بهتر و ایجاد مجلسی 

در تراز شورای اسلامی مرتبط با نظام مقدس جمهوری اسلامی برداریم.
رئیس قوه قضاییه، در ادامه با اشاره به فصل تصویب بودجه در مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: محوری ترین نکته ای که باید در این زمینه مورد توجه باشد، توجه به معیشت 
قشر محروم جامعه است. در همه تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها و با توجه به جنگ 

اقتصادی و مشکلات موجود باید توجه ویژه به این قشر وجود داشته باشد.
آیت الله رئیسی با اشاره به آزادی دکتر مسعود سلیمانی دانشمند ایرانی از زندان های 
آمریکا با همکاری دولت، وزارت امور خارجه و قوه قضاییه، اقدام آمریکایی ها را کاری 
بسیار زشت و »دانشمندربایی« توصیف کرد و گفت: این کار زشت آمریکا در ربودن یک 
دانشمند باید مورد سرزنش دولت ها و نهادهای مدعی دفاع از حقوق بشر و همه کسانی 

باشد که به نوعی دغدغه های حقوق بشری دارند.

رئیس قوه قضائیه:

رسیدگی به تخلفات انتخاباتی به موقع و متناسب باشد

 سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه این شورا از 
خطا مبرا نیست و در فرآیند کار انسانی خودش، ممکن 
است خطا هم داشته باشد، گفت: همانطور که بارها 
هم اعلام کرده ام تا جایی که بتوانیم سعی می کنیم که 

جلو اشتباهات را گرفته و اصلاح کنیم.
عباسعلی کدخدایی  دردیدار خرازی دبیرکل و جمعی 
از اعضای شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان بر لزوم 
فعالیت جدی تر احزاب تاکید کرد و اظهارداشتاحزاب 
می توانند بیش از این در فعالیت های سیاسی مشارکت 

داشته باشند و باید فعالیت آن ها جدی تر شود.
و  به تشکیل حزب جمهوری اسلامی  اشاره  با  وی 
فعالیت های حزبی شهید بهشتی، اظهار داشت: شاید 
فرهنگ جامعه در دوره شهید بهشتی و در زمان تاسیس 
حزب جمهوری اسلامی اجازه نمی داد که تحزب در 
کشور جا بیفتد، البته شاید بتوان به مردم هم حق داد 
چرا که مردم از احزاب شاه ساخته رویگردان بودند و 

سابقه بدی از تحزب در ذهن داشتند.
قائم مقام دبیر شورای نگهبان تصریح کرد: از دهه ۸۰ 
شمسی به این طرف، فعالیت های سیاسی شدیدتری 
و  حزب  از  اساسی  قانون  چه  اگر  و  بودیم  شاهد  را 
فعالیت های سیاسی حمایت کرده، اما به دلیل اینکه 
این حمایت ها در قوانین عادی عملیاتی نشده است، 

فعالیت احزاب در کشور نتوانست ثمرات لازم را داشته 
باشد لذا باید حمایت های قانون اساسی از تحزب در 

قوانین عادی نیز لحاظ شود.
 کدخدایی یکی از نقایص تحزب را عدم فعالیت حزبی 
پس از راهیابی به مجلس عنوان کرد و گفت: قانون 
باید در مورد احزاب و فعالیت های حزبی اصلاح شود تا 

نقش احزاب در کشور پررنگ تر شود.
وی افزود: مثلًا می توان اینطور برنامه ریزی کرد که 
را کسب کرد، کرسی های  آراء  از  اگر حزبی درصدی 
مشخصی به آن حزب داده شود؛ در واقع باید هویت 

حزبی و سیاسی احزاب پر رنگ تر شود.
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: ضرری که از 
رهگذر فقدان هویت و شناسه سیاسی احزاب به وجود 
باید در قوانین  می آید مردم متحمل می شوند و این 
اصلاح شود.  کدخدایی با اشاره به فعالیت های حزبی 
در کشورهای پیشرفته، اظهار داشت: به جد معتقدم که 
باید فعالیت احزاب در کشور نهادینه شود و این نیاز به 

یک مطالبه جدی و همه جانبه دارد.
انتقاد از شورای نگهبان هیچ منعی ندارد 

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به سوال 
یکی از اعضای حزب ندای ایرانیان درباره نحوه بررسی 
صلاحیت ها تاکید کرد: التزام به قانون اساسی و مفاد 

بررسی  در  نگهبان  شورای  برای  مبنا  اصلی ترین  آن 
صلاحیت هاست و این توقع نباید باشد که اگر فردی 
چارچوب نظام را قبول نداشت توسط شورای نگهبان 

تایید شود چرا که چنین فردی تایید نخواهد شد.
قائم مقام دبیر شورای نگهبان با بیان اینکه شورای 
نگهبان از خطا مبرا نیست و ممکن است در فرآیند کار 
انسانی خودش، خطا هم داشته باشد، گفت: همانطور 
که بارها هم اعلام کرده ام تا جایی که بتوانیم سعی 

می کنیم که جلو اشتباهات را گرفته و اصلاح کنیم.
بررسی  جریان  در  که  این  بیان  با  کدخدایی 
صلاحیت ها ما فقط صلاحیت های شخصی افراد را 
بررسی می کنیم و عضویت افراد در گروه ها و احزاب 
بررسی نمی شود، گفت: چون صرفا شخصیت حقیقی 
افراد بررسی می شود، لذا اگر شخصیت حقیقی کسی 

مشکل داشته باشد، تایید صلاحیت نخواهد شد.
انتقاد  اینکه  بیان  با  سخنانش  پایان  در  کدخدایی 
داشت:  اظهار  ندارد،  منعی  هیچ  نگهبان  شورای  از 
متاسفانه گاهی اوقات برخی به شورای نگهبان توهین 
کرده و یا اخبار کذب را به شورا منتسب می کنند؛ ما 
مانع انتقاد نمی شویم بلکه از انتقاد استقبال می کنیم، 
اما اجازه نمی دهیم که افراد، اخبار کذب را به شورای 

نگهبان نسبت بدهند.

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه حتماً از میزان تعهد 
اتحادیه اروپا و کشورهای عضو به اجرای برجام ناراضی 
هستیم، تاکید کرد: با امضای تفاهم نامه بین طرف ایرانی 
و اروپایی اینستکس، احتمال اینکه این روش و مکانیزم در 

آینده به اجرا درآید، وجود دارد.
نشست  هشتمین  درحاشیه  ظریف«  »محمدجواد 
وزیران امور خارجه کشورهای عضو اجلاس »قلب آسیا«، 
نشست  با  ارتباط  در  پرسشی  به  پاسخ  در  استانبول  در 
کمیسیون مشترک برجام که جمعه گذشته در وین برگزار 
شده بود، خاطرنشان کرد: ما حتماً از میزان تعهد اتحادیه 
اروپا و کشورهای عضو به اجرای برجام ناراضی هستیم و 
این موضوع در روز جمعه به صورت واضح از سوی ایران و 
همچنین دو کشور غیراروپایی برجام یعنی روسیه و چین 
با صراحت و با هماهنگی قابل توجهی از سوی سه کشور 

مطرح شد.
رئیس دستگاه دیپلماسی افزود: در این جلسه همچنین 
در مورد ضرورت اجرای واقعی تعهدات برجامی از سوی 

صورت  در  داشته  آمادگی  همواره  ایران  اینکه  و  دیگران 
اجرای تعهدات از سوی طرف های دیگرِ عضو این توافق 
را  برجام  ماده ۳۶  بر  مبتنی  اقدامات خود  بین المللی، 
متوقف کند، تاکید شد. ظریف با تاکید بر اینکه اقدام جدید 
شش کشور اتحادیه اروپا برای پیوستن به اینستکس، اقدام 
مثبتی است، ابراز داشت: آنچه لازم است شاهد آن باشیم، 
عملیاتی شدن اینستکس است که با امضای تفاهم نامه 
بین طرف ایرانی و اروپایی اینستکس، احتمال اینکه این 

روش و مکانیزم در آینده به اجرا درآید، وجود دارد.
هیچ راه حل نظامی در افغانستان متصور نیست

وزیر امور خارجه کشورمان  در این نشست گفت: هیچ 
راه حل نظامی در افغانستان متصور نیست حضور نیروهای 
خارجی هیچ گاه ثبات را برای منطقه ما به ارمغان نیاورده، 
بلکه سوابق نشان می دهد حتی منجر به ایجاد بستری 
محمدجواد  است.   شده  افراطی  عناصر  جذب  برای 
ظریف بر حفظ وحدت در افغانستان تاکید کرد.ظریف در 
پایان ضمن اظهار امیدواری نسبت به ایجاد ثبات و صلح 

در افغانستان، تاکید کرد: بیایید افغانستان را به شریکی 
امین برای منطقه و جهان تبدیل کنیم. ایران آماده است 
تلاش های خود برای کمک به مردم و دولت افغانستان را 
تقویت کند تا آنها در مبارزه خود برای صلح موفق شوند و در 
این راستا ما آماده همکاری با تمامی طرف هایی هستیم 

که به دنبال دستیابی به این هدف هستند.
آماده تبادل فراگیر زندانیان هستیم 

وزیر امور خارجه  همچنین در حساب کاربری خود در 
توییتر با بیان این که آماده تبادل فراگیر زندانیان هستیم، 
نوشت: توپ در زمین آمریکاست. محمد جواد ظریف در 
این توییت افزود: " پس از به خانه باز گرداندن گروگان مان 
آمادگی  زندانیان  فراگیر  تبادل  برای  کاملًا  این هفته  در 

داریم. توپ در زمین ایالات متحده است.
ظریف اظهار داشت: "امروز بار دیگر و این بار در نشست 
» قلب آسیا - روند استانبول « مشغول دیپلماسی منطقه ای 
هستیم تا توان خود را برای صلح و توسعه در افغانستان در 

کنار هم قرار دهیم."

در دیدار اعضای حزب ندای ایرانیان؛

کدخدایی: شورای نگهبان از خطا مبرا نیست

محمد جواددظریف:

 از میزان تعهد اروپایی ها به اجرای برجام ناراضی هستیم

یک فعال سیاسی اصولگرا  گفت : جریان اصیل اصولگرا سال هاست در انفعال محض 
است و تعریفش از وحدت باج دادن به افراطی هاست.

امیر محبیان بابیان اینکه انتخابات مجلس از دست اصلاح طلبان و اصولگرایان بیرون آمده 
است اظهارداشت :احمدی نژادی ها با طبقه معترض خشمگین اشتراکی دارند و ممکن 
است به مجلس بعدی منتقل کنند. وی افزود :طیف رادیکال در هر جناحی می تواند فضا 
را رادیکال کند زیرا رادیکال ها مهمترین رفتاری که خوب می شناسند؛ فریاد زدن است اینها 

بیش از استفاده کردن از مغز خود از دهان و حنجره خود استفاده می کنند.
محبیان ادامه داد :جریان اصیل اصولگرا سال هاست در انفعال محض است و تعریفش از 
وحدت باج دادن به افراطی هاست. بازی که افراطی ها برای آنها تعریف کرده اند بسیار ساده 
است؛ایجاد توهم درباره جایگاه اجتماعی افراطیون، انداختن اصولگرایان سنتی به انفعال و 

تلاش برای تامین نظر افراطی ها و نهایتا در آخرین لحظه بر هم زدن بازی.

این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد:  اصولگرایان سنتی هم با خوشبینی افراطی 
همیشه در برابر این بازی تسلیم شده اند. این بار هم به نظرم همین مدل ساده ،اصولگرایان 
سنتی را که بالاترین سطح توان تشکیلاتی منسجم را دارند؛ در دام خود گرفتار خواهد کرد. 
ضمن آن که شخصا قالیباف را در زمره افراطی ها دسته بندی نمی کنم؛گرایش قالیباف 

نوعی تکنوکراتیسم است که البته با شعارهای جهادی و انقلابی آمیخته شده است.
محبیان خاطرنشان کرد :وضعیت اصلاح طلبان واقعا غمبار است. آنان در وضعیت دفاع 
یا عدم دفاع از دولت روحانی آچمز شده اند.از یک سو به دیوار شورای نگهبان برخورد می 
کنند از سوی دیگر پشت دولتی قرار گرفته اند که بناچار از آن حمایت می کنند در حالی آن 
را قبول ندارند؛از طرف دیگر موضع مردم عادی را می بینند که احمدی نژاد می تواند با آنها 
شعار همسو بدهد اما گرایش نئولیبرال لاکچری پسند، طبقات مرفه و متوسط هوادار آنان 

امکان سر دادن شعارهای عدالت طلبانه را به آنها نمی دهد.

هشدار محبیان به اصولگراها:

 به خاطر وحدت، به افراطیون باج ندهید

علی تاجرنیا*

احسان محمدی*

موفقیت  اصلاحات  جبهه  هماهنگی  شورای  رییس   
حداقلی  مشارکت  گرو  در  را  انتخابات  در  اصولگرایان 
مردم  استقبال  چه  هر  گفت:  و  دانست  رای دهندگان 
گسترده تر باشد، اصولگریان شانسی برای پیروزی نخواهند 
داشت؛ شانس پیروزی آنها مانند مجالس هفتم و هشتم 
با  کواکبیان«  »مصطفی  است  مردم  نکردن  درمشارکت 
در  مردم  پایین  مشارکت  برای  اصولگرایان  امید  به  اشاره 
انتخابات، گفت: اصلاح طلبان در این دوره باید با تمام قوا 
وارد کارزار انتخابات شوند و با برنامه ها و رویکردی متفاوت از 
گذشته مردم را قانع کنند که در انتخابات حضوری پررنگ 
داشته باشند. وی یادآور شد: اصولگرایان اعتقاد کمی به  
جمهوریت دارند و بنرها و پلاکاردهای راهپیمایی آذرماه 

گویای همین تفکر است. بنابراین برای بقای جمهوریت 
نظام باید مردم را قانع کنیم به شکل جدی در انتخابات 
شرکت کنند و اطمینان دارم هر چه استقبال مردم گسترده تر 
باشد، اصولگریان شانسی برای پیروزی نخواهند داشت. 
شانس پیروزی آنها مانند مجالس هفتم و هشتم در مشارکت 
نکردن مردم است. دبیرکل حزب مردم سالاری اضافه کرد: 
نمونه این توصیه در صحبت های حمید رسایی در دوره 
قبل انتخابات مجلس شورای اسلامی بود و همچنین آنها 
در محافل خصوصی نیز این تحلیل که مشارکت حداقلی به 
نفع ما است را ارائه می دهند. کواکبیان درباره نحوه تایید 
مجلس  نمایندگی  دوره  یازدهمین  داوطلبان  صلاحیت 
شورای اسلامی که دوم اسفند ماه ۹۸ برگزار می شود، گفت: 

اگر نهادهای نظارتی بر خلاف روح قانون اساسی عمل کنند 
تخلف است و تعهد از نامزدها نمی تواند جنبه قانونی داشته 
باشد. کواکبیان ادامه داد: حتما باید به لیست واحد برسیم 
واگر به این مهم دست پیدا نکنیم همه اصلاح طلبان ضرر 
می کنند و مردم نیز مشارکتشان کاهش می یابد و جناح 
رقیب با رای حداقلی پیروز می شود. وی در پاسخ به این 
پرسش که اصلاح طلبان برای افزایش مشارکت و اقناع مردم 
چه حرف متفاوتی دارند، گفت: مسائل زیادی وجود دارد 
که یک مجلس با اکثریت اصلاح طلب می تواند به آنها ورود 
کند، همین که در انتخابات شرکت و اصرار کنیم طبق اصول 
قانون اساسی، مجلس در راس امور قرار گیرد، بزرگترین 

حرف جدید اصلاح طلبان است.

مصطفی کواکبیان:

 پیروزی اصولگرایان در انتخابات در گرو مشارکت حداقلی است

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران با بیان اینکه بدون روس ها هم قادر به ادامه تولید 
ایزوتوپ های پایدار هستیم، تاکید کرد: روسیه به خاطر عدم تمدید معافیت های آمریکا، از این 

پروژه کنار نمی کشد.
»بهروز کمالوندی« معاون و سخنگوی سازمان انرژی اتمی در جمع خبرنگاران درباره تولید 
ایزوتوپ پایدار، گفت: به لحاظ دانش فنی وضعیت ما به گونه ای است که اگر خودمان بخواهیم 
ادامه دهیم می توانیم، الان کار نشد، برای صنعت هسته ای ما وجود ندارد. وی افزود: قرار 
است در پروژه ای که چند سال دیگر تمام می شود، ۱۱ نوع ایزوتوپ تولید کنیم، ولی فراموش 
نکنید که دو، سه کشور در دنیا بیشتر نیست که چنین توانایی را دارد. معاون سازمان انرژی 
اتمی با بیان اینکه تلقی ما این است که روس ها به خاطر تمدید نشدن معافیت های آمریکا کنار 
نمی کشند، چه اینکه نیروگاه 2 و ۳ بوشهر را در دست اقدام دارند، اظهار داشت: باید بگویم که 

ما می توانیم حتی بدون روس ها به لحاظ فنی در رابطه با تولید ایزوتوپ های پایدار کار را ادامه 
دهیم، البته به لحاظ سیاسی اگر روس ها کنار ما باشند، حتما بهتر است. کمالوندی با بیان 
اینکه در آینده نزدیک درباره همکاری با روس ها در این مورد یا انجام این پروژه بدون حضور 
روس ها به افکار عمومی توضیح خواهیم داد، تصریح کرد: ما در روش های غیرسانتریفیوژی، 
در حال ایجاد مرکزی در سایت فردو هستیم که تا چند ماه دیگر کار ساختمانی آن تمام می شود 
تا بدون استفاده از سانتریفیوژ، ایزوتوپ پایدار تولید کنیم. وی درباره توقف همکاری روسیه در 
پروژه تولید رادیوایزوتوپ پایدار در سایت فردو نیز خاطرنشان کرد: حدود هفت، هشت روز پیش 
در رابطه با این موضوع با روس ها مذاکراتی داشتیم. به لحاظ فنی در جایی که ایزوتوپ پایدار 
تولید می کنیم، نمی شود غنی سازی کنیم. از این رو وقتی تصمیم گرفته می شود غنی سازی 

کنیم، به طور طبیعی نمی توان همزمان تولید ایزوتوپ پایدار را داشته باشیم.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران: 

بدون روس ها هم قادر به ادامه تولید ایزوتوپ های پایدار هستیم
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رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی قم  مطرح کرد

بایدها و نبایدهای غذایی، در روزهای 
سرد و هوای آلوده 

کدام مواد غذایی در روزهای سرد و هوای آلوده پاییز مورد نیاز بدن انسان برای تقویت 
سیستم ایمنی بدن و افزایش سلامتی هستند.

علی اکبر حق ویسی در گفت وگو با ایسنا عنوان کرد: آلودگی هوا بیماری های متعددی 
ایجاد می کند که مهمترین آنها بیماری های تنفسی و پس از آن بیماری های پوستی و 

چشمی است، البته این آلودگی ها با گذشت زمان سبب بروز آلزایمر هم خواهد شد.
وی افزود: این منابع آلودگی از یک حد کوچک مانند خاکستر سیگار تا آلودگی های 
بزرگ مانند دود خودروها و کارخانه ها آغاز خواهد شد که با گذشت زمان بر بدن انسان 
تاثیر می گذارد؛ یکی از این مشکلات که اخیرا گریبان گیر جامعه شده مشکل ناباروری 

آقایان و رشد ناقص بدو تولد نوزادان است.
رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: به همشهریان عزیز توصیه 
می شود تا در حد امکان از مواد غذایی مفید استفاده کنند و خطر ابتلا به بیماری ها را 
کاهش دهند؛ به ویژه افراد در معرض خطر از جمله کودکان، سالمندان و مادران باردار 

و شیرده.
حق ویسی ادامه داد: در حال حاضر کاری که لازم است انجام شود استفاده از مواد 
مغذی است که به عنوان عوامل تغذیه ای آنتی اکسیدانی)ضد اکسیداسیون داخل 
سلول( به کار می رود، این عوامل آنتی اکسیدانی نیز بیشتر ویتامین E، پیش ساز ویتامین 

A)کاروتنوئیدها(، سلینوم و پلی سنول ها)ضد سرطان و سکته( هستند.
وی در خصوص ویتامینE توضیح داد: روغن ها بهترین منبع برای دریافت این ویتامین 
هستند که با پختن هم از بین نمی روند اما اگر همراه غذا سرخ شوند مقدار زیادی از 
ویتامین موجود در خود را از دست می دهند، منابع غذایی این ویتامین انواع روغن سویا، 

آفتابگردان، جوانه گندم، ماهی، زیتون و انواع مغز دانه ها است.
از  رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: ویتامین C یکی دیگر 
ویتامین هایی است که نیاز است در این شرایط مصرف شود؛ بیشتر سبزی ها و میوه های 
تازه از جمله مرکبات دارای این ویتامین هستند که باعث می شوند مقاومت بدن در مقابل 

عفونت ها زیاد شود.
حق ویسی افزود: میوه ها و مرکبات از جمله کیوی و توت فرنگی، ویتامینC دارند اما 
نباید از میوه های نرم و له شده استفاده شود زیرا ویتامین در اینگونه مرکبات به شدت 
کاهش یافته و به حداقل خود رسیده است؛ بعد از مرکبات فلفل سبز دلمه ای، انواع کلم، 
 C گوجه فرنگی، سبزی های برگ پهن سبز مانند اسفناج و سیب زمینی دارای ویتامین
هستند. وی اظهار کرد: هر خانواده ای بنا به توانایی مالی خود می تواند این مواد مغذی 
را خریداری کرده و دریافت نماید، و صرفا نیاز نیست که مواد غذایی گران قیمت مورد 
استفاده قرار گیرند، یکی دیگر از نکته های حائز اهمیت هم مصرف آبلیموهای شرکتی 
و صنعتی است که به دلیل کاهش ویتامین در اثر حرارت دیدن این مواد برای بهداشتی 

سازی، توصیه می شود از اینگونه آبلیموها استفاده نشود.
رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: بدن ما نیاز دارد که روزانه ۳ تا ۵ 
واحد سبزی  و حداقل 2 واحد میوه دریافت کند)هر یک واحد معادل یک سبد کوچک 
سبزی، یک خیار کوچک یا یک گوجه فرنگی درشت است( این مواد باعث می شود تا 

سیستم ایمنی بدن انسان در مقابل بیماری های مختلف تقویت شود.
و  سبزی  داد:  توضیح  )بتاکاروتن(    A ویتامین  پیش ساز  خصوص  در  ویسی  حق 
میوه های پررنگ)سبز، زرد، نارنجی و ...( هستند مانند هویج، کدوحلوایی، کلم بروکلی، 
اسفناج و محصولاتی از این قبیل است که بر تقویت سیستم ایمنی بدن تاثیر مثبت دارند.
وی عنوان کرد: همانطور که می دانیم همیشه آلودگی هوا با مقداری سرب همراه است 
که تاثیراتی بر بدن انسان خواهد گذاشت، ماده ای مفید در سیب است که سرب را به طور 
کامل از بدن دفع می کند. رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: سایر 
منابعی که می توان از آنها برای دفع سرب استفاده کرد پرتقال، هویج، نارنگی، و غلات 
سبوس دار است که از اهمیت بالایی برخوردار هستند و جایشان در برنامه غذایی روزانه 
ما بسیار کم است؛ منیزیم نیز تاثیر خوبی در رفع سرب از بدن دارد و عمدتا در مغزدانه ها 
و میوه های خشک مشاهده می شود، البته می توان این منبع را از حبوبات و سبزیجات 
برگ سبز نیز دریافت کرد. حق ویسی ادامه داد: یکی دیگر از مواردی که بدن به جذب آن 
احتیاج دارد سلینوم است که در ماهی، گوشت قرمز، حبوبات، غلات، تخم مرغ، پیاز و به 

ویژه سیر یافت می شود و از خاصیت بسیار بالایی برخوردار است.
وی افزود: روی، از دیگر منابعی است که بدن به آن احتیاج دارد و بیشتر در انواع 
گوشت ها به کار موجود است، اما به دلیل قیمت بالای گوشت قرمز و گوشت مرغ بهتر 
است که گوشت بوقلمون مورد استفاده قرار گیرد تا هم انرژی مورد نیاز بدن دریافت شود 
و هم قابل استفاده برای بیشتر خانواده ها باشد. رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی 
قم اظهار کرد: مصرف ماهی به دلیل داشتن امگا۳ برای کاهش تنگی نفس و اثرات 
زیان بار ترکیبات التهاب آور از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، لازم به ذکر است که 
سرخ شدن ماهی سبب از بین رفتن فواید آن خواهد شد، لذا توصیه می شود این ماده 
غذایی به صورت پخته، بخارپز و یا کبابی مورد استفاده قرار گیرد. حق ویسی بیان کرد: 
چای سبز هم یکی از عوامل کلیدی درجهت افزایش قدرت ایمنی بدن است است زیرا 
انواع ویتامین ها و املاح را در خود جای داده است که باعث افزایش آرامش و رفع التهاب، 
حساسیت و بهبود عملکرد دستگاه تنفس، خصوصا بافت های آسیب دیده خواهد شد، 
البته همه اینها به شرطی است که در مصرف آن زیاده روی نشده و به اندازه مورد نیاز 
بدن)روزانه دو فنجان چای کمرنگ( مورد استفاده قرار گیرد. وی در پایان اضافه کرد: 
مصرف شیر و لبنیات در چنین شرایطی به شدت توصیه می شود)مصرف حداقل 2 لیوان 
شیر و ماست در روز( زیرا سبب کاهش عوارض ناشی از آلودگی در دستگاه گوارش، دفع 

مواد آلاینده و سموم و تقویت باکتری های مفید بدن خواهد شد.

سلامت 

اگر  ندارد.  قرار  آن  سطح  روی  همواره  پوست  خارش  دلیل 
بیش از حد استرس دارید، افسرده یا مضطرب هستید، جریانی 
برای  تواند محرکی  نوراپی نفرین می  و  از سروتونین  شیمیایی 
خارش پوست باشد، به ویژه اگر راش پوستی وجود نداشته باشد.
خارش پوست می تواند شرایطی استرس زا و آزار دهنده باشد. 
چه با یک راش پوستی همراه باشد یا نباشد، خارش پوست می 

تواند نشانه ای از بروز مشکل در بدن باشد.
شناسایی دلیل خارش پوست نخستین گام در مسیر درمان 
مشکل محسوب می شود. در ادامه با ۱۰ دلیل شایع خارش 

پوست بیشتر آشنا می شویم.
بدن شما کم آب شده است

خشکی پوست یکی از دلایل شایع خارش مزمن محسوب می 
شود. این شرایط می تواند دلیل ژنتیکی داشته باشد، با آب و 
هوای سرد و یا حتی افزایش سن مرتبط باشد. شنا کردن مکرر، 
حمام آب داغ، بارداری یا یائسگی نیز ممکن است به خشکی 

بیشتر پوست و در نتیجه خارش آن منجر شوند.
استفاده از محصولات مرطوب کننده می تواند خارش پوست را 
تسکین دهد زیرا آبرسانی به پوست انجام می شود. اگر نوشیدن 
آب به میزان کافی و استفاده از محصولات مرطوب کننده در 
بهبود خارش موثر نیستند، برای بررسی دقیق تر شرایط به یک 

پزشک متخصص پوست مراجعه کنید.
یک بیماری پوستی درمان نشده می تواند دلیل 

خارش پوست باشد
اگر خارش پوست با قرمزی و پوسته پوسته شدن پوست همراه 
است و احساس خارش هنگام شب تشدید می شود ممکن است 
به یک بیماری پوستی مزمن، مانند سوریازیس که به واسطه 
التهاب ناشی از فعالیت سیستم ایمنی شکل می گیرد، یا اگزما 
که به نام درماتیت آتوپیک نیز شناخته می شود، مبتلا باشید. 
خوشبختانه، روش های درمان مختلفی از جمله محصولات بدون 
نسخه، کرم های موضعی تجویزی، داروهای خوراکی و تزریقی، و 

نوردرمانی برای هر دو بیماری وجود دارند.
یک واکنش آلرژیک می تواند دلیل خارش پوست باشد

خارش پوست می تواند واکنشی به عوامل آلرژی زا باشد. اگر 
با خارش خفیف مواجه هستید، محرک را شناسایی کرده و پس 

از قطع تماس با آن از یک داروی آنتی هیستامین برای تسکین 
در  دهید  می  انجام  که  اقداماتی  اگر  کنید.  استفاده  خارش 
تسکین خارش موفق نیستند برای بررسی دقیق شرایط به یک 
پزشک متخصص پوست مراجعه کنید. خارش مزمن پوست و بروز 
کهیر می تواند نشانه ای از مسائل جدی تر، مانند عفونت ها یا 

بیماری ها باشد.
اخیرا مصرف یک داروی جدید را آغاز کرده یا دوز 

مصرفی دارو را افزایش داده اید
و یک داروی مخدر  اید  را کشیده  اگر اخیر دندان عقل خود 
تجویزی را مصرف می کنید یا داروهایی برای کاهش فشار خون 
بالای شما تجویز شده اند، این ممکن است دلیل خارش پوست 
باشد. اگر با خارش پوست به عنوان یک عارضه جانبی مصرف دارو 
مواجه شده اید می توانید با پزشک خود درباره تغییر دوز، کنترل 

تداخلات دارویی، یا مصرف داروهای ضد خارش صحبت کنید.
ممکن است روان شما به آرامش بیشتر نیاز داشته باشد

اگر  ندارد.  قرار  آن  سطح  روی  همواره  پوست  خارش  دلیل 
بیش از حد استرس دارید، افسرده یا مضطرب هستید، جریانی 
برای  تواند محرکی  نوراپی نفرین می  و  از سروتونین  شیمیایی 
خارش پوست باشد، به ویژه اگر راش پوستی وجود نداشته باشد. 
اگر داروهای بدون نسخه ضد خارش، مانند محصولات مرطوب 
کننده و داروهای آنتی هیستامین، در تسکین خارش تاثیری 
ندارند، برای بررسی دقیق شرایط و دریافت درمان مناسب )گاهی 
اوقات داروهای ضد افسردگی می توانند مفید باشند( به پزشک 

مراجعه کنید.
با نوسانات هورمونی مواجه هستید

نوسانات هورمونی می تواند آثاری قوی، از جمله خارش بی 
امان پوست را موجب شود. به عنوان مثال، اگر به فرزند خود شیر 
می دهید یا وارد دوران یائسگی شده اید، ممکن است با سطوح 
پایین تر از حد معمول هورمون استروژن مواجه باشید که می 
تواند پیامدهای جسمانی، از جمله خارش پوست را موجب شود. 
پرهیز از تماس با صابون ها و محصولات شوینده قوی و استفاده 
منظم از محصولات مرطوب کننده می تواند به تسکین ناراحتی 
کمک کند. اما اگر پس از این اقدامات همچنان با خارش پوست 
مواجه هستید، برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.

باردار هستید
خشکی پوست و خارش شدید آن در کف دست ها و پاها و نیم 
تنه بالایی بدون این که راش پوستی وجود داشته باشد می تواند 
با کلستاز درون کبدی دوران بارداری مرتبط باشد. این شرایط به 
واسطه اختلال در عملکرد کبد به واسطه انباشت موقتی صفرا 
رخ می دهد. خارش به طور معمول در سه ماه سوم شکل می 
گیرد و می تواند عوارضی ایجاد کند، از این رو، در صورت مواجهه 
با این نوع خارش موضعی برای بررسی دقیق شرایط به پزشک 

مراجعه کنید.
توسط یک حشره گزیده شده اید

گزش حشراتی مانند کک، کنه، ساس و پشه می تواند دلیل 
خارش پوست شما باشد. گاهی اوقات جای گزش به اندازه ای 
کوچک است که چندان قابل مشاهده نیست، اما فرد برای چند 
هفته با خارش مداوم و آزاردهنده مواجه است. گزش حشرات می 
تواند موجب ورود مواد خارجی به بدن شود که سیستم ایمنی با 
برای  ترکیبی که موجب خارش می شود،  ترشح هیستامین، 
مقابله با آنها وارد عمل می شود.  پس از شناسایی منبع خارش، 
می توانید از کرم ها یا لوسیون های ضدعفونی کننده استفاده 
کرده و پس از آن یک آنتی هیستامین بدون نسخه مصرف کنید.

اعصاب شما تحریک شده است
خارش نوروپاتیک یا عصبی ناشی از آسیب عصبی نادر است، 
اما می تواند هنگامی که سیستم عصبی خارشی که به واقع 

وجود ندارد را درک می کند، رخ دهد. این خارش اغلب بدون 
راش پوستی و همراه با درد، بی حسی و احساس سوزن سوزن 
شدن است. دلایل مختلفی می توانند موجب این شرایط شوند 
که از آن جمله می توان به یک عصب تحت فشار، آسیب ناشی 
از سوختگی، یا عوارض زونا، سکته مغزی، و بیماری ام اس اشاره 
کرد. اگر به این شرایط مشکوک هستید برای بررسی دقیق شرایط 

به پزشک مراجعه کنید.
مساله دیگری در جریان است و بدن تلاش می کند 

شما را از آن آگاه سازد
اگرچه نادر است، خارش پوست گاهی اوقات می تواند زنگ 
هشداری برای مشکلات سلامت جدی تر در نظر گرفته شود. 
خارش طولانی مدت بدون راش پوستی می تواند نشانه ای از 
بیماری های سیستمیک، مانند بیماری های خونی، دیابت، 
بیماری کلیوی، بیماری کبدی، عفونت هایی مانند هپاتیت های 

B یا C، اچ آی وی، یا یک غده تیروئید بیش فعال باشد.
همچنین، اگر شرایط ضایعه پوستی تغییر می کند، بهبود نمی 
یابد و با درد و خارش همراه است، خارش پوست ممکن است 
نشانه ای از سرطان پوست باشد و یا اگر فرد همراه با خارش علائم 
دیگر مانند تبی مرموز، تعریق های شبانه و کاهش وزن بی دلیل را 
تجربه می کند، سرطان خون ممکن است دلیل این شرایط باشد. 
اگر درباره دلیل خارش پوست خود مطمئن نیستید برای بررسی 

دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.

خوب و کافی می خوابید، در حد اعتدال ورزش می کنید و دریافت کالری تان نیز کافی 
است اما همچنان بیشتر ساعات روز احساس خستگی می کنید. این یک مشکل شایع 

است، خصوصاً در میان خانم ها.
البته هیچ کس قرار نیست تمام وقت احساس انرژی و سرحال بودن کند اما بیشتر 
روزها احساس خستگی کردن هم طبیعی نیست. خستگی علامتی نیست که بتوانید 
سرسری از آن رد شوید. گاهی احساس خستگی ناشی از رژیم غذایی یا سبک زندگی 

است؛ اما سایر اوقات می تواند علامت مشکلی در سلامتی باشد.
انتخاب های غذایی تان نادرست است

رژیم غذایی تان چگونه است؟ غذایی که می خورید، انرژی بدنتان را تأمین می کند 
بنابراین عجیب نیست که دریافت کالری کم می تواند به شما احساس خستگی بدهد. 
اما این فقط کالری دریافتی تان نیست که بر سطح انرژی تان اثر می گذارد، بلکه ترکیبات 
کالری هایی که دریافت می کنید نیز اهمیت دارد. مصرف زیاد غذاها و اسنک های پُر از 
قند و کربوهیدرات های تصفیه شده می تواند باعث افزایش ناگهانی قند خون و سپس 

افت شدید آن شده و به شما احساس خستگی و گرسنگی بدهد.
چه باید بکنید؟

. روزتان را با یک صبحانه ی پُرپروتئین شروع کنید.
. قندها و کربوهیدرات های تصفیه شده را حذف کنید.

. پروتئین را به هر وعده و میان وعده تان اضافه کنید.
عادات خوابتان با ساعت بیولوژیک تان هماهنگ نیست

شما یک ساعت درونی در هیپوتالاموس مغزتان دارید که برخلاف ساعتی که کنار 
تختخوابتان می گذارید، از سلول های عصبی شگفت انگیزی تشکیل شده که ارتباطات 
بسیار پیچیده ای با هم دارند و نسبت به نور حساس اند. وقتی چشم های شما در معرض 
نور قرار می گیرند، به این قسمت از مغزتان سیگنال می دهند و ساعت درونی تان را تنظیم 

می کنند.
 این ساعت تعیین می کند چه زمانی هورمون ها 

فاکتورهای خاصی می توانند ساعت درونی تان را مختل کنند و باعث شوند به سختی 
به خواب بروید. قوی ترین عامل مختل کننده ی ساعت درونی تان، قرار گرفتن در معرض 
نور آبی در شب است. اگر شب تا دیروقت بیدار بمانید و از ابزارهای کامپیوتری استفاده 
کنید که چشم هایتان را در معرض نور آبی قرار می دهند، کیفیت خوابتان افت خواهد 
کرد. حتی اگر در رختخواب این پهلو و آن پهلو هم نکنید، باز هم خوابتان عمیق و با 

کیفیت نیست و روز بعد احساس خستگی خواهید کرد.
چه باید بکنید؟

. ابزار الکترونیکی تان را در حالت شب قرار دهید تا نور آبی کمتری به چشم هایتان 
برسد. . بهتر است ابزارهای الکترونیکی را بعد از ۷ شب دیگر روشن نکنید.

. در اتاقی کاملًا تاریک بخوابید و صبح تا جایی که ممکن است چشم هایتان را در 
معرض نور طبیعی قرار دهید.

. صبح بعد از بیدار شدن تا قبل از ظهر تا جایی که می توانید از نور طبیعی روز استفاده 
کنید.

ورزش می کنید اما سایر زمان ها یکجا می نشینید و تحرکی ندارید
اگر به طور منظم ورزش می کنید پس آفرین! اما تصور نکنید می توانید باقی ساعت ها 
را یکجا بنشینید و تحرکی نداشته باشید. مطالعات نشان می دهند زیاد نشستن، ریسک 
فاکتوری برای مرگ زودهنگام است، مخصوصاً اگر بیش از ۶ ساعت در روز بنشینید. 
ضمناً زیاد نشستن می تواند انرژی تان را تحلیل ببرد و احساس خستگی به شما بدهد. 
وقتی روی صندلی بی تحرک می مانید، بدنتان وارد فاز خواب و استراحت می شود، 
سوخت و سازتان افت می کند و احساس خواب آلودگی به شما دست می دهد. همچنین 
انتقال  و  می شود  سطحی  تنفستان  می نشینید،  یکجا  طولانی  ساعت های  وقتی 
اکسیژن و دفع کربن دی اکسید کاهش می یابد. این تغییرات سبب احساس خستگی 

و خواب آلودگی می شوند.
چه باید بکنید؟

. هر 2۰ تا ۳۰ دقیقه از جایتان بلند شوید و راه بروید حتی اگر فقط قدم زدن در طول 

و عرض اتاق باشد.
. مکرراً از جایتان بلند شوید و بدنتان را بکشید.

. تنفس عمیق و آرام را تمرین کنید. بیشتر افراد تنفس شان سطحی است.
به اندازه کافی آب نمی نوشید

تحقیقات نشان می دهد حتی کم آبی خفیف بدن نیز می تواند احساس خستگی ایجاد 
کند و به شما احساس بی انگیزه بودن بدهد. اگر ورزش می کنید، خطر کم آبی بدنتان 
بیشتر نیز می شود. یکی از چیزهایی مهمی که هرگز نباید فراموش کنید، هیدراته نگه 
داشتن بدن و جبران آب از دست رفته ی بدن بعد از ورزش است. به رنگ ادرارتان توجه 

کنید؛ اگر تیره تر از زرد روشن بود پس به مایعات بیشتری نیاز دارید.
چه باید بکنید؟

. در طول روز هر جا که می روید یک بطری آب همراه خود داشته باشید.
. رنگ ادرارتان را همیشه چک کنید تا اگر تیره بود متوجه کم آبی بدنتان شوید و بیشتر 

آب بنوشید.
. غذاهایی که محتوای آب بالایی دارند را بیشتر مصرف کنید مانند میوه ها و سبزیجات 

خام.
اخیراً چکاپ نشده اید

که  شوند  خستگی  احساس  سبب  می توانند  که  هستند  بیماری هایی  و  عوارض 
شایع ترین آن ها، دیابت، کم کاری تیروئید و کم خونی است. برای زنانی که در سنین پیش 
از یائسگی به سر می برند، شایع ترین دلیل کم خونی، کمبود آهن است. اما عوارض زیاد 
دیگری هم وجود دارند که می توانند باعث احساس خستگی شوند. مثلًا آپنه خواب که 
باعث می شود در طول شب بارها تنفستان متوقف شود می تواند خستگی بی دلیل در 
طول روز و احساس خواب آلودگی ایجاد کند. کمبودهای مواد مغذی، مثلًا ویتامین D یا 

ویتامین B۱2 نیز می توانند سبب احساس خستگی شوند.
چه باید بکنید؟

. برای یک چکاپ کامل پزشکی به پزشک مراجعه کنید.
از نظر فیزیکی یا هیجانی، خسته و فرسوده اید

استرس نیز می تواند احساس خستگی ایجاد نماید. گاهی خستگی یک علامت اولیه 
از افسردگی است. برخی از افراد به دلیل کمتر در معرض نور خورشید قرار گرفتن طی 

ماه های سرد سال دچار اختلال خلقی – فصلی می شوند.
چه باید بکنید؟

باز و طبیعت  پیاده روی در فضای  یا  یوگا، مدیتیشن  را کنترل کنید.  . استرستان 
راهکارهای مؤثری هستند.

. طی روز بیرون بروید و از نور خورشید تا جایی که می توانید استفاده کنید.
. اگر در فصل های سرد سال احساس افسردگی می کنید، برای درمان مناسب از یک 

متخصص کمک بگیرید.
کافئین را ترک کرده اید

اگر عادت داشتید همیشه کافئین مصرف کنید و ناگهان دست از آن کشیده اید 
یا کمتر کافئین مصرف می کنید، ممکن است احساس خستگی کنید. کافئین، 
آدنوزین را که ترکیبی در مغز بوده و به ریلکس شدن بدن کمک می کند مهار می کند. 
وقتی آدنوزین مهار شود شما احساس بیداری و هوشیاری و انرژی می کنید؛ اما 
بدنتان نسبت به تأثیر فعال کنندگی کافئین مقاوم می شود و شما به مقدار بیشتری 
از آن نیاز دارید تا همان تأثیر را احساس کنید. اگر مصرف کافئین را کاهش دهید، 
به طور غیرمعمول احساس  بدنتان دچار نشانه های ترک کافئین می شود و شما 
خستگی خواهید کرد. ممکن است یک هفته طول بکشد تا بدن شما به بی کافئینی 

عادت کند.
چه باید بکنید؟

. هر روز به یک اندازه کافئین مصرف نکنید.
. زیاد چای و قهوه یا نوشیدنی های کافئین دار ننوشید و آب را جایگزین کنید.

. مصرف قهوه و کافئین تان را ناگهان قطع نکنید و تدریجاً این کار را انجام دهید.

اگر همیشه خسته اید، بخوانید!

چرا همیشه احساس خستگی می کنید؟ و چه باید کرد؟

10 دلیل خارش شدید پوست

گلبن سهراب

 D برای بدن شامل نور خورشید، منابع غذایی و مکمل ویتامین D راه های تامین ویتامین
است که با توجه به محدود بودن منابع غذایی این ویتامین، بهترین راه برای دریافت آن قرار 

گرفتن در معرض نور آفتاب است.
بیشترین مقدار ویتامین D در میانه روز )ظهر( در بدن ساخته می شود به شرطی که 
حداقل صورت و دست ها بدون هیچ لایه محافظی )مانند کرم های ضد آفتاب( در معرض 

نور خورشید قرار بگیرند.
ارتباط ویتامین D یا به اصطلاح “ویتامین آفتاب”، با سلامت استخوان ها، برای همگان 
ثابت شده و محرز است، اما امروزه علاقه مندی فراوانی به این ویتامین به دلیل ارتباط با 
بیماری های مختلفی از جمله ام اس، انواع سرطان، بیماری های قلبی- عروقی و دیابت 
ایجاد شده است. طی سال های اخیر، محققان پیشنهاد کرده اند که ویتامین D می تواند 
نقشی حیاتی در تنظیم گلوکز )قند خون(، انسولین و التهاب داشته باشد که این یافته، می 
تواند به نوبه خود یک هشدار مهم برای پیشگیری از  بیماری های قلبی- عروقی و دیابت 

باشد.
بدن جهت حفظ عملکرد صحیح و سلامت خود نیاز به ویتامین ها دارد. ویتامین ها به دو 
گروه اصلی تقسیم می شوند: ویتامین های محلول در آب و ویتامین های محلول در چربی. 
ویتامین D از دسته ویتامین های محلول در چربی است )ویتامین های محلول در چربی 
شامل ویتامین های A، D، K و E  و ویتامین های محلول در آب شامل ویتامین های گروه 
B و ویتامین C است(. ویتامین D مانند سایر ویتامین های محلول در چربی در کبد و بافت 
های چربی ذخیره می شود و همانطوری که مقادیر اضافه آن می تواند سمی باشد، کمبود 

آن در بدن نیز با بروز بیماری های مختلف جسمی و روحی ارتباط دارد.
ویتامین D برخلاف سایر ویتامین ها می تواند در بدن از نور خورشید نیز ساخته شود، 

درحالی که بیشتر ویتامین ها فقط باید از طریق غذا تامین شوند.
برخی عوامل بر امکان تولید ویتامین D در اثر تابش نور خورشید تاثیر گذارند. افرادی که 
پوست تیره ای دارند، یا در مناطقی دور از خط استوا زندگی می کنند، افرادی که دارای 
اضافه وزن یا چاقی هستند یا پوشش کامل در برابر نور خورشید دارند )استفاده از ضد آفتاب، 
لباس های پوشیده، دستکش، کلاه و غیره( و افراد مسن، نمی توانند به مقدار کافی ویتامین 
D از طریق نور آفتاب به دست بیاورند. بنابراین برای این دسته از افراد، استفاده از مکمل 

ویتامین D ضروری است.
همچنین آلودگی هوا از جمله عواملی است که مانع سنتز ویتامین D توسط نور خورشید 

در بدن می شود. بنابراین در مورد افراد ساکن در کلان شهرها که عموما” هوای آلوده ای 
دارند هم باید به امکان وجود کمبود ویتامین D توجه شود.

غنی ترین منابع غذایی ویتامین D شامل روغن کبد ماهی، ماهی های چرب مانند ماهی 
سالمون، لبنیات و تخم مرغ هستند. از آنجا که این ویتامین به مقدار فراوان در منابع غذایی 
وجود ندارد، دریافت مکمل آن، با در نظر گرفتن میزان مواجهه مفید فرد با نور خورشید، در 

صورت تجویز از سوی پزشک یا متخصص تغذیه، توصیه می شود.
همچون  علائمی  اگرچه  است.  خون  آزمایش   ،D ویتامین  کمبود  تشخیص  راه  تنها 
مشکلات گوارشی، تعریق در ناحیه پوست جمجمه، استخوان درد، افزایش وزن و بی 

حوصلگی می توانند تا حدودی نشانگر کمبود ویتامین D در بدن باشند.
با وجودی که ایران کشوری آفتابی است بررسی ها نشان می دهند که ما در بیشتر مناطق 
کشور در حدود ۸۰ درصد کمبود ویتامین D داریم. نوع لباس، گرد و غبار، شیشه پنجره ها، 
هوای ابری، هوای آلوده و کرم های ضد آفتاب می توانند مانع رسیدن اشعه ماوراءبنفش به 
بدن و ساخته شدن ویتامین D مورد نیاز در بدن فرد شوند. همچنین منابع غذایی ویتامین 
D بسیار محدود هستند و غنی سازی مواد غذایی با ویتامین D در ایران به شکل گسترده 
انجام نمی شود. گیرنده های ویتامین D تقریبا در تمام سلول های بدن وجود دارند که این 
نشان دهنده نقش مهم ویتامین D در فرآیندهای شیمیایی بدن است. اما این ویتامین نقش 
قابل توجه و مهمی در تنظیم عملکرد سلول های بتای پانکراس )سلول های ترشح کننده 

انسولین در پانکراس یا همان لوزالمعده( دارد.
در دیابت نوع ۱ که ترشح انسولین در آن مختل می شود، سلول های بتای پانکراس توسط 
سیستم ایمنی بدن تخریب میشوند و در دیابت نوع 2، سلول های بتا تلاش می کنند تا 
انسولین بیشتری تولید کنند چون در سایر بافت های بدن مقاومت به انسولین وجود دارد 
و این هورمون نمی تواند عملکرد لازم را داشته باشد. از جمله مهمترین عواملی که باعث 
مقاومت به انسولین می شوند؛ اضافه وزن، نداشتن فعالیت فیزیکی، چربی شکمی زیاد و 

زمینه ژنتیکی است.
مطالعات نشان داده اند که ویتامین D در سلول های بتا پانکراس بر تولید و ترشح انسولین 
اثر می گذارد. ترشح انسولین وابسته به کلسیم است و جذب کلسیم نیز تحت تاثیر ویتامین 
D قرار می گیرد. برخی از مطالعات حیوانی نشان داده اند که کمبود ویتامین D منجر به 
 D کاهش تولید انسولین می شود. همچنین محققان نشان داده اند که کمبود ویتامین

باعث کاهش حساسیت بافت ها به انسولین و در نتیجه بروز دیابت نوع 2 میشود.
ویتامین D جزء آن دسته از ویتامین های محلول در چربی است که قابلیت ذخیره شدن 
در بدن را دارد. در صورت مصرف بیش از حد مجاز، می تواند باعث عوارضی از قبیل رسوب 

کلسیم در کلیه ها، ریه ها، قلب، گوش، دردهای استخوانی، از دست دادن اشتها و تهوع، 
افزایش حجم ادرار، یبوست، اختلالات کلیوی و موجب مسمومیت شود.

 کمبود ویتامین D با افزایش نمایه توده بدنی، فشار خون بالاتر، تری گلیسرید بالا و 
مقاومت به انسولین که همگی از عوامل مستعد کننده فرد به بروز دیابت نوع 2 هستند، 
ارتباط دارد. اما، نکته حائز اهمیت این است که دریافت مقادیر مطلوبی از ویتامین D در 
پیشگیری یا کنترل دیابت موثر است و مصرف بیش از حد آن همراه با عوارض جدی است. 
بنابراین، مصرف ویتامین D از طریق مکمل، نیازمند بررسی های پزشکی و تحت نظر 
پزشک یا متخصص تغذیه باید صورت گیرد و لازم است که از مصرف خودسرانه آن پرهیز 
شود. همچنین توصیه می شود با توجه به شیوع بالای کمبود ویتامین D در ایران وضعیت 
ویتامین D خون در همه افراد بخصوص افرادی که در مرحله پیش دیابت قرار دارند، مورد 

بررسی قرار گیرد.
عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی

راه های تامین ویتامین D کدام است؟



سه شنبه -نوزدهم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 44937 4

رییس اداره مدیریت بحران اداره کل راه و شهرسازی استان قم:
فرونشست زمین از مخاطرات اصلی استان قم است

رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
گفت: بررسی و مکان یابی پروژه ها از نظر ایمنی قبل از احداث با توجه به اهمیت موضوع 
فرونشست و گسل ها  و همچنین ارزیابی ایمنی ساختمان های بلند مرتبه با کاربری های 

مختلف دربرابرآتش سوزی، زلزله، فرونشست و فروریزش زمین ضروری است.
محمدصادق پیشوایی با بیان اینکه مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی بررسی ابعاد 
مختلف زلزله و راهکارهای به حداقل رساندن خسارات ناشی از آن را جزو دستور کارهای 

اولویت دار قرار داده و اقدامات قابل توجهی هم طی این سال  ها صورت گرفته است.
وی افزود: براساس قانون مدیریت بحران کشور در اجرای اصل یکصد وبیست وسه 
قانون اساسی در شهریور سال جاری به تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده است و 
طی ابلاغیه به وزارت کشور ابلاغ شده، کلیه دستگاه  های اجرایی در سطح استان  ملزم 
به اجرای مفاد آن هستند . رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره کل راه  و 
شهرسازی استان قم، افزود: طبق بند )ض ( ماده ۱۴ این قانون، وزارت راه و شهرسازی 
)مرکز تحقیقات راه ، مسکن و شهرسازی ( با رعایت ضوابط شورای عالی شهرسازی و 
معماری نقشه حریم گسل ها را با اولویت کلان شهرها به همراه دستورالعمل  های فنی 
نحوه ساخت و ساز در حریم گسل مشخص می کند. پیشوایی بیان کرد: در استان 
قم تا به حال ۷ دستگاه شتابنگار نصب شده و با تأمین اعتباری که در سال جاری و 
سال قبل انجام  شد دو دستگاه از این شتاب نگارها به روز شد و لازم است تا در آینده 
سامانه های پاسخ سریع زلزله را توسعه بدهیم . وی افزود: طبق تحقیقات انجام شده یکی 
از  خطرهای اساسی که استان قم را تهدید می کند، موضوع فرونشست و فروچاله ها است 
که استان قم جزو استان های پرخطر در این موضوع است؛ بنابراین بسیاری از طرح ها 
وپروژه های این استان قبل از احداث باید از نظر ایمنی در برابر پدیده فرونشست بررسی 
و مکان یابی شوند. پیشوایی گفت: از دیگر نکاتی که ما باید آن را در اولویت قرار دهیم 
ارزیابی ایمنی ساختمان های بلندمرتبه با کاربری های مختلف است چراکه در زمان 
بحران هایی مثل آتش سوزی و فرو نشست و زلزله، برخی از مناطق را داریم که در صورت 
وقوع حادثه از نظر مهار سیستم آتش از امکانات کافی برخوردار نیستند. وی افزود: 
ارزیابی آسیب پذیری و اولویت بندی آنها در حمل و نقل زمینی، هوایی، ریلی، جاده ای 
از دیدگاه خطر زلزله و تاب آوری شهری از اهمیت ویژه ای برخوردار است که نیاز دارد با 
همکاری بخش های مختلف، وضعیت آن ها را به نسبت مخاطرات احتمالی موجود به روز 
رسانی کرد. پیشوایی ادامه داد: اجرایی شدن این پروژه ها کاهش میزان خسارات مادی و 
جانی و کاهش آسیب پذیری را در پی دارد بنابراین با شناسایی نقاط آسیب پذیر می توان 
اقدامات مناسب پیشگیرانه نجام داد. رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره 
کل راه و شهرسازی استان قم در پایان خاطرنشان کرد: اگرچه کشور ما در این دوران 
دچار کمبود و محدودیت اعتبار است ولی برخی از کارها با اقدامات پیشگیرانه قابل حل 
است مثل شناسایی نقاط آسیب پذیر که گاهی ممکن است مثلًا با یک لایروبی ساده در 
محل یک پل آبگذر زیر جاده و بدون تامین اعتبارات کلان، از وقوع حادثه و تخریب جاده 

توسط سیلاب  جلوگیری کرد.

رییس پژوهشگاه امام صادق)ع( قم:

زندگی نامه داستانی شهیدان روحانی در قم 
رونمایی می شود

رییس پژوهشگاه علوم اسلامی امام صادق)ع( قم گفت: کتاب تعهد سرخ با موضوع 
زندگی نامه داستانی چهار هزار شهید روحانی و طلبه دوران جنگ  تحمیلی به عنوان یکی 
از طرح های کلان پژوهشی این پژوهشگاه هم زمان با هفته پژوهش در قم رونمایی خواهد 

شد.
حجت الاسلام والمسلمین حمید نگارش روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 

داشت: این طرح پژوهشی طی سه سال تحقیق و مطالعه، تهیه و تدوین شده است. 
وی بیان داشت: بخشی از زندگی نامه شهدای روحانی به صورت کتاب های صوتی ارائه 
می شود که در این خصوص داستان زندگی ۵۰ شهید طلبه آماده شده و بنا داریم این 
طرح را تا پایان امسال نیز ادامه دهیم. وی با اشاره به فرهنگ نهادی سپاه پاسداران آن 
را دیگر پروژه های کلان پژوهشی پژوهشگاه مذکور دانست و گفت: این اثر نیز در 2۳ 
جلد کتاب تهیه شده و رونمایی آن نیز در هفته پژوهش صورت می گیرد. وی همچنین 
با اشاره به فقه سازمانی آن را از طرح های کلان پژوهشی این مرکز در جهت پاسخگویی 
به احکام شرعی دستگاه های مختلف برشمرد و یادآور شد: پژوهشگاه امام صادق)ع( 
همچنین برای همکاری با بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در تولید دائره 
المعارف دفاع مقدس نیز اعلام آمادگی نموده و در حال حاضر در بحث مدخل یابی های 
آن کارهایی انجام داده و جلسه هایی هم برگزارشده و قرار است بُعد علمی و فنی این 
طرح را برعهده بگیریم. حجت الاسلام نگارش با اشاره به دیگر برنامه های پژوهشگاه امام 
صادق)ع( در هفته پژوهش، دیدار و برگزاری جلسه با مراجع و علما را ازجمله این برنامه ها 
دانست و خاطرنشان کرد: برگزاری جلسه هایی با موضوع راهبردهای تحقق بیانیه گام 
دوم انقلاب و همچنین نشست با روسای پژوهشگاه های قم نیز در این هفته انجام خواهد 
شد. وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری از سال ۱۳۷۹ به منظور ترویج فرهنگ  پژوهش در 
جامعه هفته چهارم آذرماه را به عنوان هفته پژوهش نام گذاری کرده است. هستیم که کار 
جزیره ای و تکراری نداشته باشیم، چراکه آن را آفت کارهای پژوهشی می دانیم. وی یادآور 
شد: این مرکز سایتی را تحت عنوان پاسخگو راه اندازی کرده که تاکنون توفیق پاسخ گویی 
به چند هزار سوال و شبهه را داشته است . وی با اشاره به وجود ۳۰ هزار عنوان کتاب در 
قالب ۳۸ هزار جلد در کتابخانه این پژوهشگاه گفت: ارزیابی فعالیت های مراکز علمی 
و پژوهشی جهان ازجمله اقدام های پژوهشگاه امام صادق است. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود یادآور شد: پژوهشگاه امام صادق در تابعیت حوزه نمایندگی ولی فقیه 
در سپاه طی چهار دهه فعالیت خود توانسته بالغ بر یک هزار متن علمی و پژوهشی را 
چاپ و منتشر کند. معاون پژوهشی پژوهشگاه امام صادق نیز در این نشست خبری 
این پژوهشگاه را متولی تامین نیازهای علمی و پژوهشی نیروهای مسلح در حوزه علوم 
اسلامی و انسانی دانست و گفت: این پژوهشگاه مسئول تدوین همه متون آموزشی 
نیروهای مسلح است. حبیب زمانی بیان کرد: آثار علمی پژوهشی این پژوهشگاه شامل 

حدود ۷۰۰ متن آموزشی،۵۰۰ کتاب مطالعاتی و حدود ۱۵۰ طرح پژوهشی است .

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش  استان قم:
خسارت آموزشی تعطیلی مدارس باید جبران شود

 معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: خسارت آموزشی تعطیلی 
مدارس در مواقع خاص همچون آلودگی هوا، باید از طریق تدارک برنامه های متنوع در 

حوزه تعلیم و تربیت و انتشار آن از طریق رسانه ها جبران شود.
سایر  و  صداوسیما  کرد:  بیان  نیا  قاسمی  محمدرضا  حجت الاسلام والمسلمین 
رسانه ها با همکاری آموزش وپرورش باید در زمان تعطیلی مدارس برای جلوگیری از 
افزایش خسارت های ناشی از عدم آموزش دروس به دانش آموزان، برنامه های آموزشی 

گسترده ای را تدارک ببینند و آن را در زمان مناسب پخش کنند.
وی افزود: شایسته نیست که باوجوداین همه شبکه تلویزیونی و فناوری رسانه ای، 
دانش آموزان در زمان تعطیلی مدارس،  به دلیل عدم برنامه ریزی صحیح برای جبران 

عقب ماندگی های آموزشی، وقت خود را بیهوده تلف کنند.
وی ادامه داد: اگر برای جبران خسارت های ناشی از تعطیلی های غیرقابل پیش بینی 
فکری نشود، علاوه بر هدر رفتن میلیاردها تومان هزینه، کیفیت آموزش در کشور کاهش 

می یابد و این موضوع به هیچ عنوان شایسته نظام تعلیم و تربیت ما نیست.
قاسمی نیا گفت: امروز ایران در جنگ تمام عیار اقتصادی به سر می برد و در چنین 
شرایطی هرگونه هدر رفت وقت و سرمایه به صلاح کشور نیست، به خصوص اگر این 

خسارت ها در حوزه مسائل آموزشی که عامل اصلی پیشرفت است، باشد.
وی بیان کرد: در چنین شرایطی حتی اگر مدارس به دلایل منطقی همچون خطر 
آلودگی هوا بر سلامت دانش آموزان تعطیل می شود،  نباید موضوع تعلیم و تربیت تعطیل 
شود و نیاز است تا خانواده ها در کنار رسانه های جمعی با استفاده از برنامه های کاربردی 

موجود در رایانه و تلفن همراهشان به آموزش فرزندان دانش آموز خود بپردازند.
وی ادامه داد: دانش آموزان باید بدانند تعطیل شدن مدرسه برای آنان زیان آور است و 
اگر هم این اتفاق رخ داد باید تمام تلاش خود را برای جبران خسارت های آموزشی ناشی 

از آن و عقب نماندن از فرآیند تحصیل خود به کارگیرند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  خبرداد

افزایش آمار دانش آموزان قمی به 300 هزار نفر
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: پیش بینی کردیم که در سال ۱۴۰۴ تعداد 

دانش آموزان استان به بیش از ۳۰۰ هزار دانش آموز برسد.
 حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به وضعیت آمار دانش آموزان استان اظهار کرد: آمار 
دانش آموزان در قم رو به افزایش است که بخشی از آن ناشی از مهاجرت است، براین 
اساس برآورد می شود که طی سال های آینده هر سال حدود ۱۰ هزار دانش آموز و حتی 

در برخی از سال ها بیش از این عدد بر تعداد دانش آموزان استان افزوده شود.
وی ادامه داد: پیش بینی کردیم که در سال ۱۴۰۴ تعداد دانش آموزان استان قم به 
بیش از ۳۰۰ هزار دانش آموز برسد، بیش از ۹۴ درصد از دانش آموزان استان در خود 

شهر قم ساکن هستند و 2۶۱ هزار دانش آموز در این استان در حال تحصیل هستند.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم افزود: افزایش آمار دانش آموزان در مناطق تازه 
احداث شهر قم بیشتر از مناطق دیگر است، در این مناطق از جمله منطقه پردیسان، 

خانواده های تک فرزندی یا دو فرزندی حضور دارند.
با اشاره به توسعه شهر قم اظهار کرد: در مناطقی همچون شهرک  شیخ الاسلام 
انسجام، شهرک امام حسین)ع(، بلوار ۱۵ خرداد و روبروی بوستان علوی طی سال های 

آینده با رشد آمار دانش آموزان مواجه خواهیم بود.
وی ادامه داد: در مناطق مرکزی شهر قم اگر پروژه های احیای بافت فرسوده سرعت 

بگیرد، در این مناطق هم آمار دانش آموزان رشد خواهد کرد.

اجتماعی

یک استاد نگارگری:

هنر غنی قم محروم و مظلوم واقع شده است
یک استاد نگارگری گفت: با وجود اینکه هنر در استان قم بسیار قوی و غنی است اما در 

میان مردم و مسئولان شهری بسیار مظلوم و محروم واقع شده است.
ابراهیم عامری فردر گفت وگویی اظهارداشت: در بررسی جشنواره های کشوری به 
این نتیجه می رسیم که نه تنها نگارگری بلکه تمامی عرصه های هنری استان قم از جمله 
گرافیک، تایپوگرافی، خوشنویسی و تصویرسازی دارای مقام های کشوری و حتی جهانی 
هستند، اساتید برجسته ای در هنر کشور وجود دارند که از استان قم در عرصه های 
کشوری و جهانی شناخته شده اند. وی در ادامه افزود: در گروه نگارگری استان قم سبکی 
با عنوان سبک قم به گروه نگارگری کشور معرفی شده است که اکنون سبک تعدادی از 
اساتید، هنرجویان و کسانی که با آن ها کار می کنیم سبک قم است و این یکی از عواملی 
هست که نشان دهنده قدرت بالای استان قم در بخش نگارگری است. استاد نگارگری 
در خصوص جایگاه هنر در استان قم اضافه کرد: با وجود این که هنر در استان قم بسیار 
قوی و غنی است اما در میان مردم و مسئولان شهری بسیار مظلوم و محروم واقع شده 
به قدری که انجمن هنرهای تجسمی استان قم محل مستقلی برای خود ندارد و عوامل 
این انجمن سالانه برای ادامه کار باید مکان جدیدی با اجاره بالاتر پیدا کنند. عامری فر 
تصریح کرد: تعداد نمایشگاه و جشنواره هایی که در استان قم برگزار می شود بسیار کم 
است و در حال حاضر تنها برنامه های موجود در استان جشنواره دوسالانه هنرهای 
تجسمی است گالری هایی که در استان وجود دارند نیز هزینه سنگینی برای ورودی های 

خود قرار داده اند که هنرمندان نمی توانند آن را بپردازند و آثار خود را نمایش دهند.
وی افزود: در استان هیچ جایی برای اجرای آثار و نمایش اثر وجود ندارد و موزه ای با 
عنوان موزه هنرهای معاصر نیست تا هنر هنرمندان نمایش داده شود فقط یک موزه 
در سطح استان است که به موزه آستان مقدس حضرت معصومه)س( وابسته است و 
تمام این عوامل باعث می شود که هنر در قم محروم و مظلوم واقع شود. این استاد 
نگارگری اضافه کرد:حمایت از سوی مسئولین وجود ندارد خصوصا در باب جشنواره ها 
انگیزه  کاهش  باعث  امر  این  می افتد  اتفاق  ضعیفی  بسیار  صورت  به  اطلاع رسانی 
هنرمندان و هنرجوهای شهر قم می شود و نتیجه آن به وجود آمدن ضعف در سطح هنر 
استان خواهدبود. وی در باب استقبال شهروندان قمی از فراگیری رشته های هنری 
گفت: هنرجوهای فراوانی سالیانه از شهرهای متعدد از جمله اصفهان ، تهران و رودهن 
در کلاس های اساتید بزرگ قم که محل برگزاری آن ها در خود استان قم است حاضر 
می شوند اما تعدادهنرجوهای بومی قم بسیار کم است. عامری فر در مورد کاربردهای 
هنر نگارگری گفت: از هنر نگارگری می توان در صنعت بافت فرش، بسته بندی کالاهای 
صادراتی از جمله سوهان، طراحی نماهای ساختمان و دیوارنگاری های شهری، طراحی 
جلد کتاب و همکاری با ناشران موجود در سطح کشور و حتی جهان استفاده کرد. وی 
افزود: اهل صنعت و صنعتگران با دیدن آثار اساتید قم به خصوص استاد فقیهی به این 
امر روی آوردند که هنر نگارگری را در بسته بندی محصولات خود به کار گیرند. عامری 
اضافه کرد: سالانه نمایندگان زیادی از کشورهای مختلف برای خرید سوهان به قم سفر 
می کنند که بیشتر این افراد بسته های خود را براساس طراحی و رنگ مورد پسند خود 

انتخاب می کنند که اکثرا نگارگری های اساتید قم از جمله استاد اسدالله فقیهی است.
وی در پایان عنوان کرد: از مسئولان شهری خصوصا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
تقاضا  و شهرداری  استان قم  و گردشگری  اداره کل میراث فرهنگی،صنایع دستی 
می شود تا در دیوارنگاری های سطح شهر و استان قم از هنر اساتید استفاده کنند و 

نگارگری های هنرمندانه این اساتید را جایگزین المان های ساده شهری کنند.
 

رئیس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت قم:

حدود ۷0درصد مردم قم مبتلابه اضافه وزن و 
چاقی هستند

 رئیس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت قم گفت: حدود ۷۰ درصد مردم قم دارای 
اضافه وزن و چاق هستند، درحالی که میانگین کشوری ۵۰ تا ۵۵ درصد است.

علی اکبر حق ویسی   افزود: مردم شهر قم ازنظر وزن در وضعیت خوبی نمی باشند و 
چاقی که ریشه ای ترین علت های بیماری های غیرواگیر است، در این شهر فراوانی بالایی 

دارد، به طوری که قم از این نظر جزو پنج استان نخست کشور است.
وی بیان کرد: برای کنترل بسیاری از بیماری هایی که به چاقی ارتباط دارد، نیازمند 
مشارکت مردم هستیم و اگر مردم آموزش ها را رعایت نکنند، مبتلا به بسیاری از بیمارهای 

غیرواگیر ازجمله دیابت، پرفشاری خون، اختلالات چربی خون و کبد چرب می شوند.
وی به شهروندان توصیه کرد: برای کنترل وزن و بهبود وضعیت تغذیه به مراکز جامعه 
سلامت مراجعه کنند و از خدمات مشاوره ای تغذیه ای رایگان ارائه شده توسط کارشناسان 
تغذیه این مراکز استفاده نمایند. حق ویسی تاکید کرد: یکی از راهکارهای پیشگیری 
از اضافه وزن، چاقی و بیماری های غیرواگیر، فعالیت بدنی است و هر فرد باید به طور 
متوسط روزانه ۳۰ دقیقه ورزش نماید. وی افزود: برخی مواد غذایی ازجمله روغن ها، 
مواد قندی و تنقلات ازجمله شکر، سوهان،  شکلات، بستنی، کیک و کلوچه و انواع 
غذای فوری باعث اضافه وزن و چاقی می شود. وی با تاکید بر رعایت سبک زندگی 
اسلامی و ایرانی، افزود: ساعت خواب یکی از مهم ترین مسائلی است که باید رعایت 
شود،  زیرا دیرخوابیدن و دیربیدار شدن از عوامل سوق دهنده چاقی است. رئیس گروه 
بهبود تغذیه مرکز بهداشت قم بیان کرد: از دیدگاه علمی بین شام خوردن و خوابیدن 
باید سه تا پنج ساعت فاصله زمانی باشد و از سوی دیگر هرچه غذا بیشتر جویده شود به 
سلامت بدن کمک می نماید. وی گفت: افرادی که قصد دارند وزن خود را کاهش دهند،  

آب بیشتری مصرف کنند،  زیرا آب انرژی ندارد و به کنترل اشتها و وزن کمک می کند.
وی خاطرنشان کرد: برخی افراد به ویژه خانم ها به اندازه کافی آب و مایعات نمی خورند 
و این مساله باعث پایین آمدن فشار خون و خوردن مواد قندی و شیرنی می شود. به گفته 
حق ویسی،  اگر انرژی دریافتی از مواد غذایی با انرژی مصرفی به دلیل فعالیت بدنی 
مساوی باشد، وزن فرد طبیعی است و درصورتی که انرژی بیشتری دریافت نماید و کمتر 
مصرف کند، منجر به چاقی خواهد شد.  وی با اشاره به این که چاقی و لاغری افراد با 
فرمول بی ام آی)توده بدنی( سنجیده می شود، بیان کرد: در این فرمول وزن بر حسب 
کیلوگرم تقسیم بر مجذور قد برحسب متر می شود. وی ادامه داد: اگر عدد به دست آمده 
زیر ۱۸.۵ باشد فرد لاغر است، بین ۱۸.۵ تا 2۴.۹ فرد طبیعی است، بین 2۵ تا 2۹.۹ 
باشد فرد اضافه وزن دارد، اگر ۳۰ به بالا باشد چاق، ۳۰ تا ۳۴.۹ چاقی درجه یک، ۳۵ تا 
۳۹.۹ چاقی درجه 2 و عدد ۴۰ به بالا چاقی درجه سه محسوب می شود. حق ویسی 
اضافه کرد: برای پیشگیری از چاقی و کنترل اضافه وزن، افرادی که دچار چاقی درجه یک 
هستند باید در کنار برنامه غذایی مناسب، فعالیت بدنی متعادلی نیز داشته باشند. وی 
افزود: برای چاقی درجه 2 و سه نیز توصیه می شود در کنار رژیم غذایی و فعالیت بدنی 
مناسب، به متخصص مربوطه مراجعه و خدمات لازم را دریافت نمایند. وی با تاکید بر 
رژیم غذایی متنوع و متعادل همراه با استفاده از تمام گروه های غذایی، به شهروندان 
توصیه کرد: برای داشتن وزن بهتر، برنامه غذایی متناسب و منظم همراه با فعالیت بدنی 
داشته باشند. رئیس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت ادامه داد: افرادی که چاق هستند 
و اضافه وزن دارند،  باید مواد غذایی با سطح کالری پایین از جمله سبزی ها، سالادها و 

میوه ها مصرف نمایند.
 

مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان  تاکید کرد
ضرورت بهره برداری از انرژی های تجدید پذیر

در راستای افزایش تولید برق از طریق پنل های خورشیدی مسئولان شرکت گاز و 
شرکت توزیع برق استان و شهرستان اصفهان نشست مشترک برگزار کردند و در خصوص 
مصوبه وزرات نیرو مبنی بر تامین 2۰ درصد برق مصرفی از طریق انرژی های تجدید پذیر 

به گفتگو و تبادل نظر پرداختند.
مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان در نشستی که با حضور کارشناسانی از شرکت 
توزیع برق استان و شهرستان اصفهان برگزار شد، گفت: در حال حاضر در این شرکت 
با استفاده از پنل های خورشیدی سالانه 2۰ هزار کیلو وات ساعت برق تولید می شود 
و طی ظرفیت سنجی سیستم فتوولتائیک در این شرکت، امکان تولید 2۳۷ کیلو وات 
برق نیز وجود دارد. مهندس علوی بیان داشت: امکان نصب سامانه فتوولتائیک در 
مجموعه فرهنگی ورزشی ایثار و انبار کالای اداره گاز منطقه شش، ساختمان اداری و 
سوله انبار شهید فلسفی، ساختمان اداری و سوله انبار اداره گاز شاهین شهر، اداره گاز 
منطقه چهار و پنج اصفهان وجود دارد و می توان با هزینه ای بالغ بر ۳۰ میلیارد ریال این 
میزان انرژی برق را تولید کرد. وی، با اشاره به اینکه در شرکت گاز استان اصفهان، بیش از 
۸۱۰ اشتراک برق شامل ؛۶۶۰ اشتراک در بخش صنعت و ۱۵۰ اشتراک در بخش اداری 
وجود دارد، افزود: سال گذشته بیش از 2 میلیون ۴۰۰ هزار کیلو وات ساعت برق در این 
شرکت به مصرف رسیده است. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با استفاده از انرژی 
های تجدید پذیر می توان برق مصرفی مورد نیاز را تولید کرد و علاوه بر اجرای مصوبه 
وزارت نیرو و تامین 2۰ درصد برق مصرفی، در سالم سازی محیط زیست نیز گام برداشت.
در ادامه علاقمندان، مدیرعامل شرکت توزیع برق استان، بیان داشت: اقدام در مسیر 
استفاده بهینه از برق از طریق انرژی های تجدید پذیر دوستی با طبیعت است که علاوه 

برکاهش میزان آلایندگی محیط زیست منجر به کاهش هزینه ها نیز خواهد شد.
 

در جریان بازدید مدیرکل محیط زیست از سلفچگان؛
یک تانکر حامل پسماند غیرمجاز در قم توقیف شد

در جریان بازدید مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از شهرک صنعتی سلفچگان، 
یک تانکر حامل پسماند نفتی غیرمجاز، هنگام تخلیه در انبار ذخیره یکی از واحدهای 
صنعتی مشاهده و توقیف شد. سید رضا موسوی مشکینی که به همراه جمعی از کارشناسان 
این اداره کل برای بازدید از تعدادی واحد صنعتی آلاینده در شهرک صنعتی سلفچگان در 
این منطقه حضور داشتند، یک تانکر حامل پسماند غیرمجاز را شناسایی کردند. بر اساس 
این گزارش، این تانکر 2۵ هزار لیتری که پسماندهای نفتی را از مبداء نامعلوم به شهرک 
صنعتی سلفچگان حمل کرده بود، هنگام تخلیه بار خود در یکی از واحدهای صنعتی 

متخلف، شناسایی و با حضور مأموران انتظامی و نماینده بخشداری توقیف شد.

*عطیه میرزا امیری

از  را  رویاهایی  کند،  ازدواج  اینکه  از  قبل  آدمی  هر 
زندگی مشترک در سرش پرورانده است. رویاهایی که 
این انتظار را در او به وجود می آورند که به محض شروع 
زندگی جدید، جان بگیرند و به واقعیت درآیند. با شروع 
زندگی جدید و تاهل کم کم فرد به نظرش می آید که 
ناکام  نرسد،  آنها  به  اگر  و  رویاهایش منطقی هستند 
می شود. انتظارات غیرواقعی می توانند به واسطه تربیت 
خانوادگی، تأثیرپذیری از دوستان و آشنایان، قصه هایی 
که خوانده و شنیده ایم یا حتی سبک فیلم ها و مجلات 

رایج در ذهن افراد شکل بگیرند.
باور پیدا کند  انتظارات غیرواقعی  اگر کسی به این 
و با توقعات نامعقول وارد زندگی مشترک شود، قطعا 
ازدواج موفق و خوبی نخواهد داشت، چون دائم منتظر 
برآورده شدن انتظاراتش است. همچنین برآورده نشدن 
انتظارات غیرواقعی به دلیل ایجاد احساس اضطراب، 
زندگی مشترک  پایه های  به  یأس می تواند  و  ناراحتی 
لطمه بزند و موجب برقراری خشم در رابطه زن وشوهری 
زندگی  سلامت  که  رویایی  انتظاراتی  درادامه  شود. 

زناشویی را تهدید می کنند، را برایتان می گوییم . 
 1- او بهترین آدم دنیاست !

می گوید:  بین فردی،  روابط  مشاور  پاوِر،  کلینتون 
»عاشق شدن نوعی جنون موقتی است، چراکه وقتی 
از شدت عشق سر از پا نمی شناسید، چشم تان به روی 
تفاوت ها و خصلت های خاص طرف مقابل تان بسته 
می شود.« به عبارتی، در ابتدا همه  چیزِ طرف مقابل به 
درهرصورت  و  می آید  دوست داشتنی  چشم تان 
سفید  سیاه  همه  آدم ها  باشید.  او  با  که  می خواهید 
هستند و مجموعه ای از ویژگی های دوست داشتنی و 

دوست نداشتنی دارند.
اما کسی که عاشق می شود طرف مقابلش را سفید 
دوست  موردنظرش  فرد  دارد  باور  و  می بیند  مطلق 

داشتنی و مقبول است.
که  گفت  باید  البته  نمی ماند.  اینطور  همیشه  اما 
روان شناختی  دلایل  و  ا ست  طبیعی  پدیده  این 
دراین باره  است،  روان درمانگر  که  فِراری  مِلیسا  دارد. 
می گوید: »اُکسی توسین، دوپامین و سروتونین )انواع 
هورمون های شادی( در ادغام با هورمون های جنسی 
از جمله استروژن و تِستوستِرون موجب تحریک میل 
شور  از  سرمستیِ  و  مقابل  طرف  نسبت  به  جنسی 
عشق می شوند. اما این فعل وانفعالات پایدار نیستند 
و چیزی که باقی می ماند، زن و شوهری هستند که 
باید با واقعیت زندگی روزمره روبه رو شوند. این دقیقا 
می شود.«  شروع  کار  سختی  که  است  همان جایی 
همین امر باعث می شود بعد از اینکه زن و مرد از دوران 
نامزدی شان می گذرد، کم کم چشمشان بر روی حقایق 
یکدیگر باز می شود و متوجه این می شوند که تمامی 
همه  دیده اند  مقابلشان  طرف  در  قبلا  که  چیزهایی 

وجود و ابعاد شخصیتی او نبوده است. شاید خصلت 
به خصوصی که قبلا برای تان جذاب بود از یک جایی به 

بعد سوهان روح تان شود  . 
 2- تغییرناپذیری افراد

بسیاری از افراد تصور می کنند که فرد موردنظرشان 
تا ابد همانی می ماند که الان هست. درنتیجه، انتظار 
باقی  اولیه  شکل  به همان  دقیقا  نیز  رابطه شان  دارند 
ناخودآگاه، می تواند  انتظاری، هرچند  بماند. چنین 
غافل گیرتان کند. گاهی این تصور باعث می شود که با 
یک تغییر جزئی با خودتان فکر کنید که همسرتان دیگر 

هیچ شباهتی با آدمی که با او ازدواج کردید ندارد.
دارد  تأکید  دراین باره  که  است  روان شناس  یک  پاوِر 
پس  می کنند،  تغییر  و  رشد  زمان  گذشت  با  »مردم 
روابط شان نیز تغییر می کند.« و در همین راستا به یک 
و  به دختر  نمونه واقعی اشاره می کند: ماجرا مربوط 
و  نداشت  بیشتر  پسری است که یکی شان ۱۹ سال 
یک باره به واسطه ترفیع شغلی گرفتار سفرهای کاری و 
مشغله های پی درپی می شود، اما نامزدش از این بابت 
و  دلتنگی  احساس  می دیدند،  را  همدیگر  کمتر  که 

بی حوصلگی می کرد.
هردو نفرشان از بابت واقعیت جدیدی که بر رابطه شان 
حاکم شده بود و داشت از همدیگر دورشان می کرد، 
پاوِر  که  توضیحاتی  طبق  نداشتند.  خوشی  حال 
در  هیچ کدام شان  که  بود  اینجا  »مشکل  می دهد: 
رابطه  شان باهم جایی برای تغییرات فردی  درنظر نگرفته 
بودند. واقعیت این است که هیچ رابطه ای نمی تواند 
درست مثل اولش باقی بماند، چراکه با دو نفر آدمی 
مواجه هستیم که الان شان با زمانی که تازه باهم آشنا 
شده بودند، تفاوت هایی دارد.« در نتیجه باید این را به 
یاد داشته باشید که جزئیات شخصیتی هرکسی ممکن 

است تغییر کند. رشد انسانی نیاز به تغییر مثبت است.

پس قبل از اینکه وارد زندگی مشترک شوید جزئیاتی 
که ممکن است آزارتان دهد را با فرد مورد نظرتان بررسی 
کنید و خط قرمزهایتان را مشخص کنید تا بدانید تغییر 

در راستای چه چیزی باشد  . 
 ـتو مسؤول شادی و خوشبختی منی ۳ 

مسؤول  را  همدیگر  که  هستند  زیادی  زوج های 
از  که  کسانی  مثلا  می دانند.  خود  شادکامی های 
همسرشان انتظار دارند رویاهای گذشته شان را برایشان 
و اقعی کند و برای رسیدن به چنین خواسته نامعقولی 
همسرشان را تحت فشار قرار می دهند. آیا بهتر نیست 
به  و  برسید  متقابل  درک  به  تا  بکوشید  درعوض  که 
نیازهای واقعی همدیگر بیشتر توجه کنید؟! مثلا اگر 
می دانید که همسرتان با حرکاتی مثل آغوش گرفتن 
احساس بهتری پیدا می کند، چقدر خوب است که در 
پایان روز کاری با قلبی سرشار از عشق و صمیمت او 
را در آغوش بکشید. بزرگ ترین لطفی که می توانید در 
زندگی مشترک به خود و همسرتان بکنید این است که 
ملاحظه گر باشد و همسرتان را درک کنید. لطفا این 
درک متقابل را با انجام دادن کاری که خودِ همسرتان 
این  نگیرید.  اشتباه  برمی آید،  انجامش  پس  از  نیز 
به دوش گرفتن  به معنی  متقابل  درک  و  ملاحظه گری 
مسؤولیت تأمین نیازهای طرف مقابل نیست، بلکه اینجا 

حرف از حمایت و پشت گرمی است  . 
بد نیست قبل از ازدواج کمی با خودتان خلوت کنید 
و ببینید چه انتظاراتی از زندگی مشترک دارید. فکر 
باید  چگونه  و همسرتان  خودتان  رفتار  طرز  می کنید 
باشد؟ به نظرتان از یک ازدواج خوب چه چیزهایی باید 
عایدتان شود؟ وقتی به همه این سؤالات پاسخ دادید، 
از خودتان بپرسید باورهایی که درمورد ازدواج دارید، از 

کجا ریشه گرفته اند؟
*کارشناس ارشد روانشناسی

قبل از ازدواج کمی با خودتان خلوت کنید

انتظاراتی که زندگی مشترک را تلخ می کنند!

صمیمت مستلزم ورود به دنیای کودکان است. برای انجام این کار کافی است از 
کودکتان سؤال کنید تا به عمیق ترین نقاط قلب آن ها راه یافته و وارد دنیای آن ها شوید. 

سؤالاتی مانند: بزرگ ترین شادی تو در زندگی چیست؟ چه رؤیاهایی داری؟ و ...
آن  به تبع  و  اجتماعی  شبکه های  در  حضور  پدیده  مادرها،  و  پدر  اشتغال 
در  کارها  انجام  در  سرعت  پررنگ  نقش  و  زمان  کمبود  والدین،  حواس پرتی های 
زندگی های امروزی همه و همه باعث کم رنگ تر شدن روابط عاطفی و احساسی و 

عدم صمیمیت بین کودکان و والدین شده است.
را در  اندیشیده نشود، ممکن است خود  برای رفع آن چاره ای  اگر  مشکلی که 
مشکلات رفتاری کودکان نشان دهد: انزواطلبی، افسردگی، اضطراب، پرخاشگری، 
گروه  به  افراطی  وابستگی  حتی  شدیدتر  مراحل  در  و  دروغ گویی  شب ادراری، 
در  مخدر  مواد  مصرف  به  گرایش  خودباوری،  و  اعتمادبه نفس  عدم  همسالان، 

بزرگسالی و... 
چند راهکار برای ایجاد صمیمت بیشتر بین والدین و کودکان

1. ورود به دنیای کودکان
صمیمت مستلزم ورود به دنیای کودکان است. برای انجام این کار کافی است از 
کودکتان سؤال کنید تا به عمیق ترین نقاط قلب آن ها راه یافته و وارد دنیای آن ها شوید. 

سؤالاتی مانند:
- بزرگ ترین شادی تو در زندگی چیست؟

- چه رؤیاهایی داری؟
- از چه چیزهایی واقعاً ناراحت می شوی؟

- از مامان و بابا چه انتظاراتی داری؟
- از چه چیزهایی می ترسی؟

- چه چیزهایی باعث نگرانی ات می شود؟
2. ایجاد حس اعتماد به پدر و مادر

برای تقویت اعتماد کودکان به والدین باید صادق باشیم و همیشه حرفمان با عملمان 
یکی باشد. به کودک خود حقیقت را بگویید و به قولی که می دهید عمل کنید حتی 
اگر برخلاف میل کودکتان باشد. اگر والدین صادق باشند و از دروغ و عدم صداقت 

پرهیز کنند به طور قطع در خانواده اعتماد به وجود خواهد آمد.
۳. برنامه ریزی داشته باشید

برنامه ریزی کنید تا هر روز زمان خاصی را به فرزندتان اختصاص دهید و در این 
زمان تعیین شده از پرداختن به سایر امور خودداری کنید. مثلًا سیم تلفن را بکشید، 
تلفن همراهتان را خاموش کنید و تمام کارهایتان را رها کرده و این زمان را تنها به او 
اختصاص دهید و به دیگران هم اعلام کنید که این زمان تنها به فرزندتان اختصاص 
دارد تا کسی مزاحمتان نشود. کودک شما در تمام عمر خود به یاد خواهد داشت 

که والدینش زمانی را در روز به او اختصاص می دادند و فارغ از همه چیز با او بازی 
می کردند. حتی می توانید پشت درب اتاق بچسبانید که زمان بازی با کودکم است 
لطفاً مزاحم نشوید. انتخاب این زمان هم می تواند توافقی باشد بین شما و کودکتان، 

مثلًا ساعت ۵ تا ۶ عصر را به او اختصاص بدهید.
4. برقراری ارتباط لمسی و گفتن عبارت دوستت دارم

کودکتان را در آغوش گرفته، نوازشش کنید و با او ارتباط چشمی برقرار کنید. به او 
بگویید که یکی از لذت بخش ترین کارهایی که در طول روز انجام می دهید به آغوش 
کشیدن او است. در طی روز بارها به او بگویید که دوستش دارید و چقدر از داشتن او 

در زندگی خوشحال هستید.
5. احترام قائل شوید

با احترام گذاشتن به کودکان در واقع شاهد بالا رفتن اعتمادبه نفس و پرورش 
استعدادها و خودباوری در آن ها خواهیم شد. برای این کار کافی است شخصیت 
کودکتان را به رسمیت بشناسید. به این صورت که به آن ها حق مشورت و انتخاب 
بدهید، به حرف هایشان گوش کرده و حرفشان را قطع نکنید، از سرزنش، تحقیر و 

تمسخر کردنشان بپرهیزید و هرگز آن ها را با دیگران مقایسه نکنید.
6. بازی کنید و بخندانید

فارغ از مشکلات با کودکتان بازی کنید، کودک درونتان را بیدار کرده و تا می توانید 
شیطنت کرده و بخندانیدشان و این را به یک عادت تبدیل کنید و از این طریق به 
رشد عاطفی کودکتان هم کمک کنید. خندیدن با کودکان به شما فرصت می دهد 
تا هم از فشار اضطراب و استرس های روزانه تان کم کنید و هم صمیمیتی پایدار بین 
شما و فرزندتان به وجود بیاورید. یکی از فواید بازی و خنده برای کودک این است که 
از والدین می آموزد که می تواند ناراحتی ها و فشارهای خود را از طریق بازی و خنده 

تخلیه کرده و خواب خوبی را تجربه کند.
با احترام گذاشتن به کودکان در واقع شاهد بالا رفتن اعتمادبه نفس و پرورش 
استعدادها و خودباوری در آن ها خواهیم شد. برای این کار کافی است شخصیت 

کودکتان را به رسمیت بشناسید
7. انتقاد مستقیم ممنوع

از آنجا که کودکان تمایل دارند همیشه مورد تایید والدینشان باشند و هدف از انتقاد 
کردن هم اصلاح رفتار نادرست کودکان است پس بهتر است با کمال احترام و آرامش 
با کودکتان صحبت کنید و به او بگویید که کدام رفتار درست و کدام نادرست است و 
برای داشتن رفتار درست تشویقش کنید. این گونه کودک شما متوجه اشتباهش شده 
و نسبت به رفتار نادرست خود حس بدی پیدا کرده و تلاش می کند که دیگر رفتار 

نادرست را انجام ندهد.
8. به موقع تشویق کنید

ما با تشویق کردن به کودکان این آگاهی را به او می دهیم که کاری که انجام داده 
خوب است. بهترین روش برای تشویق کودک، توجه مثبت به او است. همیشه لازم 
نیست زبانی و یا با دادن جایزه و کادو او را تشویق کنید. گاهی اوقات بهتر است زمانی 
که کار خوبی انجام داد با لبخند سری به نشانه تایید تکان دهید و این گونه او را تشویق 

کنید.
 9. با هم غذا بخورید

از  برای بسیاری  با هم غذا خوردن  و  درست است که دیگر دورهم جمع شدن 
خانواده ها مشکل شده و مشغله های روزمره اجازه این کار را نمی دهد ولی بهتر 
است اگر هر روز هفته را هم نمی توانید حداقل سه روز در هفته دورهم جمع شده و 
با خانواده غذا بخورید. این دورهمی علاوه بر اینکه فرصت مناسبی برای بهره بردن 
از تغذیه سالم خانواده است باعث می شود تا اعضای خانواده باهم تماس چشمی و 

عاطفی برقرار کرده و صمیمیتشان بیشتر شود.
10.  همراه با آن ها ورزش کنید

همراه کودکان به پارک ها و فضاهای سبز بروید و با هم ورزش کنید. هیچ فعالیتی 
برای کودکان لذت بخش تر از بازی و ورزش کنار والدینشان نیست. ورزش و فعالیت 
کردن در فضای باز خارج از خانه علاوه بر جنبه جسمانی و رشد هوش کودکان باعث 

کاهش علائم افسردگی و اضطراب در کودکان نیز می شود.

دنیای فرزندتان را بشناسید

10 راهکار برای صمیمیت بیشتر کودک با والدین

 معاون اجتماعی پلیس فتا به مردم هشدار داد در آستانه 
دام  در  تا  باشند  اینترنتی  خریدهای  مراقب  یلدا  شب 

کلاهبرداران نیافتند.
سرهنگ رامین پاشایی افزود: با نزدیک شدن به شب یلدا، 
ظرفیت فضای مجازی فرصت مناسبی است تا شهروندان 
با استفاده از این ظرفیت، خریدهای ویژه این شب را از این 
طریق انجام دهند، بر این اساس مجرمان سایبری از عدم 
آگاهی کاربران سوءاستفاده کرده و اقدام به کلاهبرداری 

می کنند.
وی گفت: با توجه به اینکه امروزه استفاده از فروشگاه های 
مجازی برای خرید کالا افزایش چشمگیری داشته، برخی 
افراد سودجو و حتی مجرمان از این بستر سوءاستفاده کرده و 

با ارائه کالاهای ارزان  قیمت و با تبلیغات گسترده کذب، اقدام 
به کلاهبرداری اینترنتی از شهروندان می کنند.

سرهنگ پاشایی ادامه داد: صفحاتی که به طور ناخواسته 
در هنگام خرید اینترنتی باز می شوند و حاوی تبلیغات فروش 
کالاها به قیمت ارزان هستند، قابل اعتماد نبوده و ممکن 
است این صفحات جعلی باشند، از این رو کاربران به هیچ 
وجه از این سایت ها خرید نکرده و اطلاعات بانکی خود را در 

این صفحات وارد نکنند.
وی افزود: کاربران باید با حفظ هوشیاری، فریب تبلیغات 
دروغین فروش اقلام ارزان قیمت را به ویژه در شبکه های 
اجتماعی نخورده و به گروه یا کانال هایی که قیمت اجناس 
آنها زیر قیمت اصلی بازار است، مشکوک باشند، زیرا هر 

از  امکان  و سعی کنند در صورت  نیست  بی دلیل  ارزانی 
شبکه های اجتماعی خرید نکرده و از فروشگاه های معتبر 

خرید خود را انجام دهند.
معاون اجتماعی پلیس فتا تصریح کرد: کاربران برای خرید 
اقلام خود برای شب یلدا به آدرس فروشگاه اینترنتی دقت 
داشته باشند و با کلیک بر روی نماد اعتماد، اعتبار آن را به 

صورت مشخص بررسی کنند.
کردن  وارد  زمان  در  هموطنان  گفت:  پاشایی  سرهنگ 
از اصالت سایت مورد نظر،  بانکی خود  اطلاعات حساب 
اطمینان حاصل کنند، زیرا کلاهبرداران اینترنتی با جعل 
درگاه بانک ها و طراحی صفحات جعلی یا همان فیشینگ 

اقدام به سرقت اطلاعات حساب می  کنند.

پلیس فتا هشدار داد:

کاربران در آستانه شب یلدا مراقب خریدهای اینترنتی باشند
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رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه لایحه بودجه سال ۹۹ کل کشور متناسب با 
شرایط تحریم تنظیم شده است، گفت: قراردادهای خوبی برای فروش نفت بسته ایم.

محمدباقر نوبخت صبح دیروز در نشست خبری تشریح لایحه بودجه سال ۹۹، اظهار 
داشت: بودجه سال ۹۹ برای سومین سال تحریم بزرگ اقتصادی تهیه و تدوین شد.

وی افزود: سال گذشته و امسال تحریم را تجربه کردیم و برای سومین سال تحریم، 
بودجه را به گونه ای تنظیم کردیم که چگونگی تحصیل درآمدها در شرایط تحریمی و 

نحوه مصارف مشخص باشد.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه بودجه تحریمی سال ۹۹ با استفاده 
از طرح اصلاح ساختار آماده شده است، افزود: پیش بینی درست درآمد، برآورد صحیح 

مصارف، معین بودن سیاست ها و اهداف باید در بودجه ۹۹ مورد رصد قرار گیرد.
وی ادامه داد: منابع بودجه سال بعد ۴۸۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان است و نسبت 
به بودجه سال جاری ۸ درصد افزایش داشته است. منابع بودجه از سه محل درآمد، 

واگذاری دارایی های سرمایه ای و واگذاری دارایی های مالی تامین می شود.
نوبخت افزود: در صورت کاهش درآمد که شامل درآمد مالیاتی، گمرکی،  سایر و ... یا 
باید سرمایه و یا اوراق فروخته شود. وی گفت: 2۶۱ هزار میلیارد تومان درآمد سال آینده 
است که ۱۷۵ هزار میلیارد تومان مالیات، 2۰ هزار میلیارد تومان گمرک و ۶۶ هزار میلیارد 

تومان سایر است. مجموع اینها ۹ درصد افزایش نسبت به بودجه ۹۸ دارد.
نوبخت با بیان اینکه برای پر کردن فاصله 2۶۱ هزار تا ۴۸۴ هزار منابع باید درآمد 
دیگری از جمله واگذاری ها را در دستور کار داشته باشیم، افزود: سال آینده ۴۸ هزار 
و ۳۰۰ میلیارو تومان که منفی ۶۸ درصد رشد نسبت به سال جاری است از محل نفت 
تامین خواهیم کرد. صادرات یک میلیون بشکه نفت با نرخ هر بشکه ۵۰ دلار را پیش بینی 

کرده ایم.
معاون رئیس جمهور تاکید کرد: همه نظام دست به دست هم داده ایم تا ظلم امریکا 

برای تحریم صادرات نفت را بشکنیم.
طی ماههای گذشته قراردادهای خوبی برای فروش نفت بسته ایم

وی با بیان اینکه طی ماه های گذشته قراردادهای خوبی در مورد نفت منعقد کرده ایم، 

گفت: درست است برخی مسیرهای دور زدن تحریم در گذشته را دشمنان یاد گرفته اند 
اما تا مسیرهای جدیدمان را یاد بگیرند کارمان را جلو برده ایم.

نوبخت افزود: کالاهای اساسی را با نرخ ارز ۴2۰۰ تومان وارد خواهیم کرد؛ اگر گفته 
شود که نرخ ارز افزایش خواهد یافت، چه کسی ثبات قیمت اقلام در دست مردم را 
تضمین خواهد کرد، به همین جهت به دلیل شرایط حساس تصمیم گرفتیم نرخ ارز 

را تغییر ندهیم.
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وی ادامه داد: کل درآمدهای ارزی ما ناشی از صادرات نفت خام ۱۸.2۵ میلیارد دلار 
و درامد ارزی صادرات گاز ۴ میلیارد دلار می شود که باید ۸ میلیارد دلار سهم صندوق 
توسعه ملی و ۳.2۰۰ میلیارد دلار سهم شرکت ملی نفت را بدهیم از این رو سهم دولت 

۴۹.۵ درصد می شود که رقم این سهم ۱۱ میلیارد دلار است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار داشت: مجموع درآمد حاصل از فروش دارایی های 

سرمایه ای ۹۸ هزار میلیارد تومان می شود.
وی افزود: ۸۰ هزار میلیارد تومان فروش اوراق مالی خواهیم داشت.

وضعیت مصارف بودجه
نوبخت با اشاره به مصارف بودجه ۹۹ گفت: ۴۸۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان مصارف 
در نظر گرفته ایم که اعتبارات هزینه ای، اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای و مالی سه 

محل مصارف ماست.
وی افزود: ۳۶۷ هزار و 2۰۰ میلیارد تومان اعتبارات هزینه ای ماست که ۴ درصد رشد 
نسبت به سال جاری دارد. طبق قانون به صورت سالانه افزایش هزینه جاری به بودجه 

تحمیل می شود و باید هر سال حقوق ها را افزایش دهیم. 
نوبخت ادامه داد: 22.2 درصد از کل بودجه عمومی را تشکیل می دهد برای امور رفاه 
اجتماعی است. وی تاکید کرد: هر اتفاقی برای کشور بیفتد پرداخت سررسید اوراق 

اولویت خواهد بود. 
وی یادآور شد: ایجاد یک میلیون فرصت شغلی و ایجاد رشد 2 درصدی اقتصاد و خروج 

از رکود دو هدف راهبردی ماست.

بدنبال کاهش نرخ تورم هستیم
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر چگونگی رشد ۱۵ درصدی حقوق، گفت: بیشتر از 
این عدد نمی توانستیم حقوق را افزایش دهیم و به دنبال کاهش نرخ تورم در سال آینده 

هستیم.
نوبخت در پاسخ به سوالی مبنی بر چرایی ذکر عدد ۷۸ میلیون نفر برای یارانه نقدی 
با وجود حذف سه دهک بالای درآمدی، افزود: نمی ارزد بنا به هر دلیلی به جامعه 
استرس وارد کنیم؛ ما فعلا حذف 2۴ میلیون نفر را در بودجه نیاورده ایم و برای سال بعد 

هدف گذاری نکرده ایم اما سالهاست این موضوع مطرح است.
معاون رئیس جمهور گفت: اما به هر حال سال بعد پردرآمدها را حذف خواهیم کرد.

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر علت عدم ذکر گاز در هدفمندی، افزود: قبلا گاز باید 
در منابع هدفمندی اورده می شد و ۴۵ هزار میلیارد تومان ذکر کردیم اما در دولت گفته 
شد که گاز باید در منابع عمومی نوشته شود از این رو امسال از هدفمندی خارج شد. ما 

به طور جد می خواهیم یارانه ها را شفاف کنیم.
وی در مورد علت 2 برابر شدن منابع فرآورده های نفتی در هدفمندی، تصریح کرد: 

صادراتمان بیشتر شده و همه محاسبات دقیق است و از همه راه ها استفاده می کنیم.
تمرکز مالیات باید بر »مجموع درآمد« باشد نه بنگاههای تولیدی

نوبخت در مورد مالیات در سال آینده، گفت: به جای تمرکز مالیات بر بنگاه های تولیدی 
باید تمرکز مالیات را به سمت مالیات بر مجموع درآمد ببریم تا زمینه ای برای رشد تولید 

فراهم شود. عمده تمرکز مالیات باید بر کسانی باشد که مالیات نمی دهند.
وی افزود: با فشار کمتر به بخش تولید باید درآمدهای مالیاتی را افزایش دهیم.

درآمد نفت واقعی و قابل تحقق است
همچنین پورمحمدی معاون سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به سوالی مبنی اینکه چه 
میزان درآمد نفتی محقق شده است؟ تصریح کرد: یکی از اهداف تحریم ها به ویژه در 
ماه های قبل این است که منابع بودجه ما به حداقل برسد و کارایی خود را از دست بدهد؛ 
در 2 سال و نیم گذشته تاکنون بودجه، منابع خود را وصول کرده است و حتی یک روز 

نشد حقوق و یارانه و ... دچار وقفه شود.
وی با اشاره به میزان تحقق درآمدهای نفتی، اظهار داشت: در اول سال میزان فروش 
نفت را از آنچه که در بودجه دیده شده بود تعدیل کردیم و میزان واقعی را برای سال آینده 
در نظر گرفته ایم. نوبخت هم گفت: بیشتر از آنچه که امسال برای نفت در نظر داشتیم 

درآمد کسب کردیم.
برداشت از صندوق بلاعوض نیست؛ وام است 

وی در مورد ارز نیمایی، گفت: حداکثر ۸۵۰۰ تومانی در نظر گرفتیم. نیمای بخش 
خصوصی که کارهای خود را جلو می برد ارتباطی به نیمایی دولت ندارد.

نوبخت در مورد بی اثر شدن صندوق توسعه ملی، اظهار داشت: سال آتی ۸ میلیارد دلار 
سهم صندوق واریز می شود و مجوز پرداخت ۱۶ میلیارد دلار تسهیلات از صندوق صادر 
شده است پس همچنان سهم صندوق ۳۶ درصد است اما در شرایط سخت تسهیلات 

داده می شود.
وی در مورد علت اختصاص پول به صدا و سیما از محل صندوق توسعه ملی، افزود: 
در مورد صدا و سیما حتما مصلحت هایی هست که با اجازه هایی که صادر شده تامین 

می شود و به صورت تسهیلات در این مقطع خاص استفاده می شود.
وی در مورد وابستگی دقیق بودجه به نفت، گفت: ۴۸ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان از 
محل فروش نفت و گاز کسب می کنیم و ۳۶ درصد را به صندوق توسعه ملی می دهیم. 
بخشی از منابع از گرفتن تسهیلات از صندوق و فروش اوراق تامین می شود. پس 
استفاده از ۳۰ هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی برای سال آینده از نظر ما 
»تسهیلات« اخذ شده از صندوق توسعه ملی است و برای صندوق است. نوبخت گفت: 
برای طرح های عمرانی ۷۰ هزار میلیارد تومان منابع جدید می دهیم و ۴۷ هزار میلیارد 
تومان برای بازپرداخت طرح های عمرانی می دهیم که ۳۰ هزار میلیاردش را از تسهیلات 

صندوق توسعه ملی می دهیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

درآمد نفتی سال آینده 22.2 میلیارد دلار است
در گفت وگو با یک کارشناس امور بانکی ا تشریح شد؛

چرا در لایحه بودجه، بانک ها مکلف به خرید 
اوراق مالی دولت شدند؟

 یک کارشناس امور بانکی اظهار داشت: پیش از این بانک ها می توانستند به راحتی از 
منابع بانک مرکزی استفاده کنند و نهایتا یک نرخ سودی به بانک مرکزی پرداخت کنند 
اما امروز بانک ها اگر بخواهند از این خطوط اعتباری بهره مند شوند باید به اندازه کافی 
اوراق در اختیار داشته باشند که این باعث می شود جلوی خلق پول و رشد نقدینگی 
اقتصاد کشور گرفته شود. کامران ندری درباره الزام بانک ها به خرید اوراق مالی دولت که 
در لایحه بودجه سال ۹۹ پیشنهاد شده است، گفت: بانک ها باید بخشی از دارایی شان 
را به شکل اوراق دولتی نگهداری کنند که این در تمام دنیا مداول است و معمولا اوراق 
دولتی سالم ترین دارایی برای بانک ها محسوب می شود چرا که ریسک پایین و قابلیت 
نقدشوندگی بالایی دارند. وی ادامه داد: البته نیازی نیست الزام بانک ها به خرید اوراق 
مالی دولت در بودجه پیشنهاد شود اما ذکر آن در لایحه بودجه به این دلیل است که با 
تصویب و تبدیل آن به قانون، پشتوانه محکم تری برای اجرا داشته باشند. این کارشناس 
امور بانکداری با بیان اینکه تاکنون بانک ها برای استفاده از خطوط اعتباری بانک مرکزی 
وثیقه ای را تامین نمی کردند، ادامه داد: این یک روال عجیب و غریب نیست که امروز 
بانک مرکزی می خواهد بانک ها را مکلف به خرید اوراق مالی دولت کند و متاسفانه 
در ایران این اقدام با تاخیر نسبت به سایر کشورها انجام خواهد شد. ندری افزود: در 
تمام دنیا بانک ها در قبال اعتباری که از بانک مرکزی دریافت می کنند وثایقی را تامین 
می کنند که این ابزار باید در ایران هم قابلیت اجرا داشته باشد. از این رو دولت در قانون 
بودجه سال آینده الزام بانک ها به خرید اوراق مالی دولت را آورده است تا تمام بانک ها 
به طور قانونی ملزم به اجرای آن باشند. وی اظهار داشت: مقررات به لحاظ قوانین در 
اجرا یک رتبه پایین تر هستند هر چند که بانک مرکزی این موضوع را در قالب مقررات 
اعلام کند اما قانون پشتوانه ای محکم تری دارد و اگر بانک ها آن را رعایت نکنند تخلف 
مرتکب شده اند. این کارشناس بانکی با تاکید بر اینکه این اقدام در راستای ساماندهی 
بازار پول در کشور است گفت: پس از اجرای این قانون استفاده بانک ها از منابع بانک 
مرکزی نظم پیدا خواهد کرد هرچند که پیش از این مقرراتی به این صراحت درباره تامین 
وثایق وجود نداشت اما دولت متوجه این خلاء شده و از آنجایی که اعمال نظارت در ایران 
بسیار سخت است تصمیم گرفته الزام بانک ها به خرید اوراق دولتی را به شکل قانون 
ابلاغ کند که تا قدرت بیشتری برای اجرا داشته باشد. ندری افزود: پیش از این بانک ها 
می توانستند به راحتی از منابع بانک مرکزی استفاده کنند و نهایتا یک نرخ سودی 
به بانک مرکزی پرداخت کنند اما امروز بانک ها اگر بخواهند از این خطوط اعتباری 
بهره مند شوند باید به اندازه کافی اوراق در اختیار داشته باشند که این باعث می شود 
جلوی خلق پول و رشد نقدینگی اقتصاد کشور گرفته شود. وی گفت: از دیگر فواید این 
تصمیم این است که این اوراق کمک می کند بخشی از کسری بودجه دولت پوشش داده 
شود و رابطه بانک ها با بانک مرکزی نظامند و ساختارمند شود. همچنین به کنترل رشد 
نقدینگی و اعمال بهتر سیاست پولی توسط بانک مرکزی کمک می کند و زمینه را برای 
اجرای عملیات بازار باز برای بانک مرکزی فراهم خواهد کرد. این کارشناس بانک تاکید 
کرد: همانطور که گفتم در کشورهای دیگر این موضوع نیازی به تبدیل قانون ندارد اما از 
آنجایی که در ایران توسعه و قوانین جدی گرفته نمی شود دولت ترجیح داده برای کاهش 

مقاومت بانک ها در اجرای این سیاست از ابزار قانون استفاده کنند.

 رئیس کمیسیون املاک اتاق اصناف کشور  :

تا پایان سال افزایش قیمت نداریم
رئیس کمیسیون املاک اتاق اصناف کشور  گفت : دست اندرکاران بازار مسکن 
معتقدند با ورود به دوره ثبات قیمتی و پایان ماه صفر، بازار مسکن مقداری گرم شده و 

معاملات در حال رشد است اما قیمت ها افزایش نخواهد داشت.
مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: معمولا مردم با توجه به اعتقادات دینی در ماه های 
محرم و صفر، مسکن خریداری نمی کنند. بعد که به سمت ماه ربیع می رویم وضع بازارها 
از جمله بازار ملک بهتر می شود. در این مدت هم که اینترنت قطع بود خرید و فروش 
انجام شده اما کد رهگیری گرفته نشده است. به هر حال معاملات روند خوبی دارد و روز 

به روز در حال افزایش است.
وی افزود: با وجود این که چهار متغیر بورس، طلا، ارز و حامل های انرژی در بازار 
مسکن تاثیرگذار است اما با توجه به جهش قیمت خانه در سال ۱۳۹۷ ظرفیتی برای 
رشد مجدد قیمت مسکن وجود ندارد. ضمن این که تجربه نشان داده تاثیر افزایش 

قیمت بنزین، روی بازار ملک بسیار اندک است.
خسروی گفت: بر اساس آمار سامانه ثبت معاملات املاک در آبان ماه ۱۳۹۸ بالغ 
بر ۴۷۴۵ فقره معامله ملک در شهر تهران انجام شده که نسبت به ماه قبل ۱۷ درصد 

افزایش و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴۸ درصد کاهش نشان می دهد.
وی افزود: در بخش اجاره نیز در آبان ماه امسال ۱۰ هزار و ۱۳2 اجاره نامه در پایتخت 
به امضا رسیده که نسبت به  ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب 2۱ و ۱۷ درصد 
کاهش یافته است. رئیس کمیسیون املاک اتاق اصناف کشور اظهار کرد: با وجود 
افزایش ماهیانه معاملات در تهران، در کل کشور قراردادهای خرید و فروش با ثبات 
ماهیانه همراه بود. آبان ماه ۱۳۹۸ در کل کشور 2۷ هزار و ۹۵۹ قرارداد خرید و فروش 
ملک منعقد شده که نسبت به ماه قبل ۰.۸ درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴۰ 
درصد کاهش یافت. همچنین در آبان ماه سال جاری ۳۶ هزار و ۸۸۸ قرارداد اجاره در 
کل کشور به امضا رسیده که نسبت به مهرماه امسال 2۱ درصد و نسبت به آبان ماه 

پارسال ۸ درصد کاهش نشان می دهد.
طرح  اقدام ملی در رونق بازار مؤثر است

وی با بیان این که طرح اقدام ملی در رونق دهی به بازار مسکن موثر خواهد بود گفت: 
برنامه تولید ۴۰۰ هزار واحد مسکونی، هم به رونق بازار کمک می کند و هم جو روانی 
قیمت ها را کنترل خواهد کرد. خسروی با اشاره به کاهش 2 درصدی قیمت مسکن 
شهر  تهران در آبان ماه ۱۳۹۸ نسبت به ماه قبل تصریح کرد: پس از دوره نوسان قیمت 
خانه که در سال گذشته اتفاق افتاد هم اکنون وارد بازه زمانی ثبات شده ایم و تا پایان 
سال افزایش قیمت نخواهیم داشت. البته به متقاضیان مصرفی توصیه می شود نسبت 
به خرید  اقدام کنند. وی تاکید کرد: به هر حال در سال آینده شاخص تورم را خواهیم 
داشت که ممکن است منجر به تغییر اندک قیمت ملک شود. لذا کسانی که خانه را برای 

مصرف می خرند امروز بخرند بهتر از فردا است.

گفت وگو از هنگامه ملکی

میدون نام یک برنامه تلویزیونی است که در آن کارآفرینان با هم به 
رقابت می پردازند و در نهایت به برنده هر برنامه یک میلیارد تومان 

وام داده می شود.
»میدون« نام مسابقه ای است که با رویکردی جدید در شبکه 
سوم روی آنتن رفته است. این برنامه که با هدف حمایت از کسب  و 
کارهای برتر نوپا، طراحی شده؛ میزبان کارآفرینان بسیاری است که 
به امید  برنده شدن و کسب وام یک میلیارد تومانی با یکدیگر رقابت 

می کنند.
سید محمدحسین هاشمی گلپایگانی تهیه کننده برنامه میدون 
درباره چگونگی ساخت این برنامه به خبرنگار ایرناپلاس گفت: 
نه  بود  برنامه  این  تیم سازنده  از  میدون  برنامه  پیشنهاد ساخت 
برنامه  و در چندین  نام میدون داریم  به  ما یک سامانه  سازمان. 
مانند  برنامه هایی  در  قبلا  کرده ایم.  کار  هم  دیگر  شبکه های 
»پایش«، »حرف حساب« و »از کجا شروع کنیم«، به دوستان کمک 
می کردیم. با توجه به فضای امسال می خواستیم برنامه ویژه ای 

داشته باشیم که پیشنهاد برنامه میدون را به شبکه سوم دادیم.
دغدغه کارآفرینی داشتم

وی در پاسخ به این پرسش که تا چه اندازه در زمینه کارآفرینی 
حوزه  در  سال  چند  کرد:  عنوان  داشته اید،  اطلاعات  و  دغدغه 
کارآفرینی، مشاوره کسب و کار، فضای دیجیتال مارکتینگ و کسب 
و کارهای جدید کار کرده بودم، بعدها هم به حوزه برنامه سازی 
آمدم. سه سال پیش با برنامه پایش شروع کردیم و احساس کردیم 
تنها راه حلی که ما می توانیم فضای کارآفرینی را ترویج کنیم این 

است که وارد تلویزیون شویم و حالا هم به برنامه میدون رسیدیم.
یک برنامه سرگرم کننده بومی سازی شده

این تهیه کننده درباره راه حل هایی که برای جلوگیری از تکرار 
و تقلید چنین برنامه هایی به کار گرفته شده است، عنوان کرد: 
تقریبا هفتاد برنامه در دنیا شبیه این برنامه است و متاسفانه جای 
یک برنامه مثل میدون، به شدت در صدا و سیمای ما خالی بود. 
برنامه های معروفی در دنیا در این حوزه کار می کنند. این برنامه ها را 
دیدیم و با توجه به تجربیات دو سه ساله که در صدا و سیما داشتیم، 

این برنامه را بومی سازی و بازطراحی کردیم و تقریبا به مدل میدون 
رسیدیم. برنامه های خارجی با توجه به فرهنگ و نگاه سرمایه داری 

که دارند در این زمینه نگاهشان شدیدا لیبرالی است.
ما قصد داشتیم برنامه ای بسازیم که سرگرم کننده باشد و توده 
مردم مخاطبش باشند نه فقط یک قشر خاص اقتصادی. شاید 
این مهمترین مسئله ما بود. مثلا برنامه هایی مانند »عصر جدید« 
موضوعشان جذاب است. وقتی کسی شمشیر بازی می کند یا 
آواز می خواند قاعدتا جذاب است. اما مثلا شخصی بگوید که من 
تشتک درست می کنم، خب ممکن است جذابیت چندانی برای 
دیگران نداشته باشد. ما تمام تلاشمان را کردیم، با موضوعاتی 
که مفید و واقعی هستند و در زندگی مردم مستقیما تاثیر دارند، 

برنامه ای جذاب بسازیم که مخاطب هم داشته باشد.
چگونگی گزینش برای شرکت در برنامه میدون

شرکت کنندگان  گزینش  چگونگی  درباره  هاشمی گلپایگانی 
توضیح داد: تقریبا حدود دو هزار و هفتصد نفر برای حضور در این 
برنامه ثبت نام کردند. عدد خیلی بالایی است که ما باید این تعداد 
را گزینش می کردیم. با شرکت کنندگان سه سری مصاحبه انجام 

دادیم. مصاحبه اول تلفنی صورت می گرفت و فیلم و عکس ها 
دیده می شد. بعد هم مصاحبه های تخصصی و طرح حضوری 
انجام می گرفت. این مصاحبه ها با حضور کارشناسان همراه بود. 
با شرکت کنندگان چند جلسه حضوری داشتیم، تا به خروجی 

مناسب برسیم.
تهیه کننده برنامه میدون درباره تکراری بودن برخی ایده ها که 
ممکن است جنبه تبلیغاتی داشته باشند، افزود:  ما اصلا ایده 
خیلی خاصی در برنامه نمی آوریم. البته آوردن چنین افرادی با آن 
ایده ها هم خیلی کاری ندارد و اتفاقا در حوزه بازیگردانی به دلیل 
اینکه توانمند هستند خوب است. ولی ما برنامه را مردمی ساختیم. 
یعنی یک زن خانه دار با دیدن برنامه بگوید این شبیه من است، پس 
من هم می توانم این کار را انجام دهم. یا یک پیرمرد یا یک جوان 
عادی بگویند ما هم می توانیم این کار را انجام دهیم. بنابراین خیلی 
از ایده های ما ایده هایی نیستند که بکر و جدید باشد. این مسئله از 

سیاست های اصلی ما بود.
تا کنون به 9 نفر وام یک میلیاردی داده شده

از داوران  از علیرضا یونچی کارآفرین و فعال اقتصادی و یکی 

این مسابقه درباره تاثیر ساخت چنین برنامه هایی پرسیدیم، وی 
به خبرنگار ایرناپلاس گفت: از 2۶ قسمت ضبط شده این برنامه، 
برنامه  برندگان  از  نفر  تا کنون 2۴ قسمت آن پخش شده که ۹ 
وامشان را دریافت کرده اند. تاثیرگذاری اش همین است که موجی 
ایجاد شده است. شما ببینید یکی از شرکت کنندگان با دو قابلمه 
منحصر به فرد در این برنامه حاضر شد که تنها در یک مورد هشتاد 
و چهار هزار ثبت  درخواست داشته  است. حتی برخی واحدهایی 
که تعطیل شده اند، به فکر نوآوری افتاده اند. در این برنامه بهانه مان 
این است که جایزه می دهیم اما در اصل، هدف مان این است 
که بگوییم ناامید ننشینید، موقعیت ها عوض شده، پس کسب 
و کارهایتان را به روز کنید، نوآوری یعنی همین. آشپزی در برنامه 
حضور داشت که نوآوری کرده بود. مگر آشپزی کار جدیدی است؟ 
اما آن سبک آشپزی، آشپزهای دیگر را به وجد آورده است. تاثیر این 
برنامه همین است که یک آشپز از ترکمن صحرا آمده برنده هم شده 

است.
وی در ادامه افزود: درشکه زمانش تمام شد و خودرو جایش را 
گرفته است. نوار کاست جایش را به سی دی، سی دی به فلش و 
فلش هم از بین رفته است. ما می گوییم که رکود فعلی بازار، تاثیر 
تحریم نیست بلکه تاثیر تبعیض شغل هاست. بیست هزار شغل 
جدید در دنیا به وجود آمده  است. اما از کدامیک از آنها خبر داریم. 
هدفمان در این برنامه این است که افراد نوآوری کنند و خودشان 

را به روز کنند.
 کسی که سنتی کار می کند محکوم به فنا است

یونچی در پاسخ به این پرسش که با توجه به وضعیت اقتصادی 
حال حاضر، آیا امکان راه اندازی یک کسب و کار جدید وجود دارد 
یا خیر، افزود: کسی که می گوید کار سخت است یا کار نمی کند، 
کار می کند،  که سنتی  و کسی  است  کار کرده  احتمالا سنتی 
محکوم به فناست. معلوم است که هر کسی در حال حاضر کارخانه 
چرتکه سازی بزند، می بازد. گفته می شود تا چند سال آینده بیست 
و  اگر کسبه، تحصیلکرده ها  به وجود می آید.   هزار شغل جدید 
فارغ التحصیلان خودشان را به روز نکنند محکوم به فنا هستند. ما 
حرف مان این است که خودتان را به روز کنید، در غیر این صورت 

جایی برای بقاء ندارید.  

میدون، راهی برای تقویت کسب و کارهای نو است
چگونه برای کسب و کارمان وام یک میلیارد تومانی بگیریم؟

وزیر امور اقتصاد و دارایی تاکید کرد که در شرایط کنونی 
اعطای تسهیلات از جانب بانک ها نقش موثری در فعالیت 
بخش خصوصی برای توسعه زیرساخت ها دارد و وزارت 

خانه با جدیت اصلاح نظام بانکی را دنبال می کند.
فرهاد دژپسند در جلسه علنی دیروز مجلس در پاسخ به 
نمایندگان  علیزاده  رضا  و  عبداللهی  بیت الله  سوالات 
بانک های  کوتاهی  علت  با  رابطه  در  ارسباران  منطقه 
سال  زدگان  زلزله  وام  امهال  در  کشاورزی  و  مسکن 
در  که  خوشحالم  کرد:  بیان  ارسباران  منطقه   ۱۳۹۱
راستای اجرای برنامه هایی که در زمان معرفی به عنوان 
وزیر خدمت نمایندگان اعلام کردم یعنی ارتباط وسیع با 

نمایندگان مجلس تاکنون کوتاهی نداشته و امروز برای دومین بار برای پاسخگویی به سوالات نمایندگان در خدمت شما هستم.
وی در ادامه اظهار کرد:  در این سالها همواره در تحریم و جنگ اقتصادی بوده ایم. امروز تقریبا یک سال از جنگ اقتصادی با ابعاد 
پیچیده تری علیه کشور می گذرد و دشمن تمام حیله های خود را برای فشار اقتصادی علیه ملت به کار گرفته است. ما نیز باید با تمام 
قوا، در مقابله با این حرکت ظالمانه و غیر انسانی دشمن برنامه داشته  و عزم جدی برای جلوگیری از اجرای برنامه های شوم دشمن 
داشته باشیم. وی در ادامه تاکید کرد:  امروز دشمن گمان می کند که با انسداد منابع برای جلوگیری از سازندگی درکشور، مردم در 
شرایط سختی قرار گرفته و برای مقابله با حاکمیت به میدان می آیند. وزارت امور اقتصادی که تولیت تامین منابع اقتصادی کشور را 
بر عهده دارد تمام تلاش خود را به کار گرفته است. وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه با اشاره به راهکارهای مقابله با فشار اقتصادی 
دشمن بیان کرد: در این شرایط یکی از راههای تامین منابع سرمایه گذاری مستقیم خارجی است. آمارها نشان می دهد که در ۷ ماه 
اول سال جاری  نسبت به مدت مشابه سال گذشته سرمایه گذاری مستقیم خارجی حدود 2۰ درصد افزایش داشته است. دژپسند در 
ادامه با اشاره به لزوم تسهیل تجارت و صادرات و تامین مالی فاینانس در شرایط کنونی بیان کرد: اعطای تسهیلات از جانب بانک ها 
در شرایط کنونی می تواند به اقشار مختلف جامعه و فعالیت بخش خصوصی برای توسعه زیر ساختها موثر باشد. یکی از برنامه های 
اصلی وزارت خانه اصلاح نظام بانکی است و خوشبختانه موفق شدیم برنامه ی جامع اصلاح نظام بانکی را آماده و به رئیس جمهور 
تقدیم کنیم. وی در ادامه اظهار کرد:  در برنامه جامع اصلاح نظام بانکی، بانکها چابک تر شده و قدرت اعطای تسهیلات بیشتری پیدا 
می کنند. در این برنامه واگذاری اموال مازاد و شرکت ها در دستور قرار گرفته است. ما تلاش کردیم که صرفا فروش اموال مبنا نباشد 
بلکه واگذاری مدیریت واحدهای تولیدی نیز در دستور است تا افرادی که پول ندارند اما توان مدیریتی دارند به میدان آمده و منابع 
مالی برای بانک ها ایجاد کنند. این گونه توان بانک ها برای اعطای تسهیلات نیز افزایش یافته و هم در بعد اقتصادی و هم در بعد 
اجتماعی شاهد موفقیت هایی خواهیم بود. وی در ادامه تاکید کرد: در شرایطی که ایران در نوار بحران سیل و زلزله قرار گرفته است 
یکی از نهادهایی که می تواند به طور جدی به کمک مردم بیاید بانک ها هستند. بخشی از مردم ما در کشاورزی، بنگاههای کوچک یا 
متوسط، صنوف تولیدی و توزیعی شاغل می باشند و در شرایط فشار اقتصادی قطعا نیاز به کمک دارند و اعطای تسهیلات و امهال یا 

بخشودگی جرائم از سوی بانک ها  می تواند به یاری مردم بیاید.

دژپسند:

 اصلاح نظام بانکی یکی از اولویت های وزارت اقتصاد است
 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از تکمیل این 
طرح تا پایان سال ۹۹ به جز پروژه هایی با پیشرفت کمتر از 

۳۰ درصد و یا دارای پرونده حقوقی خبر داد.
نبیان  درباره آخرین وضعیت مسکن مهر اظهار  علی 
می  پیگیری  دستگاه  سه  سوی  از  مهر  مسکن  داشت: 
شود؛ یکی شهرهای زیر 2۵ هزار نفر که بنیاد مسکن آن را 
در دست اقدام دارد؛ مسکن مهر شهرهای جدید از سوی 
شرکت عمران شهرهای جدید در حال ساخت و تکمیل 
است؛ سازمان ملی زمین و مسکن نیز موظف به اجرای 

طرح مسکن مهر در سایر شهرهاست.
وی افزود: پروژه های مسکن مهر که در حیطه اختیارات 

سازمان ملی زمین و مسکن است، با سرعت بالایی در حال ساخت و تحویل به متقاضیان هستند و هر هفته با مدیران کل راه و 
شهرسازی استان ها جلساتی برای تکمیل این طرح در شهرهای مختلف برگزار می کنیم.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن افزود: با توجه به اینکه بخشی از پروژه های مسکن مهر از سوی تعاونی های مسکن احداث 
و واگذار می شود، از نماینده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دعوت کرده ایم در جلسات مدیران سازمان ملی زمین و مسکن با 
مدیران استانی راه و شهرسازی حاضر باشند با حضور نمایندگان وارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این جلسات شورای مسکن 
اجتماعی، این فرآیند تسریع شده است. وی یادآور شد: تأمین منابع پروژه ها در حال انجام است و تمام تلاش خود را می کنیم تا 
به تعهدمان عمل کنیم. معاون وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: به جز مسکن مهرهایی که پیشرفت فیزیکی آن زیر ۳۰ درصد است و 
همچنین پروژه ها یا تعاونی هایی که درگیری حقوقی دارند و در مجامع قضایی پرونده آنها مفتوح است، این پروژه ها مستثنی هستند 

اما آنهایی که مشکلی نداشته باشند، به سرعت روند ساخت و ساز این پروژه ها در حال پیشرفت فیزیکی است.
نبیان با بیان اینکه هر روزه در برخی استان ها شاهد جمع بندی پروژه های مسکن مهر هستیم، اظهار داشت: تلاش می کنیم که به 

استثنای موارد مذکور )دارای پرونده حقوقی و زیر ۳۰ درصد( کل طرح مسکن مهر تا پایان سال ۹۹ به اتمام برسد.
وی با اشاره به اظهارات وزیر راه و شهرسازی مبنی بر تلاش دولت برای جمع کردن پروژه مسکن مهر، تصریح کرد: به جز موارد 
دارای مشکلات حقوقی که از ید اجرایی سازمان ملی زمین و مسکن خارج است و نمی توانیم تا زمانی که پرونده حقوقی آنها بسته 

می شود، کاری انجام دهیم، تلاش می کنیم پروژه ها را به سمت و سویی ببریم که سریعتر این طرح جمع بندی شود.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن درباره افزایش وام مسکن مهر گفت: افزایش وام مسکن مهر از ۴۰ به ۴۵ میلیون تومان برای 
تمام پروژه های این طرح در سراسر کشور با پیگیری های وزیر راه و شهرسازی در شورای عالی پول و اعتبار تصویب و به شعب بانک 
عامل بخش مسکن ابلاغ شده است. برای تکمیل طرح مسکن مهر در شهر جدید پردیس نیز این افزایش تسهیلات از ۴۰ به ۵۰ 

میلیون تومان در نظر گرفته شده است و توانسته اعتبار خوبی به پروژه ها تزریق کند تا در تکمیل آنها مؤثر باشد.
وی درباره افزایش آورده های متقاضیان مسکن مهر گفت: تلاش های دولت و مردم برای تکمیل مسکن مهر دو سویه است که هم 

دولت و هم مردم بتوانند کاری کنند که طرح مسکن مهر جمع بندی شود.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن:

پرونده مسکن مهر پایان ۹۹ بسته می شود

آگهی مزایده اموال منقول_نوبت اول
به موجب پرونده کلاسه ۹۸۱۵۷۵ این اجرا و دادنامه و اجراییه صادره از شعبه ۳ 
دادگاه خانواده  فردیس له فریده بزرگی و علیه آقای حسین زارع که محکوم علیه 
محکوم است به پرداخت تعداد 2۱۴ قطعه سکه تمام بهتر آزادی در حق محکوم له 
و مبلغ ۵ درصد نیم عشر دولتی با توجه به اینکه اجرائیه صادره به محکوم علیه ابلاغ 
شده و در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم اقدام ننموده اند بنا به درخواست محکوم 
له و به منظور استیفای محکوم له به منظور استیفای محکوم و به هزینه اجرائی اموال 
منقول شامل یک دستگاه خودرو پژو 2۰۶ به شماره انتظامی  ۱۸۳/۳۸ س ۳۸ از 
سوی این اجرا توقیف و توسط کارشناس رسمی دادگستری به شرح زیر توصیف و 
ارزیابی شده و مقرر است در مورخ ۱۳۹۸/۱۰/۱۷ از ساعت ۸ الی ۹ در محل اجرای 
احکام مدنی دادگاه حقوقی فردیس از طریق مزایده به فروش می رسد،مزایده از مبلغ 
۸۱۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال نظریه کارشناسی شروع می شود و به هر شخص حقیقی و 
حقوقی که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد ده درصد وجه مزایده 
فی المجلس بصورت وجه نقد یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ و الباقی ظرف 
مدت یک ماه از وی وصول خواهد شد و پس از انجام مراحل قانونی صدور حکم 
تملیک مورد مزایده بنام خریدار منتقل خواهد شد در صورتیکه در مهلت مقرر خریدار 
وجه مزایده را پرداخت ننماید سپرده وی پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط 
و مزایده تجدید میگردد کلیه هزینه های نقل و انتقال به عهده محکوم علیه است و 
از محل فروش پرداخت خواهد شد طرفین میتوانند ظرف یک هفته از تاریخ مزایده 
نسبت به نحوه انجام مزایده اعتراض نماید که در این صورت تا رسیدگی به اعتراض از 
سوی دادگاه مورد مزایده  به نام خریدار منتقل نخواهد شد ضمناً طالبین به شرکت در 
مزایده می توانند ظرف ۵ روز قبل از مزایده با اطلاع این اجرا از مال مورد مزایده بازدید 
نمایند چنانچه روز مزایده مصادف با ایام تعطیل باشد روز بعد در همان ساعت و مکان 

برگزار خواهد شد مال مورد مزایده و بهای آن طبق نظر کارشناس بدین شرح است:
 : نوع  مدل:۱۳۹۶  س ۳۸  انتظامی:۱۸۳/۳۸  خودرو:شماره  مشخصات  الف 
 NAAP۴۱FE۴HJ: رنگ : سفید شماره شاسی SD 2۰۶ سواری سیستم و تیپ : پژو
۰2۳۶۰۱شماره موتور :۰۳۱۰۵۶۶ تعداد چرخ : ۴ تعداد محور : 2 تعداد سیلندر : 

۴ نوع سوخت : بنزین تعداد ظرفیت : ۴ نفر
ب: وضعیت ظاهری و فنی خودرو )در زمان بازدید(: اطاق و بدنه : گلگیر جلو راست 
رنگ پریدگی نقطع ای دارد و کمی خوردگی دارد داشبورد : سالم صندلی و تودوزی : 
سالم _تودوزی پارچه ای مستعمل دارد تجهیزات : دارای یک آمپلی و یک خازن و دو 
عدد باند دایره ای می باشد/پنل ضبط و ساب توسط مالک خودرو خارج شده است 

و در لحظه بازدید رویت نشد نقایص ظاهری :
 موتور : سالم گیربکس : سالم دیفرانسیل : سالم است تایرها : ۴۰% توضیحات 
: برابر استعلام از بیمه  مرکزی،خودرو فوق از تاریخ ۱۳۹۸/۴/۱۰ فاقد بیمه نامه 
شخص ثالث می باشد و مبلغ ۱۷/۵۰۰/۰۰۰ ریال بابت تمدید بیمه نامه تا تاریخ 

کارشناسی ۹۸/۹/۱۰ بایستی پرداخت گردد.
با عنایت به مراتب فوق و همچنین میزان استهلاک بر مبنای سال تولید و کیلومتر 
کارکرد قیمت خودرو و مبلغ ۸۱۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل هشتاد و یک میلیون و 

پانصد هزار تومان به نظر می رسد.
 محل توقف خودرو : پارکینگ پارسیان 
دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری فردیس _عابدی
1900/ز
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علی جباری:
 باید مدیرعامل جدید بیاید و استراماچونی را برگرداند

پیشکسوت استقلال تهران گفت: ما در این اوضاع و احوال نمی توانیم گزینه ای داشته 
باشیم، همه کارها را                            وزیر کرده و خودش هم باید این شرایط را                            اصلاح کند.

 علی جباری در خصوص شرایط حال حاضر تیم و باشگاه استقلال اظهار داشت: اگر به 
مقابل باشگاه بیایید متوجه می شوید چه خبر است. تنها راه این است که مدیریت باشگاه 
عوض شود و یک مدیریت جدید بیاید. باید کسی بیاید که مورد توجه هواداران باشد و برود 
با استراماچونی صحبت کند و او را                            برگرداند، وگرنه با این گروه و این اوضاع و احوال نتیجه ای 
حاصل نمی شود. بهترین راه استعفای فتحی است. هوادار نمی تواند تحمل کند. باید یک 

نفر دیگر وارد عمل شود، با استراماچونی صحبت کند و او را                           برای بازگشت راضی کند.
وی  در پاسخ به این سوال که آیا مدیر جدید می تواند سرمربی استقلال را                            از تصمیمش 
منصرف کند، عنوان کرد: صد درصد می تواند. استراماچونی حرفه ای است، اما حرف و 
دروغ زیاد شنیده و وعده زیاد به او داده شده، اگر می خواهند این مربی را                            برگردانند و حفظ 
کنند تا هوادار آرام شود، همین راهش است. اگر هم قبول نکند که برگردد، باز هم حنایی 
که رنگی ندارد نمی توان به آن دلخوش بود. اگر می خواهند آرامش به تیم استقلال برگردد، 

باید مدیریت عوض شود و این بهترین راه است.
جباری ادامه داد:  مردم ناراحت و خسته هستند. تیم در حال نتیجه گیری بود اما این 
اتفاق افتاد. بلایی که بر سر شفر آوردند، این بار برای استراماچونی اتفاق افتاد. راه علاج 
در این اوضاع و احوال استعفای مدیرعامل و آمدن مدیرعامل جدید است. پیشکسوت 
استقلال در مورد اینکه آیا گزینه هایی برای مدیرعاملی مورد نظر است، گفت: ما در این 
اوضاع و احوال نمی توانیم گزینه ای داشته باشیم. همه کارها را                            وزیر کرده و خودش هم باید 
این شرایط را                            اصلاح کند. همه برنامه ریزی ها توسط او انجام شده، خودش نفر گذاشته و 
خودش هم حالا باید این نفر را                            بردارد و نفر جدید بگذارد. الان شرایط به اینجا رسیده که تیم 

نتیجه گرفته اما مردم راضی نیستند و وزیر باید فکری به حال این شرایط بکند.

قربانی: هواداران حق دارند معترض باشند

 با استعفای یک نفر مشکل حل نمی شود
پیشکسوت باشگاه استقلال رفتن استراماچونی را نتیجه وضعیت اسف بار فوتبال ایران 

می داند.
پیروز قربانی، بازیکن پیشین استقلال درباره جدایی استراماچونی از استقلال گفت: فکر 
می کنم عمده ترین دلیل استراماچونی برای ترک ایران مسائل مربوط به قرارداد او است. در 
کشوری که درگیر تحریم هاست این اتفاقات طبیعی است و این مسئولان باشگاه هستند که 
باید این موضوع را هنگام عقد قرارداد در نظر می گرفتند. استراماچونی یک مربی حرفه ای 
است که درآمد او از طریق فوتبال تامین می شود و بر خلاف مربیان ایرانی که به هر قیمتی 
به دنبال حفظ جایگاهشان هستند، نگاه حرفه ای به شغلشان دارند. کسانی که آنها را وارد 
فوتبال ایران می کنند، وظیفه تامین منافع آنها را بر عهده دارند. او درباره اعتراضات هوداران 
مقابل باشگاه گفت: به هواداران این حق را می دهم که نسبت به این شرایط معترض 
باشند. باشگاه باید نسبت به نحوه بستن قرارداد شفاف سازی کرده و از بروز مشکلات 
این چنین جلوگیری کند. وقتی سیستم غلط است هر چقدر هم که دنبال مقصر باشیم 
مشکلی حل نمی شود. واقعا مسخره است که سرمربی، اعضای هیات مدیره باشگاه را به 

خانه اش راه نمی دهد.
قربانی همچنین منشأ اصلی این اتفاقات را وجود مشکلات زیادی در پایه و اساس فوتبال 
ایران می داند و معتقد است که "مسئولان باشگاه استقلال تنها مقصران این داستان 

نیستند و با درگیر شدن و استعفای یک نفر این مشکلات حل نمی شود.

پیروزی ذوب آهن مقابل نساجی

نجات »منصوریان« در فولادشهر
دیدار دو تیم ذوب آهن و نساجی با پیروزی شاگردان منصوریان به پایان رسید.

از هفته چهاردهم رقابتهای لیگ برتر دو تیم ذوب آهن و نساجی از ساعت ۱۷:۳۰دیروز 
در ورزشگاه فولاد شهر به میدان رفتند که در پایان این بازی با نتیجه 2 بر صفر به سود ذوب 
آهن به پایان رسید. ارسلان مطهری در دقیقه ۴۴ بازی در نقش گل ساز ظاهر شد و پاس 
گل محمدرضا خلعتبری را داد تا شاگردان منصوریان نیمه اول را با پیروزی به پایان برسانند. 
همین بازیکن در دقیقه ۶2 با استفاده از ارسال محمدرضا خلعتبری با ضربه سر گل دوم 
تیمش را به ثمر رساند. در حالی ذوب آهنی ها در این بازی کلین شیت کردند که معراج 
اسماعیلی بارها با واکنش های خود مهاجمان نساجی را ناکام گذاشت و اوج درخشش او 
در دقیقه ۳۸ بود که ضربه پنالتی محمد عباس زاده را نیز مهار کرد.  در پایان این بازی ذوب 
آهن ۱۴ امتیازی شد و به رده دهم صعود کرد. نساجی نیز با این نتیجه ۱2 امتیازی ماند و 

به رده دوازدهم سقوط کرد.

تیره روزی های تراکتور ادامه دارد

 پیروزی ماشین سازی در دربی تبریز
تیم فوتبال ماشین سازی موفق شد در دربی بزرگ تبریز همشهری اش تراکتور را شکست 

داده و از این تیم در جدول پیشی بگیرد. 
از هفته چهاردهم رقابتهای لیگ برتر دیداری حساس بین دو تیم همشهری ماشین 
سازی و تراکتور از ساعت  دیروز به میزبانی ماشین سازی در ورزشگاه بنیان دیزل آغاز شد 

که سبز پوشان میزبان در نهایت با نتیجه 2 بر صفر حریف خود را شکست دادند.
شاهین توکلی در دقیقه ۳۹ اولین گل تیم ماشین سازی را به ثمر رساند تا شاگردان 
خطیبی با خیالی آسوده تر نسبت به حریف به رختکن بروند. احمدرضا زنده روح بهترین 
گلزن ماشین سازان در این فصل در دقیقه ۵۳ یکبار دیگر ماشین سازی را به گل رساند تا 
نتیجه این بازی 2 بر صفر شود. ماشین سازی با این پیروزی ۱۹ امتیازی شد تا جای تراکتور 
در رده هشتم را گرفته و از همشهری اش در جدول پیشی بگیرد.  در این بازی احد شیخ 
لاری به عنوان سرمربی موقت هدایت تیم تراکتور را بر عهده داشت. پس از جدایی دنیزلی 

از تراکتور مسئولان باشگاه شیخ لاری را به عنوان سرمربی جانشین وی کردند.
 

تقسیم امتیاز به سود سرخابی ها

تساوی شهرخودرو مقابل سپاهان
دیدار تیم های فوتبال سپاهان و شهر خودرو با نتیجه مساوی به پایان رسید.

دیدار تیم های سپاهان و شهر خودرو از هفته چهاردهم رقابتهای لیگ برتر که از ساعت  
دیروز ۱۴:۳۰ در ورزشگاه امام رضا مشهد آغاز شد با نتیجه یک - یک به پایان رسید.

این بازی که در نیمه اول کم افت و خیز و کم حادثه دنبال شد، در نیمه دوم بسیار پر اتفاق 
بود. در این بازی ابتدا تیم سپاهان با ضربه سر جورج ولسیانی در دقیقه ۶۰ به گل رسید 
که این گل در دقیقه ۸۹ توسط یونس شاکری پاسخ داده شد تا دو تیم به تقسیم امتیازات 
راضی شوند. از اتفاقات مهم این بازی می توان به اخراج محمد محبی هافبک ملی پوش 

تیم سپاهان در دقیقه ۶۸ و تعویض جنجالی کومان، هافبک میانی این تیم اشاره کرد.
همچنین دو صحنه مشکوک به پنالتی در محوطه جریمه سپاهان در نیمه دوم اتفاق افتاد 
که در هر دو صحنه توپ به دست بازیکنان سپاهان برخورد کرد که از نظر داور خطای پنالتی 
نبود. بعد از این بازی سپاهان 2۵ و شهر خودرو 2۴ امتیازی شدند و در همان رده های دوم و 
سوم جدول باقی ماندند. این نتیجه بیشتر از همه به سود دو تیم استقلال و پرسپولیس شد.

پیروزی فولاد مقابل پارس جنوبی

شاگردان نکونام در رده چهارم
دیدار تیم های فولاد خوزستان و پارس جنوبی با برتری تیم خوزستانی به پایان رسید. 

تیم های فولاد و پارس جنوبی از ساعت ۱۶:۳۵ دیروز در چارچوب هفته چهاردهم لیگ 
برتر در ورزشگاه شهدای فولاد به میدان رفتند که این دیدار با نتیجه یک بر صفر به سود 

فولاد به پایان رسید.
ایوب والی کاپیتان تیم فولاد در دقیقه ۱2 بازی برای تیمش گلزنی کرد تا شاگردان نکونام 

با این گل، ۳ امتیاز از یک بازی خانگی را به حساب خود واریز کنند. 
در پایان این بازی فولاد 2۳ امتیازی شد و موقتا در رده چهارم جدول قرار گرفت. پارس 

جنوبی نیز با همان ۱۰ امتیاز در رده چهاردهم باقی ماند.

مرد ایتالیایی نیمکت استقلال پس از کسب چند پیروزی در زمین فوتبال به دنبال 
طراحی یک بازی بود که در نهایت برای او پیروزی مالی داشته باشد.

اما با وجود قرارداد بین »آندره آ استراماچونی« و باشگاه استقلال تهران این پیروزی 
ممکن نبود؛ قراردادی که »امیرحسین فتحی« مدیرعامل باشگاه درباره آن گفته بود یک 
ماه روی آن کار شده است تا کاستی های آن برطرف شود. واقعیتی که در پشت قرارداد 
امضا شده از سوی فتحی وجود داشت آن بود که او تنها با دانش خود این قرارداد را 

جامع دانست.
سرمربی ایتالیایی به دنبال بهانه بود و فتحی در مصاحبه ها وعده داد که هیچ اتفاقی 
نخواهد افتاد اما چه زمانی این خارجی کاربلد شلیک نهایی را انجام می داد؟ برای فسخ 
بهانه لازم بود و پرداخت نشدن مطالبات بهترین بهانه بود تا قرارداد فسخ شد. فسخ 
قرارداد در کمتر از یک ساعت نشان داد که استراماچونی مانند مارک ویلموتس، کارلوس 
کی روش و برانکو ایوانکویچ به خوبی دانش مدیران فوتبالی ایران را شناخته و آنچه فتحی 
از آن به عنوان یک قرارداد جامع یاد می کرد برای مرد ایتالیایی کاعذ پاره ای بیش نبود که 

تنها دانش مدیریت فوتبالی فتحی می توانست آن را بدون نقص تعریف کند.
سرمربی ایتالیایی استقلال از بیست و یکم مرداد ماه سال جاری با مسوولان باشگاه 
به مشکل خورد و قرار بود پیش از رقابت های لیگ نوزدهم قرارداد فسخ کند اگر آن زمان 
استراماچونی می رفت مدیران این باشگاه کمتر از امروز تحت فشار قرار می گرفتند اما او 
ماند تا نشان دهد می شود موفق بود اما در راه موفقیت افزون بر حریف در زمین فوتبال، 
سرعت گیرهای دیگری وجود دارد که یکی از این موانع، مدیران غیر همسو با مربی است 

مدیرانی که در چند سال اخیر به فوتبال ایران و باشگاه استقلال تحمیل شدند.
»فتحی استراماچونی را فراری داد.« این جمله یکی از پرتکرارترین جمله هایی بود 
که یکشنبه شب در فضای مجازی از سوی هواداران تیم فوتبال استقلال به کار گرفته 
می شد. آنان حتی مدعی بودند که تیم مدیریت فتحی دلسوز استقلال نیست و این مدیر 
با وجود اصرار پیشکسوتان و هواداران، به کرسی ریاست باشگاه چسبیده است. آنان 
بر این باورند که ماندن فتحی به مانند بسیاری دیگر از مدیران ورزشی کشور نمی تواند 
پیامدهای مثبتی برای فوتبال داشته باشد زیرا آنان با علم به برخی از محدودیت هایی 

که در کشور وجود دارد پای قراردادهایی را امضا می کنند که نتیجه نهایی آن »خسارت 
محض« است.

اما چرا هواداران فتحی را دلسوز استقلال نمی دانند؟ برای پاسخ به این پرسش لازم 
است که چند ماه زمان را به عقب ببریم جایی که بیست و یکم مردادماه نخستین نشانه 
های اختلاف مرد ایتالیایی با فتحی علنی شد. سرمربی سابق اینترمیلان ایتالیا از چند 
ماه گذشته همواره از پرداخت نشدن مطالبات گلایه داشت و تیم مدیریت کاری انجام 
نمی دادند. فتحی بیش از هر فرد دیگر آگاه بود اگر پول این مربی تا ۶۰ روز پرداخت 
نشود او با استفاده از بند قانونی فیفا می تواند بدون هیچ مشکلی قرارداد را فسخ کند. 

حربه ای که برانکو ایوانکویچ از آن استفاده کرد و از پرسپولیس رفت.
فسخ یکجانبه قرارداد استرا، هت تریک مربیان خارجی بود که بدون توجه به جایگاه 
فوتبال ایران و با استفاده از ضعف دانش مدیریت امثال فتحی صورت پذیرفت. رییس 
فدراسیون فوتبال، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس و مدیرعامل باشگاه استقلال در زمان 
فسخ قرارداد ویلموتس، برانکو و استراماچونی تنها نظاره گر بودند و تجربه مربیان پیشین 
نیز برای آنان به درس عبرتی تبدیل نشد. این مدیران نه تنها در این زمینه نتوانستند 
کاری انجام دهند بلکه با وعده و وعید به هواداران تا آخرین دقایق از حضور قدرتمندانه 

سرمربی در نیمکت سخن به میان آوردند.
باید کسانی که حکم این مدیران را امضا کردند پاسخگو باشد که چرا با وجود آنکه 
استراماچونی تاکید داشت  می رود مدیران با اعتماد به نفس کامل از ماندن او حرف 
می زدند؟ چرا این مدیران هیچگاه با هواداران رو راست نیستند؟ ویلموتس قبل از 
بازی عراق فسخ کرد اما مسوولان فدراسیون اصرار داشتند او مربی تیم است و هنوز 
نیز بر آن پافشاری دارند؟ جمله کلیشه ای دیگر این است که هیچ اتفاقی پس از رفتن 
استراماچونی و ویلموتس نخواهد افتاد اما چند ماه پس از بازگشت این خارجی ها به 
اروپا، شکایت فیفا و محرومیت گریبان ایران را خواهد گرفت و مبلغ قرارداد نیز باید کامل 
پرداخت شود قراردادی که در پرداختی و مبلغ ان هیچگاه شفاف نبود و این همان قاعده 

ای است که هواداران را نامحرم به فوتبال ایران تلقی می کند.
چه کسی باید پاسخگوی این زیان های مالی و فوتبالی باشد؟ آیا کسانی که حکم امثال 
فتحی را امضا کردند می توانند هواداران را راضی نگه دارند یا اینکه انان همچنان پشت 
تحریم ها پنهان خواهند شد؟ آیا نهادهای نظارتی برای ضررهای ارزی فوتبال ایران ورود 

خواهند کرد؟
استراماچونی مانند برانکو و ویلموتس رفت و باشگاه به خاطر نقض قرارداد باید مبلغ 
او را به صورت کامل پرداخت کند و اگر در این زمینه نیز تعلل داشته باشد باید جریمه 
نیز پرداخت کند. مبلغ این قرارداد برای 2 سال بیش از ۱۵ میلیارد تومان براورد شده و 
این تنها مبلغ رسمی قرارداد سرمربی ایتالیایی است. استقلالی تحت مدیریت فتحی که 
روزیکشنبه  از پرداخت ۱۱۰ هزار دلار  عاجز بود باید در ادامه یک میلیون و 2۰۰ هزار 
دلار برای 2 فصل به مرد خوش پوش ایتالیایی پرداخت کند. حال چگونه قرار است این 

مبلغ پرداخت شود راهکاری است که بدون شک فتحی راهی برای آن پیدا خواهد کرد.

چه کسی باید پاسخگوی این زیان های مالی و فوتبالی باشد؟ 

کاغذ پاره هایی به اسم قرارداد

کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: برای ما فرقی نمی کند در لیگ قهرمانان آسیا 
با چه تیم هایی هم گروه شویم اما جدال تیم های ایرانی با تیم های آسیایی یک جنگ 

نابرابر است.
سیدجلال حسینی ،در خصوص شرایط تیم فوتبال پرسپولیس در آستانه بازی 
با گل گهر سیرجان و قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا صحبت هایی کرد که در زیر 

می خوانید:
بعد از یک بازی سنگین در اصفهان حالا باید به مصاف گل گهر بروید.

واقعا بازی سختی در اصفهان مقابل ذوب آهن داشتیم. از طرفی چند سالی می شد 
که پرسپولیس در اصفهان نمی توانست ذوب آهن را شکست دهد و ما انگیزه زیادی 
داشتیم تا بتوانیم این تیم را ببریم. این را هم باید بگویم که تیم علیرضا منصوریان تیم 
کاملی است و آنها با سیستم خاصی بازی می کنند. ما برای بردن و گرفتن سه امتیاز 
به این بازی رفتیم و خوشحالم که توانستیم با یک نتیجه خوب برنده از زمین بیرون 

بیاییم.
 علیرضا منصوریان بعد از بازی صحبت های جالب توجهی در خصوص 
تو انجام داد و عنوان کرد که سیدجلال حسینی هیچ گاه اینطور فوتبال بازی 

نکرده است که هم مدافع باشد هم هافبک.
او به من لطف دارد اما همیشه برای موفقیت تیمم تلاش می کنم. زمانی که در نفت 
تهران با آقای منصوریان کار می کردیم سال خیلی سختی را پشت سر گذاشتیم اما 
موفقیت های خوبی هم به دست آوردیم. حالا هم که او در رنکینگ مربیان به عنوان 
یک مربی ایرانی جایگاه خوبی به دست آورده و این نشان می دهد که منصوریان برای 

کارش زحمت زیادی می کشد. 
امروز باید به مصاف گل گهر سیرجان بروید و به نظر می رسد این تیم یک 

حریف ناشناخته برای شما باشد. 
تیم کاملا  این  و  انجام دادیم  با گل گهر  بازی دوستانه  آغاز فصل یک  از   پیش 
آقای  که  زمانی  از  کردند.  اذیت  خیلی  را  ما  آنها  بازی  آن  در  است.  سخت کوش 
جلالی به گل گهر آمده کامل تر شده است. چند بازی از این تیم دیدیم، آنها در همه 
دیدارهایشان رقبای خود را خیلی اذیت می کنند. مطمئنا مقابل پرسپولیس این تیم 
انگیزه های زیادی خواهد داشت اما منتظر هوادارانمان هستیم تا در کنار آنها این 
بازی سخت را انجام دهیم. در شرایط سختی به سر می بریم و باید باشگاه، بازیکنان 

و هواداران همه در کنار هم باشند و به همین دلیل امیدوارم که هواداران برای این 
بازی به استادیوم بیایند و از ما حمایت کنند. هیچ بازی آسانی نداریم و همه مسابقات 

سخت است.
موضوعی که به چشم می آید این است که تیم ها در ورزشگاه آزادی مقابل 
پرسپولیس دفاعی تر از همیشه کار می کنند. این مسئله کار شما را سخت 

می کند؟
قطعا کار ما با این شرایط سخت می شود و یکی از سختی های مهم این است که 
ما باید در این شرایط بازی کنیم و به مصاف تیم هایی برویم که مقابل ما بسته بازی 
می کنند. ما باید آمادگی این را داشته باشیم که با هر تیمی در هر شرایطی بازی کنیم 
و امیدوارم که هواداران در این شرایط سخت کنار ما باشند تا بتوانیم این بازی دشوار 

را پشت سر بگذاریم. 
 فردا لیگ قهرمانان آسیا قرعه کشی می شود و پرسپولیس رقبای خود را 

خواهد شناخت. دوست  داری چه قرعه ای نصیب پرسپولیس شود؟
این بحث ها فرق می کند چرا که در بازی های لیگ قهرمانان آسیا با نام ایران وارد این 
مسابقات می شویم اما موضوعی که مهم است حضور تیم های ایرانی در این مسابقات 
یک جنگ کاملا نابرابر است. حضور در این بازی ها قطعا شرایط خاص خودش را دارد. 
تیم های قطری و عربستانی با آمادگی بسیار زیادی وارد این مسابقات می شوند اما 
شرایط برای تیم های ایرانی خوب نیست و به همین دلیل اعتقاد دارم که حضورمان 
در این مسابقات یک جنگ نابرابر است. البته تیم های ایرانی همیشه تلاش می کنند و 
امیدوارم مسئولان فدراسیون فوتبال و سیستم فوتبالی به تیم ها کمک کنند تا بتوانیم 
با این رقبا مقابله کنیم. با این شرایط باشگاه های ایرانی کار خیلی سختی در آسیا 
دارند و باید این مسئله را قبول کرد. بازی کردن در این مسابقات کلا سخت است و 
به همین دلیل فرقی نمی کند با چه تیم هایی بازی کنیم. معمولا در قرعه کشی ها این 
شرایط وجود دارد اما بحث مهم این است که تیم ها چطور برای مسابقات آماده شوند. 
پرسپولیس احتمالا امسال با یک تیم عربستانی هم گروه خواهد شد و 
به همین خاطر باز هم در کشور ثالث با این رقیب بازی کنید. فکر می کنی این 

مسئله چقدر کار شما را سخت می کند؟
کار سخت است و برای موفقیت باید همه چیز دست به دست هم بدهد. باید 
با بهترین شرایط به مصاف رقبا برویم. همه می دانند که تیم های عربستانی چه 

سرمایه گذاری های زیادی برای موفقیت در این مسابقات می کنند و به همین دلیل 
برای ما فرق نمی کند با چه تیمی بازی کنیم. باید رقبای خودمان را شکست دهیم و 

نباید برایمان فرق کند که با چه تیمی بازی می کنیم.
 پرسپولیس در دو فصل اخیر نتایج متفاوتی در لیگ به دست آورد. یک 
فصل با شرایط سخت و پنجره بسته به فینال لیگ قهرمانان آسیا رفتید و 
از  یک فصل هم در همان مرحله گروهی حذف شدید. پیش بینی خودت 
فصل جدید لیگ قهرمانان چیست و آیا باز هم می توانیم شاهد موفقیت های 

پرسپولیس باشیم؟
از الان نمی توان در این باره حرف زد و پیش بینی کرد. باید تلاش و برای موفقیت 

سخت کار کنیم اما از الان نمی توان گفت که چه آینده ای در انتظارمان خواهد بود. 
این روزها از برانکو به عنوان گزینه اصلی و جدی تیم ملی نام برده می شود. 
به عنوان کسی که سالها با برانکو کار کرده ای نظرت درباره اینکه او به تیم ملی 

بیاید، چیست؟
به هر حال آقای برانکو شناخت کاملی از لیگ ایران دارد و این مسئله باعث می شود 
فوتبال ما را بشناسد.امیدوارم هر تصمیمی گرفته می شود تیم ملی کشورمان به 

موفقیت برسد.

سیدجلال حسینی: 

همه بازی های پرسپولیس سخت است

 مدیرکل ورزش و جوانان قم، کبدی را رشته ای جذاب و آتیه دار در این استان دانست و گفت: قم دارای ظرفیت ها و استعدادهای بسیاری 
در این رشته است که توسعه آن نیازمند معرفی به مردم و شناسایی  استعدادهاست. رسول منعم روز دوشنبه در مجمع سالیانه هیات کبدی 
قم در سالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان استان، با اشاره به ضرورت توجه هیات کبدی به درآمدزایی و جذب حامی مالی افزود: 
میزبانی مسابقات کشوری با توجه به ظرفیت استان ها و با توجه به نظر فدراسیون ها واگذار می شود. وی با تاکید بر معرفی و توسعه رشته 
کبدی در بخش های تابعه استان گفت: بخش های تابعه دارای استعدادها و ظرفیت های خوبی در رشته کبدی است که ضرورت دارد با 
برگزاری جشنواره هایی در این مناطق، نسبت به معرفی این رشته برنامه ریزی شود. مدیرکل ورزش و جوانان قم افزود: توسعه کبدی در 
آموزش وپرورش، استفاده از ظرفیت بخش های تابعه و همچنین توجه به استعدادیابی و ورزش پایه، لازمه ارتقای جایگاه کبدی قم در کشور 
است. وی اظهار داشت: فدراسیون کبدی در طول 2 سال گذشته دست خوش تغییرات خوشایندی شده که رشد این رشته در عرصه 
قهرمانی و همگانی را بسیار چشمگیر کرده است. منعم بابیان اینکه کبدی قم در سال های اخیر همواره در مسیر رو به توسعه بوده است 
گفت: در مسابقات جهانی جوانان جهان قم دارای یک نماینده در تیم ملی بود که این موضوع نشان از ظرفیت های استان در این رشته 
ورزشی دارد. وی خاطرنشان کرد: یکی از برنامه های اولویت دار اداره کل ورزش و جوانان، برگزاری مجمع سالیانه هیات های ورزشی است 

که تاکنون ۳2 مجمع هیات های مختلف ورزشی برگزارشده و عملکرد هیات ها با حضور نخبگان هر رشته مورد ارزیابی قرارگرفته است.

دبیر هیات کبدی قم بابیان اینکه امتیاز تیم رعد پدافند در لیگ برتر کبدی به قم واگذارشده است گفت: با واگذاری این امتیاز، تیم 
رعد پدافند در فصل جدید لیگ برتر کبدی از شهر قم به میدان می رود.

محمدرضا رجایی روز دوشنبه در مجمع سالیانه هیات کبدی قم در سالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان استان ادامه داد: هشت 
بازیکن این تیم از ورزشکاران بومی خواهند بود ضمن اینکه از ظرفیت کبدی کاران جوانان و بزرگ سالان و همچنین مربیان استان 

در این تیم استفاده می شود.
وی تاکید کرد: هدف گذاری انجام شده برای حضور این استان در لیگ برتر کبدی، کسب عنوان قهرمانی توسط تیم رعد پدافند 

است.
وی گفت: هفت اعزام بانوان و آقایان به مسابقات کشوری، میزبانی از رقابت های استعدادهای برتر ورزشی کبدی پسران کشور، 
حضور در مسابقات استعدادهای برتر ورزشی آموزش وپرورش و همچنین عضویت ورزشکاران استان در تیم های ملی در رده های 

سنی مختلف ازجمله اقدام های شاخص این هیات در سال گذشته محسوب می شود.
رجایی بابیان اینکه سال گذشته سالی خوب برای کبدی قم بود ادامه داد: کبدی قم در رده نوجوانان و جوانان، دستاوردها و 

پیروزی های ارزشمندی در کشور به دست آورد که این موجب شد تا سرمایه گذاری در این زمینه ثمرات خوبی به دنبال داشته باشد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم: 

استعدادهای کبدی قم شناسایی شوند
دبیر هیات کبدی استان قم:

امتیاز تیم رعد پدافند در لیگ برتر کبدی به قم واگذار شد

تیم فوتبال استقلال با گلی که در دقیقه ۹۴ دریافت کرد، 
برتری مقابل پیکان را از دست داد. 

عصر دیروز چارچوب هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال باشگاه 
فوتبال ایران، پیکان و استقلال در ورزشگاه  آزادی به مصاف هم 

رفتند که این دیدار تماشایی با تساوی 2 بر 2 به اتمام رسید.
این دیدار قرار بود در ورزشگاه شهر قدس برگزار شود که در 

نهایت به آزادی منتقل شد.
»آندره آ  که  شدند  میدان  وارد  حالی  در  استقلالی ها 

استراماچونی« سرمربی ایتالیایی استقلال، صبح امروز تهران را 
ترک کرد و به همکاری خود با آبی ها پایان داد.

همین امر موجب شد تا استقلال با حواشی زیادی مواجه شود 
و بدون سرمربی کار خود را در دیدار امروز آغاز کند.

نخستین فرصت در دقیقه پنجم ایجاد شد که شوت »وریا 
غفوری« را دروازه بان پیکان به خوبی دفع کرد.

در دقیقه هشتم پاس پشت مدافعان »علی کریمی« به »مهدی 
قائدی« رسید تا این مهاجم جوان به زیبایی گل نخست را برای 

استقلال به ارمغان آورد.
در دقیقه پانزدهم، »شهریار مغانلو« توپ را در موقعیتی عالی 
به »سعید واسعی«  رساند و این بازیکن در بدترین زمان ممکن 
تعادل خود را از دست داد تا فرصت گلزنی برای پیکان از دست 

برود.
جریمه  محوطه  در  حمدی«  »علی  ارسال   ۳۰ دقیقه  در 
استقلال به »مغانلو« رسید که مهاجم پیکان نتوانست با ضربه 
سر گلزنی کند. بازی خوب پیکان در دقیقه ۳۳ نتیجه داد و 
»فراز امامعلی« از جمع مدافعان استقلال گریخت و پس از جا 

گذاشتن »سیدحسین حسینی« گل تساوی را به ثمر رساند.
در دقیقه ۳۸ »مغانلو« در مصاف تک به تک با »حسینی« قرار 

گرفت که ضربه او را دروازه بان استقلال مهار کرد.
در دقیقه ۴2، »مغانلو« با خطای »روزبه چشمی« سرنگون شد 

تا داور نقطه پنالتی را به سود پیکان نشان دهد.
مغانلو پشت توپ ایستاد و ضربه پنالتی او را »حسینی« به 
زیبایی هرچه تمام تر مهار کرد. نیمه دوم هم با حملات پیکان 
آغاز شد و ضربه »سعید واسعی« را مدافع استقلال از روی خط 
نبود سرمربی  در  استقلال که  بازیکنان  بیرون کشید.  دروازه 
خود، سردرگم نشان می دادند در ادامه سعی بر طراحی حملات 

داشتند.

در دقیقه ۵۸، »وریا غفوری« با شوتی سنگین و مهار نشدنی، 
گل دوم استقلال را بر خلاف روند بازی به ارمغان آورد.

این گل سبب شد تا استقلال شرایط بسیار بهتری در زمین 
پیدا کرده و به طول کامل بر روند بازی، مسلط باشد.

در دقیقه ۹۴ ضربه ایستگاهی بازیکن پیکان به دیرک دروازه 
گل  به  را  پورامینی«  »حسین  را  برگشتی  توپ  و  کرد  برخورد 

تساوی تبدیل کرد تا پیکان مزد بازی خوب خود را بگیرد.
استقلال با وجود این تساوی همچنان با 2۶ امتیاز در صدر 

باقی ماند و پیکان نیز به امتیاز ۱۳ رسید.
ترکیب استقلال:

سیدحسین حسینی، محمد دانشگر، روزبه چشمی، عارف 
غلامی، وریا غفوری، مسعود ریگی، علی کریمی، میلیچ، فرشید 
اسماعیلی )مرتضی تبریزی(، مهدی قائدی )سجاد آقایی( و 

آرش رضاوند )فرشید باقری(
ترکیب پیکان:

رحمتی  ماهان  موسوی،  سیدمهران  شیخ ویسی،  وحید 
)اسماعیل  واسعی  سعید  امامعلی،  فراز  پورامینی(،  )مهدی 
حق وردی،  حجت  علی محمدی،  جلال الدین  شریفات(، 
سیدمحمد ستاری، علی حمودی، شهریار مغانلو و امیرحسین 

کریمی )جابر انصاری(

بُرد استقلال در دقیقه 94 پرید؛
استراماچونی »استراتایم« را با خودش نبُرد

جمله تامل برانگیز »آندره آ استراماچونی« در گفت وگوی تلفنی با اسکای اسپورت، کور سوی 
امیدی را در دل هواداران استقلال روشن کرد. 

اسکای اسپورت مصاحبه را با این جمله آغاز کرد: ماجراجویی استراماچونی روی نیمکت تیم 
استقلال شب گذشته به پایان رسید.

اسکای اسپورت در ادامه به نقل از استراماچونی نوشت: به طور قطع پایان این شغل 
شگفت انگیز و جذاب بسیار تلخ بود. یک ماجراجویی متفاوت در دوران مربیگری در یک 

فوتبال جدید در قاره آسیا. متاسفانه این تصمیم بازتاب اتفاقاتی بود که هیچ ارتباطی با ورزش 
نداشت و تحت تاثیر عوامل سیاسی گرفته شد.

استرا در ادامه تاکید کرد: متاسف هستیم که تیم را رها کردیم چرا که صدرنشین بودیم. این 
رکوردی بود که ۶ سال گم شده بود. استقلال هوادارانی بسیار زیاد و فوق العاده  دارد و حتی 
حضور در لیگ قهرمانان آسیا نیز یک بخت بود. برای من، استقلال و ایران، فوتبال تازه ای بود 

و از اینکه هدایت باشگاهی با چنین هوادارانی را بر عهده داشتم، به خودم افتخار می کنم.

جمله پایانی استرا شاید برای آبی ها کور سوی امیدی باشد: مسلما زمانی که وکیل من 
قراردادم را تحت نظارت فیفا فسخ کرد، برخی افراد با ذهنی پلید مدعی شدند که این تصمیم 
به دلیل ابراز تمایل من برای قبول پیشنهادی از باشگاه های ایتالیایی بوده است. در حال 
حاضر هیچ پیشنهادی وجود ندارد، اگر مشکلات حل شود، همین  فردا به نیمکت استقلال 
بر می گردم تا کاری را که تا اینجا انجام داده ایم، در حضور هواداران مان ادامه داده و به انجام 

برسانیم.

استرا در مصاحبه با اسکای: 

مشکلات حل شود، برمی گردم
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رییس جمهوری در نشست بزرگداشت روز دانشجو در دانشگاه فرهنگیان گفت: دشمن 
بدنبال این است که به مردم ما فشار وارد کند، مردم ایستادگی و مقاومت می کنند اما 
معنایش این نیست که اگر راهی داریم که نقشه و توطئه دشمن را بشکنیم، آن راه را نرویم. 

مذاکره لازم و یک کار انقلابی است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در جمع دانشجویان دانشگاه 
فرهنگیان به مناسبت روز دانشجو با تاکید بر اینکه دولت بدون اشکال و ایراد نیست و از 
انتقاد سازنده استقبال می کند، گفت: قدرت باید نقد شود چون اگر نقد نشود احتمال 
انحراف دارد و کشور دانشجویی می خواهد که با صراحت و شهامت حرف بزند و مسوولان 

را نقد کند.
وی با بیان اینکه آذر، به عنوان ماه دانشجو، وحدت حوزه و دانشگاه، مجلس، قانون 
اساسی و حقوق شهروندی و ماه پرافتخاری است، تأکید کرد: اما در میان همه این روزها 
روز دانشجو و ایامی که تعلق به بیان جایگاه دانشجو، دانشگاه و اظهارنظر دارد، ویژه است.

رییس جمهوری با بیان اینکه دانشجو به عنوان کسی که دنبال حقیقت است، باید 
قدرت را نقد کند، تصریح کرد: واقعیت ها را بیان و انتقاد کنیم اما برچسب نزنیم و نقد 

دانشجو باید بی محابا و در عین حال با محتوا باشد.
روحانی با اشاره به اینکه در ۷ سال گذشته موفق شدم در روز دانشجو در یکی از 
دانشگاه های کشور سخنان دانشجویان را بشنوم، تصریح کرد: از طرح بیان روشن، 
شفاف و نقادانه دانشجو نسبت به دولت خوشحال می شوم و این آزادی بیان جزء افتخارات 

انقلاب اسلامی است.
وی یادآورشد:  در دوران پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، دانشجویان شجاع و غیوری 
داشتیم، اما این زمینه که بتوانند روبروی مقامات و حتی رئیس دانشگاه نظرات خود را آزاد 

ارائه کنند، اصلًا وجود نداشت.
رییس جمهوری با بیان اینکه دانشگاه ها در رژیم گذشته، اینچنین بودند که دانشجو 
نمی توانست در برابر مقامات بایستد و آنچه را در دل دارد، بیان کند، گفت: این بیان آزاد 
و اظهارنظر در دانشگاه ها از آثار انقلاب اسلامی است و دانشگاه ها نیز در پیروزی انقلاب 

نقش ارزشمندی در کنار حوزه و اقشار مردم ایفا کردند.
قرار  خودش  جایگاه  در  بودن  دانش پژوه  بدون  دانشجو  نام  اینکه  بیان  با  روحانی   
نمی گیرد، تصریح کرد: اما اینکه دانشجو تنها درس بخواند و راجع به علم و پیشرفت های 
علمی و فناوری راه بپیماید اما در مسایل سیاسی و اجتماعی نظری نداشته باشد، حتماً 

به حق نیست.
با تأکید بر اینکه دانشجو باید نقد کند و دانشجویی مانند حزب  رییس جمهوری 
نیست، ادامه داد: حزب تشکلی است که برای مدتی معلوم عضو آن می شوید، اما دوران 
دانشجویی سیال است و در این دوران، طبقه خاصی به نام ثروتمند و فقیر وجود ندارد و 

اقوام مختلف در دانشگاه ها در کنار یکدیگر هستند.
روحانی خاطرنشان کرد: یکی از خیرات دانشگاه ها این است که اقوام مختلف و دختران 

و پسران ما می توانند با هم گفتگو کنند و زبان ها و گویش های گوناگون وجود دارد.
نظام باید به دانشجو اعتماد واحترام کند

رییس جمهوری با تأکید بر اینکه دانشگاه و دانشجو حتماً باید اظهار نظر کند و حتما 
نظام به دانشجو اعتماد و احترام کند، تصریح کرد: نسل جوان پرشور ما با احساسات پاک 
در این دوران ۱۸ تا 2۳ سال که بهترین دوران است، می تواند بهترین فعالیت ها، قدرت 
فکری و بدنی و نشاط داشته باشد و برای من نیز آن دوران یادآور دوران لذت بخشی است.

روحانی تصریح کرد: همه دانشجویان باید با یک بیان صریح، خوب، روشن و شجاعانه 
مطالب خود را بیان کنند. ما به دنبال چنین دانشجویی هستیم که با صراحت در برابر 
کسانی که مسئولیت دارند، مطالب و انتقادات خود را مطرح کنند که البته این دوران و 
مسئولیت نیز محدود است و دانشجو باید با قدرت گفتگو، قدرت را نقد کند وگرنه احتمال 
انحراف در قدرت وجود دارد و این قدرت شامل همه قوای کشور، نهادها، گروه ها و حتی 

جامعه بزرگ مردم است.
روحانی تصریح کرد: معتقدم در نقادی، دانشجو باید بی محابا، اما با محتوا نقد کند.

رییس جمهوری با اشاره به اینکه اگر بگوییم فلان فرد، مخالفین را بی شناسنامه خوانده 
است، حرف نادرستی است، افزود: در یک مراسم سخنرانی فردی سخنی بر زبان آورد 
که مردم و ملت اینچنین می گویند و من گفتم از طرف مردم نگویید، بلکه بگویید، نظر 
حزب من این است و منظور من از شناسنامه این بود و اینکه نه به عنوان کل ملت ایران، 

سخن بگویید.
باید همه زوایا را برای منفعت کشور در نظر بگیریم

روحانی با بیان اینکه اگر کسی بخواهد به نمایندگی از ملت صحبت کند، رئیس جمهور 
است، ادامه داد: اینگونه سخنان را تحریف نکنیم که به نفع کشور نبوده و نباید اینگونه 

عمل کنیم و باید واقعیت ها را درک کنیم و همه زوایا را برای منفعت کشور در نظر بگیریم.
رییس جمهوری با طرح این پرسش که آیا کسی در جامعه وجود دارد که هیچ اشکالی 
نداشته باشد، تأکید کرد: دولت هم حتماً اشکالاتی دارد و اگر تصمیمی اتخاذ می کنم، 
بی تردید در دولت مشورت می کنم و یا در شورای اقتصاد و شوراهای عالی کشور به بحث و 

رأی گیری می گذاریم و اگر قانون باشد به صورت لایحه به مجلس ارسال می کنیم.
روحانی با تأکید بر اینکه بسیار مهم است که در این شرایط ضمن بیان نقد یکدیگر را 

یاری کنیم، تأکید کرد: اگر راه حل بهتری پیشنهاد داریم، بیان شود و مورد استفاده همه 
مسئولین قرار گیرد.

رییس جمهوری با اشاره به اینکه در انتخابات سال ۹2 اعلام کردم که گزارش ۱۰۰ روزه 
اولیه اقدامات دولت و اعلام اقدامات و برنامه های ۴ ساله دولت در پایان دولت یازدهم دو 
برنامه اصلی دولت است، تأکید کرد: چه زمانی در کشور گفتم که مشکلات را ۱۰۰ روزه 
حل می کنیم؟ بسیاری از دولت ها در جهان برنامه گزارش اقدامات ۱۰۰ روزه و برنامه های 

۴ ساله دارند و این اختراع و اکتشاف ما نیست.
اینکه 6 قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل کنار رفت، ضرر کردیم؟

روحانی با تأکید بر اینکه در همان ۱۰۰ روز ابتدایی دولت یازدهم بود که اولین توافق 
با ۱+۵ و ۶ قدرت جهانی به صورت توافق موقت انجام، تصویب و اعلام شد، تأکید کرد: 
حتی حق غنی سازی جمهوری اسلامی ایران به عنوان مهم ترین دستاورد در آن توافق 
موقت به رسمیت شناخته شد چرا که تا آن روز به دلیل قطعنامه های شورای امنیت، 
غنی سازی کشور را به رسمیت نمی شناختند، اما اعلام کردند که ایران حق غنی سازی 

دارد و این بزرگترین دستاورد  ۱۰۰روز اول بود.
رییس جمهوری تأکید کرد: همین توافق موقت گشایشی در پول های کشور ایجاد کرد و 

کلید ما چرخید و ۷۰۰ میلیون دلار طبق توافق ژنو به صورت ماهانه آزاد شد.
روحانی با اشاره به اینکه آزادسازی این مقدار پول دولت باعث رشد کشور شد و دولت 
قادر به اعلام نرخ تورم شد، گفت: در ۱۰۰ روز اول اعلام کردیم که تا پایان دولت، تورم 
تک رقمی می شود، اما همه دوستان اقتصاددان ایراد می گرفتند که شاید چنین اقدامی 

عملی نباشد و به آنان گفتم، اگر عملی نشد، از مردم معذرت خواهی خواهم کرد.
رییس جمهوری با بیان اینکه در اواسط سال ۹۴ تورم بعد از 2۶ سال تک رقمی شد، 
گفت: برای اولین بار در سال ۹۵ رشد اقتصادی در کشور ۱2.۵ درصد شد که در آن سال 
مقام اول دنیا در شاخص رشد اقتصادی را کسب کردیم و همه با هم این کار را به نتیجه 
و سرانجام رساندیم. روحانی با اشاره به اینکه ۳ فاز پالایشگاه ستاره خلیج فارس، روزانه 
۳۶ میلیون لیتر بنزین تولید می کند، افزود: همه قطعات و توربین های این پالایشگاه در 
گمرکات اروپا بود که بعد از برجام آزاد شد و ۳ بار به بندرعباس سفر کردم و ۳ فاز این 
پالایشگاه افتتاح شد. بسیاری از پروژه های افتتاح شده ماه های اخیر هم به دلیل رفع 

تحریم های ناشی از برجام بوده است.
وی افزود: فاز بعدی در پالایشگاه ستاره خلیج فارس در حال اجرا شدن است که در 

مجموع تولید بنزین در کشور به ۴۵ میلیون لیتر در روز می رسد.
رییس جمهوری با بیان اینکه توانستیم قراردادی امضاء کنیم که تنها مصوب دولت نبود، 
بلکه مجلس و شورای عالی امنیت ملی نیز تصویب کردند، تأکید کرد: آیا اینکه ۶ قطعنامه 

شورای امنیت سازمان ملل کنار رفت، ضرر کردیم؟
روحانی در بخش دیگری از سخنانش گفت: موضوع PMD که اتهامی بزرگ علیه 
جمهوری اسلامی ایران بود، در برجام حل شد و آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام 
کرد که فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز بوده و این یک دستاورد حقوقی بزرگ برای 
کشور بود. رییس جمهوری با اشاره به اینکه نباید منکر این شویم که ایرادات و اشکالاتی 
وجود دارد، اما این توافق به نفع کشور بود، گفت: قبل از برجام صادرات نفت ایران یک 
میلیون بشکه بود، اما بعد از برجام به 2 میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه افزایش یافت که تا قبل 

از تحریم های اخیر آمریکا علیه ایران در سال ۹۷ این صادرات نفت ادامه داشت.
روحانی با تأکید بر اینکه در ۴ ماه اخیر ۶.۵ میلیارد دلار قطعات پالایشگاه ها بویژه 

پارس جنوبی وارد بندرگاه های کشور شده است، ادامه داد: در کالاها و مواد اساسی که 
نیازمندی روزمره مردم است، نیازمند واردات هستیم که البته باید خودکفا شویم و طبق 
اعلام سرپرست وزارت جهاد کشاورزی در خوزستان، محصولات کشاورزی نسبت به 
سال گذشته 2 برابر شده است و این به معنای آن است که به سمت خوداتکایی حرکت 

می کنیم.
روحانی با تأکید بر اینکه با تحریم های اخیر آمریکا، خرید اجناس برای کشور ۱۵ تا 2۰ 
درصد گران تر شده است، گفت: سیستم بانکی نمی تواند مستقیماً کار کند و در این مسیر 
صرافان سهم خود را برمی دارند و کالاها گران تر می شود و همه ما برای بهتر شدن زندگی 

مردم تلاش می کنیم.
رییس جمهوری با اشاره به اختصاص ارز ۴2۰۰ تومانی به کالاهای اساسی ادامه داد: 
بارها در دولت در این خصوص بحث کردیم که این نرخ ارز آزاد شود و برخی از وزرا نیز 
چنین اعتقادی داشتند، اما در نهایت به این نتیجه رسیدیم در صورت آزادسازی، زندگی 
مردم دچار سختی و قیمت ها در بازار 2 برابر می شود و برخی معتقد بودند این تفاوت 
قیمت را به صورت یارانه به مردم دهیم که در نهایت متوجه شدیم افزایش قیمت کالاها با 

این پرداخت تفاوت قیمت فاصله دارد.
روحانی با تأکید بر اینکه بنزین 2 نرخی و دلار چندنرخی سخت و فسادآور است، گفت: 
اما گاهی شرایط اضطرار بوجود می آید و باید در دوران سختی قبول کنیم و همه باید در 

کنار هم باشیم و دانشگاه ها در چگونگی اجرای این طرح وارد شوند.
 پول حاصل از افزایش قیمت بنزین را به اقشار ضعیف برمی گردانیم

رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود در جمع دانشجویان در دانشگاه 
فرهنگیان به موضوع اصلاح قیمت بنزین اشاره و با تأکید بر اینکه قانون ما را موظف 
می کند قیمت حامل های انرژی را افزایش دهیم، گفت: همیشه این بحث وجود داشته 
که افزایش قیمت بنزین به یکباره انجام شود یا به صورت سال به سال و کارشناسان نظرات 

متفاوتی در این زمینه دارند.
روحانی با تأکید بر اینکه اساس تصمیم به سهمیه ای کردن و افزایش قیمت بنزین این 
بوده است که نیازمند به واردات بنزین نشویم، گفت: قبل از این دولت بنزین  و گازوئیل 
وارد می کردیم و حتی در فصل زمستان گاز را هم وارد می کردیم، به طوری که یکی از 
کشورهای همسایه شمالی وقتی در یک زمستان سخت متوجه نیاز ما به گاز شد، قیمت 
را ۹ برابر کرد و دولت قبل ناچار به پرداخت آن شد. خوشبختانه امروز نیازی به واردات 
گاز نداریم و حتی به کشورهای عراق و ترکیه، گاز صادر می کنیم. در گازوئیل هم امروز 
صادرکننده هستیم و در بنزین خودکفا شده ایم در حالی که در مقطعی مجبور بودیم برای 

تأمین بنزین از پتروشیمی ها استفاده کنیم که برای محیط زیست مشکل ساز بود.
رییس جمهوری خاطر نشان کرد: با این تصمیم برای بنزین به دنبال کنترل مصرف 
بودیم. مصرف بنزین در کشور در سال ۹۷، ۱۱ درصد افزایش یافته بود و پیش بینی این 
بود که امسال نیز ۱۰ درصد افزایش مصرف داشته باشیم که اگر با همین روند ادامه 

می یافت در سال ۱۴۰۰ دوباره به واردکننده بنزین تبدیل می شدیم.
روحانی یادآور شد: در مورد درآمد حاصل از افزایش بهای بنزین نیز برغم نیاز دولت، 
همه درآمد حاصله را به خود مردم برمی گردانیم، هر چند که طبق قانون اجازه این اقدام 
را نداریم، اما با مجوز مقام معظم رهبری این کار را کردیم و پول حاصل از افزایش قیمت 

بنزین را به اقشار ضعیف که مشکل معیشتی دارند، برمی گردانیم.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: در این دولت تولید بنزین در کشور 2 برابر شده است و 

ما از تولید روزانه ۵2 میلیون لیتر در کشور به ۱۰۷ میلیون لیتر رسیدیم که تا آخر سال این 
رقم به ۱۱۰ میلیون لیتر در روز خواهد رسید.

امروز دیگر دانشجوی ستاره دار نداریم 
روحانی با اشاره به نظرات مطرح شده از سوی یکی از دانشجویان در مورد وعده های 
دولت، گفت: اینکه دولت چقدر خدمت کرده و چقدر به وعده هایش عمل کرده است، 
انتظار این است که در محیط های دانشجویی و دانشگاهی به صورت روشن به موارد اشاره 

شود.
رییس جمهوری با بیان اینکه آمار و ارقام می گوید که اقدامات خوب و اثرگذاری در دولت 
انجام شده است، گفت: به عنوان نمونه حقوق معلمان در این دولت حدود ۳.۵ برابر 
افزایش یافته است به طوری که متوسط حقوق معلم در ابتدای دولت ما یک میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان بود، اما امروز این رقم به ۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان افزایش یافته است. 
حال شما ۶ سال قبل را مقایسه کنید و بررسی کنید، اگر این دولت در مورد معلمین نسبت 
به دولت قبل کم کار کرده باشد، حق با شماست. اما اگر بررسی کردید و دیدید دولت ما 

نسبت به دولت قبل خدمات بیشتری ارایه کرده است، باید بگوییم.
را  آن  که  بود  و سنگینی  مهم  بسیار  اقدام  معلمان  رتبه بندی  افزود: طرح  روحانی 
اجرا کردیم و امسال نیز به رغم مشکلات مالی 2 هزار میلیارد تومان برای آن در بودجه 
اختصاص دادیم. برای کمک به معلولین نیز یک هزار و 2۰۰ میلیارد تومان علاوه بر 

سال های قبل اختصاص دادیم.
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه هدف ما کمک به مردم، حفظ محیط زیست و توجه 
ویژه به روستائیان بوده است، گفت: تا قبل از این دولت ۱۴ هزار روستا برق داشت اما در 
سال های فعالیت این دولت به تنهایی ۱۴ هزار روستا برق دار شد. در زمینه گازرسانی به 

روستاها هم همین طور است.
روحانی ادامه داد: نسبت به فعالیت های دانشجویی و آزادی دانشجویان و همین مراسم 
۱۶ آذر نیز در این دولت اوج گرفت و پررنگ شد. شما ۱۶ آذرهای قبل از این دولت را 

ببینید، آیا به این گرمی و پرشوری بود؟
رییس جمهوری اضافه کرد: دانشجوی ستاره دار یکی از معضلات بود و در آغاز دولت ما 
همه اعتراض می کردند که چرا این معضل حل نمی شود. امروز وزیر علوم اعلام می کند 

که ما دانشجوی ستاره دار نداریم و این یک اقدام مهم و بزرگ است.
برجام نه مقدس است ونه لعنتی

وی در ادامه با اشاره به شرایط امروز کشور، گفت: در شرایط آسانی قرار نداریم و شرایط 
سخت است اما مقصر ما نیستیم، ما توافق را به هم نزدیم و تقریبا همه کشورهای دنیا بجز 
چند کشور، آمریکا را مقصر می دانند و اجماع بین المللی وجود دارد که آمریکا این شرایط 

را برای توافق برجام ایجاد کرده است.
روحانی در پاسخ به انتقاد یکی از دانشجویان درخصوص اعتماد دولت به آمریکا، گفت: 
ما به آمریکا اعتماد نکردیم به همین خاطر گفتیم که توافق را بعد از تصویب در سازمان ملل 

می پذیریم و امضا می کنیم، ما کار خود را درست انجام دادیم.
رییس جمهوری افزود: ببینید امروز آمریکا چقدر از برجام عصبانی است، معاون وزیر 
خارجه این کشور اخیرا گفته است که برجام را باید از بین ببریم  زیرا با وجود برجام، چند 
ماه بعد خرید و فروش تسلیحات برای ایران آزاد می شود و این کشور می تواند از چین، 

روسیه و اروپا سلاح بخرد و به همه کشورها سلاح بفروشد.
روحانی ادامه داد: وزیر خارجه آمریکا عصبانی است و می گوید چرا اروپایی ها در مقابل 
ایران که به تعهدات خود عمل نمی کند، اقدامی نمی کنند و این نشان می دهد که برجام 

به نفع ما بوده است و ما کار خود را درست انجام داده ایم.
وی با تاکید بر اینکه برجام نه مقدس است ونه لعنتی، گفت برجام یک قرار داد بین 
المللی است که باید تلاش کنیم از مزایای آن استفاده کنیم، پیامبر)ص( هم با یهود  بنی 
قریظه قرار داد بست، آنها خیانت کردند و پیامبر روبرویشان ایستاد، پیامبر با کفارپیمان 

بست و آنها پیمان شکستند. ما باید در هر شرایطی منافع خود را در نظر بگیریم.
تحریم کنندگان انتخابات دلسوزمردم نیستد

روحانی با بیان اینکه بودجه سال آینده در هیچ کجا متکی بر مذاکره نیست و مبنای 
بودجه تداوم تحریم است، گفت: وظیفه قانونی و انقلابی ما است که از هر راهی که برای 

رفع مشکلات وجود دارد، استفاده کنیم.
وی تاکید کرد: دشمن بدنبال این است که به مردم ما فشار وارد کند، مردم ایستادگی 
و مقاومت می کنند اما معنایش این نیست که اگر راهی داریم که نقشه و توطئه دشمن را 

بشکنیم، آن راه را نرویم. مذاکره لازم و یک کار انقلابی است.
روحانی با بیان اینکه همه باید با هم باشیم، گفت: انتخابات پیش روی ماست، فضا را 
آرام کنیم و همه در انتخابات فعال شویم، دانشجویان و دانشگاهیان در این زمینه وظیفه 
مهمی بر عهده دارند. رییس جمهوری با تاکید بر اینکه آنها که می گویند انتخابات فایده 
و خاصیت ندارد، دلسوز مردم نیستند، گفت: همه باید تلاش کنیم با حضور در انتخابات 
و پای صندوق های رای، افراد لایق تر و بهتر را  انتخاب کنیم و آینده بهتری را برای کشور 

رقم بزنیم.
 در دیدار پرشور دانشجویان دانشگاه فرهنگیان با رئیس جمهور، نمایندگان ۷ تشکل 

دانشجویی دیدگاه ها، نظرات و نقدهای خود را در زمینه های مختلف بیان کردند. 

دکتر روحانی در جمع دانشجویان دانشگاه فرهنگیان :

 مذاکره ای که توطئه دشمن را بشکند، یک کار انقلابی است

سخنگوی دولت گفت: باید بدانیم مسیر نجات کشور از انتخابات 
می گذرد؛ انتخابات و رجوع به صندوق رأی یکی از افتخارات نظام 
جمهوری اسلامی و در عین حال تنها راه و بهترین راه موجه برای 

ایجاد تغییرات مورد نظر بین نسلی است.. 
»علی ربیعی« در نشست خبری روز دوشنبه گفت: در چند روز 
گذشته پس از روزهای تلخ، مواضع و رویکرد دلجویانه رهبر معظم 
انقلاب در قبال آسیب دیدگانی که به تعبیر ایشان از مصادیق شهید و 
جانباز به حساب می آیند، مهم و راهگشا بود،  قطعا این وقایع نیازمند 

علت یابی علمی و دقیق از ماجراست.
وی افزود: من می خواهم بار دیگر از همین تریبون به ملت شریف 
و بخصوص خانواده های آسیب دیدگان تاکید کنم که همه ما درغم و 
شادی ها در کنار هم هستیم. این رمز ماندگاری ایران در طول تاریخ 
بوده و خواهد بود، باید از این فراز و نشیب ها گذر کرده و متحد با 

یکدگر رو به آینده حرکت کنیم.
سخنگوی دولت اظهار داشت: فراموش نکنیم که در وضعیتی به نام 
تحریم های ظالمانه قرار گرفته ایم که اقتصاد و معیشت و حتی ارتباط 
ما با جهان را تحت تاثیر خود قرار داده است. طی روزهای اخیر اگر چه 
شاهد پایکوبی و شادی تحریم گران امریکایی و دنباله روهای رسانه ای 
آنان بودیم که به زبان های مختلف می گفتند دیدید تحریم ها چه بر 
سرتان آورد؟ اما در سوی دیگر شاهد وجدان بیدار بشری هم بودیم 
که در خود آمریکا حاکمان خود را نقد می کردند و می گفتند اگر ما به 
عهد خود و به برجام متعهد بودیم و تحریک ها و تحریم های ضدانسانی 
علیه مردم بیگناه اعمال نمی کردیم، یک ملت چنین تحت فشار قرار 

نمی گرفت.
ربیعی ادامه داد: ملت ایران همه این واکنش ها را می بیند و شاهد 
است که در چنین روزهای دشواری چه کسانی در کنار ملت ایران 
است و رنج یک ملتِ در معرض تحریم را می بیند و با آن همدلی می 

کند و چه کسانی "عید خون" می گیرند.
وی گفت: دولت معتقد است اتفاقاتی که رخ داد باید به طور اساسی 
ریشه یابی شود. ما مثل همیشه باید متکی بر سرمایه اجتماعی همه 
ایرانیان باشیم و در همین جهت رئیس جمهوری و رئیس شورای 
امنیت ملی  نخست کمیته ای را در دولت سامان دادند و سپس از 
طریق دبیرخانه شورای امنیت ملی گزارشی به مقام معظم رهبری 
ارائه شد که منتج به آن دستور راهگشای رهبری شد. دستورات مقام 
معظم رهبری توسط همین کمیته پیگیری و نیز ابعاد مختلف موضوع 
را بررسی خواهد کرد و گزارشی از اقدامات خود به ملت شریف ایران 

ارادئه خواهد  کرد.
باید امکان رقابت سالم میان  کاندیداها رافراهم کنیم 

ربیعی در بخش دیگر از اظهارات خود با اشاره به پیش رو بودن 
انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی گفت: همه باید بدانیم که مسیر 
نجات کشور از انتخابات می گذرد. انتخابات و رجوع به صندوق رأی 
یکی از افتخارات نظام جمهوری اسلامی ایران است و در عین حال 
تنها راه و بهترین راه موجه برای ایجاد تغییرات مورد نظر بین نسلی 

است.
وی یادآورشد:  امسال انتخابات مجلس را پیش رو داریم و کاندیداهای 
انتخابات در روزهای گذشته برای حضور در این عرصه ثبت نام کردند؛ 
هر چند امیدوار بودیم چهره های سیاسی بیشتری در این انتخابات 
حضور داشته باشند با این حال، در میان ثبت نام کنندگان، چهره های 
سیاسی و نخبگانی از جناح های مختلف دیده می شوند که باید امکان 

رقابت سالم میان آن ها را فراهم کنیم.
 سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: دولت به عنوان مجری انتخابات، 
همه توان خود را برای برگزاری هرچه بهتر این انتخابات و دفاع از رأی 

مردم که به مثابه، حق الناس است به کار خواهد گرفت.  
ربیعی خاطرنشان کرد: ما معتقدیم تنها راه نجات کشور از شرایط 
دشواری که در آن قرار دارد، فراهم کردن امکان رقابت انتخاباتی برای 
همه سلیقه ها از هر اندیشه و مرام و جناحی است که رویای ساختن 

آینده ایران را برای همه مردم ایران در سر می پروراند.  
نام نویسی52 داوطلب به ازای هر کرسی مجلس

انتخابات  در  نفر   ۱۴۵ و  هزار   ۱۶ نام  ثبت  به  اشاره  با  ربیعی 
اظهارداشت: سهم مشارکت زنان در ثبت نام در انتخابات ۳۰درصد 
رشد داشته اند. 2۹ درصد داوطلبان نسبت به دور قبل بیشتر شده 
اند و به ازای هر کرسی مجلس ۵2 نفر ثبت نام کرده اند. به گفته 
سخنگوی دولت تهران و البرز بیشترین و هرمزگان و کهگیلویه و بویر 

احمد کمترین نامزد را دارند.
 سخنگوی دولت ادامه داد: ۳۶ درصد از ثبت نام کنندگان کمتر از 
۴۰ سال دارند. ثبت نام اهل سنت هم افزایش داشته اند، ۳۸ نفر از 

نمایندگان فعلی مجلس شورای اسلامی هم ثبت نام نکرده اند.  
ربیعی با بیان اینکه دولت خواهان مشارکت حداکثری ایرانیان است 
و فضا را برای رقابت سالم ایجاد خواهد کرد، گفت:  امیدواریم سایر 
نهادهای ذیربط در انتخابات نیز با درک شرایط در هم افزایی با دولت و 
در مسیر هرچه با شکوه تر برگزار شدن انتخابات نهایت تعامل را داشته 

باشید.

پخش اعتراف منش دولت نیست
ربیعی درباره سخنان رئیس جمهوری پس از اعتراضات اخیر، گفت: 
درباره اعترافات تلویزیونی قبلا صحبت کرده ام منظور رئیس جمهور 
به هیچ وجه تایید اعترافات تلویزیونی به عنوان رایج آن نبوده و نیست. 
رئیس جمهور گفت که قطعا این مساله باید در چارچوب قانون با اجازه 
مقام قضایی و رعایت آیین دادرسی کیفری و پس از تایید حکم صورت 

بگیرد.
وی افزود: شاید رئیس جمهوری می خواسته است شاهدی بیاورد 
از این که به هر حال مردم ما بدانند افرادی هم بوده اند که هیجان زده 
بوده یا حق داشته اند و یا درد داشته اند، که این تفکیک باید صورت 
بگیرد تا آگاهی عمومی افزایش پیدا کند. وگرنه پخش اعتراف نه 
منش دولت است، مگر اینکه با اذن قضایی مطابق با آیین دادرسی و 

به ضرورت تشخیص قاضی می تواند صورت بگیرد.
سخنگوی دولت درباره شبکه ملی اطلاعات و قطع اینترنت جهانی 
با اشاره به مذاکرات خود با فیروزآبادی و آذری جهرمی و دیگر اعضای 
دولت خاطرنشان کرد: برداشت نادرستی از سخنان رئیس جمهوری 
صورت گرفته است، موضوعی این است که در کشور یک شبکه ملی 
وجود دارد که روی آن اینترنت هم است و اینترنت هم از طریق همین 

شبکه به مردم ارائه می شود.
دولت برنامه ای برای قطع اینترنت ندارد

ربیعی صراحتا تاکید کرد: به هیچ وجه دولت نه الان و نه آینده برنامه 
ای برای قطع کردن دسترسی مردم به اینترنت را ندارد. اینترنت مگر 
قطع شدنی است؟  آینده اقتصاد دنیا و اقتصاد دیجیتال مبتنی بر 
اینترنت است، نگاه راهبردی ایران تکیه بر جوانان کشور و تسهیل بازار 
منطقه است و دولت با جدیت پیگیر این راهبرد است. که برای رسیدن 
به این هدف ما شبکه ملی مستقل از دنیا را هم که در مواقع حساس از 
جمله تحریم از سوی آمریکا بتواند مستقل عمل بکند مانند جلوگیری 
از کار افتادن سیستم بانکی و بخشی از خدمات دولتی و ممانعت از 
ایجاد بحران، دنبال می کنیم تا از اینترنت به عنوان یک سلاح تحریم 

استفاده نکنند.
وی اظهارداشت: قطعا جای تحریم کننده و متجاوزی که در تلاش 
است محدودیت در ایران به وجود بیاورد با جای کسی که از آزادی 
ارتباطات دفاع می کند، در حال جدا شدن است که اتفاقا یک بحث 
مقطعی بود که در این زمینه دولت در حال مطالعه است تا قطع 

اینترنت به هیچ عنوان ابزاری برای هر واقعه ای قرار نگیرد.
سخنگوی دولت گفت: ما به دنبال توسعه زیرساخت ها هستیم، تا 
علاوه بر تضمین دسترسی مردم به اینترنت، استقلال و پایداری در 

برابر تحریم ها و حملات آمریکا را داشته باشیم.
بنای دولت جزیره کردن ایران در دنیا نیست 

ربیعی درباره برخی گمانه زنی ها از اینترنت ملی گفت: با وجود آنکه 
بسیاری این موضوع را پیگیری می کردند اما دولت مخالف چنین 
طرحی است؛ نمی توانیم و اعتقادی به این طرح نداریم و بنای دولت 

جزیره کردن ایران در دنیا نیست.
اظهارات آمریکا درباره اتفاقات اخیر ایران

 جرم بین المللی است
ربیعی در پاسخ به اظهارات و حمایت های دولت امریکا از ناآرامی 
های اخیر در ایران و اینکه هزار نفر در این ناآرامی ها کشته شده اند، 
موضع دولت را اینطور بیان کرد: بدون تردید اظهارات صریحی که 
این روزها مقامات امریکایی درمورد اتفاقاتی که در ایران روی داده و 
محدود کردن آن به تلاش های خودشان صورت داده اند، یک جنایت 
جنگی و یک جرم بین المللی محسوب می شود.  آنها بی پروا، صریح 
و گستاخانه بیان می کنند که ما کاری کردیم در ایران این چنین 
مسائلی رخ دهد.   سخنگوی دولت تصریح کرد: قطعا موضع ما در 
عمل، ایجاد همبستگی بیشتر در داخل کشور، ایجاد فضای آرامش 

در داخل کشور و گذار از این اتفاقات به سمت درک علت اتفاقات و 
ساختن آینده ای بهتر در یک حرکت و جنبش داخلی است.  

وی اضافه کرد: پاسخ دیگر ما در کنار هم در گذار از سختی ها، 
افزایش مقاومت و پویایی اقتصادی است و نهایت اینکه پاسخ ما قطعا 

از طریق مجامع بین المللی دنبال خواهد شد.
ربیعی با اشاره به  ناکام ماندن آمریکا در آنچه که پیشتر برای سقوط 
نظام ایران به تصویر کشیده، خاطرنشان کرد:  ایرانیان همانطور که 
قبلا آمریکا را ناکام گذاشتند درحال حاضر هم از پس ماجرای تلخ 
به این ادراک رسیده اند که آمریکایی ها چگونه به قول خود در "داغ 
کردن زمین برای پریدن و جهش کار کردند" و بنابراین برای رفتار 

هوشمندانه و تفکیک اعتراض از سایر مسائل کمک باید کرد.  
ادعای آمریکا از کشته شدگان حوادث اخیر غیرواقعی است

ربیعی با رد ادعای آمریکا درباره شمار کشته شدگان حوادث اخیر 
افزود: رقمی که گفتند مثل همیشه غیرواقعی است و هیچ شاهدی 
برای آن ارائه نکردند و ما بنابر توصیه ای که مقام معظم رهبری در پاسخ 
به نامه دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی مقام معظم رهبری فرمودند،   
صادقانه سعی در تفکیک داریم و این تفکیک صورت خواهد گرفت 

و آمار هم با هماهنگی قوه قضاییه و وزارت کشور اعلام خواهد شد.
فرایند استعفای رئیس هلال احمر تکمیل نشده است

تصریح  احمر  هلال  سابق  رئیس  بازداشت  دلایل  درباره  ربیعی 
کرد: فرایند استعفای رئیس هلال احمر باید به اطلاع شورای عالی 
و تایید رئیس جمهوری برسد که هنوز این فرایند تکمیل نشده است. 
معمولا در بازداشت مقام های عالی با مسئولان رده بالا و حکم دهنده 
و  است  نگرفته  صورت  هنوز  که  می گیرد  صورت  هماهنگی هایی 

امیدواریم براساس حقوق شهروندی با وی برخورد شود.
وی یادآور شد: هنوز چیزی درباره اتهامات رئیس سابق هلال احمر 
به دولت ارائه نشده و قطعا مقامات قضایی در این زمینه اظهارنظر 

خواهند کرد.  
سخنگوی دولت درباره شایعات ریاست خود بر این سازمان هم 
گفت: این موضوع همانگونه که گفته اید شایعه ای است که مطرح 
شده، چنین پیشنهادی به من نشده است و من بودن در کنار شما 
و حرف زدن با مردم در این شرایط را بهترین کار می دانم. خیلی به 
حرف زدن نیازمندیم و کسری حرف زدن درست و ناامید کردن مردم 

را داریم.
تبادل زندانی ها براساس مذاکره صورت نگرفت

ربیعی اظهار داشت: پیشنهاد مبادله زندانیان یکسال پیش از طرف 
ایران و در جریان برگزاری نشست مجمع عمومی سازمان ملل در 
نیویورک مطرح شد آن زمان دولت آمریکا از قبول آن خودداری کرد. 
برای آزاد کردن مسعود سلیمانی که در مهرماه ۹۷ به اتهام واهی دور 
زدن تحریم ها بازداشت شد رایزنی صورت گرفت در حالی که وی یک 

محقق سرشناس در سلول های بنیادی بود را ادامه می دادیم.
انسان  دلایل  به  ما  دیگر  طرف  از  کرد:  عنوان  دولت  سخنگوی 
دوستانه تصمیم گرفتیم که بنابر پیامی که سه ماه پیش از یکی از 
مقام های سابق آمریکا درباره آمادگی برای مبادله آورده بود قرار شد در 
مورد سلیمانی مبادله ای را داشته باشند. اصل ما همه در مقابل همه 
بود. هنوز براساس همین اصل اصرار داریم. به هر حال ما پذیرفتیم که 

در مقابل سلیمانی تبادلی را انجام بدهیم.
وی افزود: خرسندیم که آمریکا در این مورد با آزاد کردن یک ایرانی 
بی گناه تصمیم درست را گرفت و از حسن نیت دولت سوییس هم 
قدردانی می کنیم. همانطور که گفتیم آماده بازگرداندن همه ایرانیانی 
که به ناحق در آمریکا زندانی هستند نیز آمادگی داریم. اما تاکید 
می کنم که این مبادله براساس مذاکره صورت نگرفت اما بسط این 

گفت و گوها به سایر مسائل باز هم به آمریکا بستگی دارد.
ربیعی ادامه داد: آمریکا همین امروز می تواند با توقف تحریم هایی 

که انجام داده و ظالمانه دنبال کرده همانگونه که قبلا نیز اعلام کردیم 
زمینه را برای ۱+۵ آماده کند.

سخنگوی دولت گفت: این تصمیم در اختیار آمریکاست وگرنه ما 
بر سر تبادل زندانی بحث و مذاکره نخواهیم داشت اما باز هم رییس 
جمهوری  اعلام کرده اند چنانچه آمریکا همه تحریم ها را لغو کند و 
آماده باشد ما کماکان همانطور که اعلام کردیم در کوتاهترین زمان 

ممکن نشست ۱+۵ در قالب ۱+۵ باز هم تکرارپذیر خواهد بود.
ربیعی در پاسخ به خبرنگاری دیگری درباره تبادل زندانیان بین ایران 
و آمریکا را پیش درآمد مذاکره در زمینه های دیگر با این کشور عنوان 
کرد، گفت: آزادی مسعود سلیمانی صرفا در چارچوب تبادل زندانیان 
بوده است و باز هم حاضریم در زمینه تبادل زندانیان اقدام کنیم. اما 
هیچ مذاکره ای در کنار این اتفاق قرار ندارد مذاکره یا هر گونه گفت 
وگو در قالب گروه ۱+۵  و پس از این که آمریکا دست از تحریم  و 
تروریست اقتصادی بردارد انجام می شود باید آن شرایط آماده شود تا 

ما اعلام بکنیم بحث جدیدی در این زمینه ما نداشتیم.
مجلس نباید سقف  بودجه را افزایش دهد 

ربیعی در پاسخ به پرسش خبرنگاری درباره لایحه بودجه و تاکیدات 
رهبری بر اصلاح ساختار بودجه و بستن آن بدون اتکا به بودجه و 
اعمال نشدن این موضوع گفت: اصلاح ساختار اقتصادی در بودجه 
هم در دوران تحریم و هم در دوران غیرتحریم و رونق می تواند دنبال 
باید حقوق و  با بودجه محدود که  اما در دوران تحریم قطعا  شود. 
دستمزد کارمند و بازنشسته هم تامین شود، با دشواری هایی روبرو 
خواهیم بود. اما بردن درآمدهای نفتی به بودجه عمرانی طبق روال 

قبلی خواهد بود.
سخنگوی دولت اظهار داشت: ما کارهایی که در اصلاح ساختار 
می توانستیم انجام دهیم، مانند درآمدهای پایدار، هزینه های کارآ، 
ثبات بخشی به توسعه و عدالت و مراحل بودجه ریزی را سعی کردیم 

مراعات کنیم.  
وی یکی از موارد درآمدها در لایحه را مولدسازی دارایی های دولت 
عنوان و تصریح کرد: در این مورد اصلاحات ساختاری اعمال شده 
است که مبلغ ۴۹ و نیم هزار میلیارد تومان از این محل باید تامین 

درآمد داشته باشیم.  
مجلس نباید سقف را افزایش دهد ربیعی با اشاره به هزینه های 
کارآ، گفت: در این مورد هم با حذف ۱۰۰ ردیف و مدیریت متمرکز 
در استان ها و برنامه محور کردن در توزیع اعتبارات و بهینه کردن آنها، 
اقداماتی انجام شده است. قطعا معتقدیم اگر در شرایط فروش نفت 
بهتر قرار داشتیم بودجه می توانست با نگاه توسعه ای بهتر طراحی 
شود. بودجه در اختیار مجلس است و مجلس نباید سقف را افزایش 
دهد چون هر گاه سقف افزایش یافت موجب بهم ریختن ساختار شد. 

اما مجلس می تواند اصلاحات مدنظر را اعمال کند.
درباره FATF نباید تصمیمی گرفت که تحریم ها را برخود 

سخت تر کنیم
ربیعی با بیان اینکه اخیرا جلساتی در مجمع درباره FATF بوده 
است، گفت: نه فقط یک کمیسیون بلکه دو کمیسیون مجمع باهم 
جلسه گذاشتند؛ همکاران ما در دولت مشارکت جدی داشتند مجمع 
در آخرین جلسه خود که ترکیبی از دو کمیسیون بود اعلام کرد این 
موضوع با توجه به سوالاتی که از دولت داشته و پاسخ هایی که از ۱۱ 

سوال مجمع دولت پاسخ داده،  نیاز به بررسی بیشتر دارد.
وی افزود:توضیحات شفاهی جنیدی و دژپسند در جلسات ارائه شد 

و مجمع تشخیص هم بررسی را به جلسات بعد  موکول کرد.
سخنگوی دولت با توجه به پاسخ های داده شده از سوی دولت 
ابراز امیدواری کرد، مجمع تشخیص تصمیماتی بگیرد که راهگشای 
زندگی اقتصاد ایرانیان باشد و نباید تصمیماتی بگیریم که تحریم ها را 

بر خودمان سخت تر کنیم.  

سخنگوی دولت: 

مسیر نجات کشور از انتخابات می گذرد 



مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت :درمجموع راههای برونشهری 
وروستایی ، طی هفت ماهه نخست سالجاری )درمقایسه با مدت مشابه سال ۹۷ ( بیشترین 
میزان کاهش تلفات جاده ای متعلق به استان قم بوده است . ابوالفضل جمالی:اظهارداشت 
: با عنایت به آمار مقایسه ای بازه زمانی  هفت ماهه نخست سالهای ۹۷ و ۹۸ ، میزان تلفات 
جاده ای در استان قم از رشد منفی ۱۵/۶- درصد برخوردار بوده است .  جمالی  افزود : با 
توجه به آمار دریافتی از دیگر استانهای کشور و مقایسه میزان تلفات جاده ای آنها ، استان قم 
درامر کاهش تلفات ) اعم از مصدوم وفوتی ( شاهد بیشترین میزان کاهش بوده است  وی در  
ادامه با عنوان این موضوع که طی ۷ ماهه نخست سالجاری ) درمقایسه با مدت مشابه سال ۹۷ 
( شاهد رشد منفی ۱۵/۶- درصدی تلفات جاده ای دراستان قم بوده ایم خاطر نشان ساخت 
: نقطه آرمانی و ایده آل مسئولان امر دربحث مدیریت سفرهای برونشهری ، تحقق شعار سفر 
ایمن و بدون حادثه می باشد که این مهم جز با مشارکت عمومی و رشد فزایده آگاهی جمعی 
و تغییر رفتار ترافیکی رانندگان امکان پذیر نخواهد بود. جمالی دربخش دیگری ازسخنان 
خود گفت : این میزان کاهش ) ۱۵/۶-( درصد درمجموع به محورهای برونشهری و روستایی 
استان تعلق دارد که درسطح کشور ، دربین دیگر استانها ، دررتبه نخست قرار دارد .  وی تصریح 
کرد : بیشترین میزان کاهش تلفات جاده ای طی هفت ماهه نخست سالجاری ) درمقایسه با 
مدت مشابه سال ۹۷ ( درمجموع راههای برونشهری و روستایی به ترتیب متعلق به استانهای 
قم ) ۱۵/۶- ( ، چهار محال بختیاری ) ۱۳/۸- ( و کردستان )۱۳/۴- ( بودهاست .  مدیر کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم درادامه به آمار ماخوذه از وب سایت سازمان پزشکی 
قانونی کشور اشاره کرد و افزود :  بیشترین میزان تلفات جاده ای ) برونشهری، روستایی ( طی 

بازه زمانی ۷ ماهه نخست سالجاری درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته، به ترتیب متعلق 
استانهای بوشهر )۴2/2 درصد  ( ،  همدان ) ۳/ ۳۵ ( و آذربایجان غربی )۳۴/۹ درصد(  
میباشد  .  جمالی در خصوص دیگر موارد موضوعه ، استباطی از آمار دریافتی از وب ساید 
سازمان پزشکی قانونی کشور نیز عنوان کرد :  همچنین درامر کاهش تلفات جاده ای طی ۷ 
ماهه نخست سالجاری ) درمقایسه با مدت مشابه سال ۹۷ ( درطول راههای برونشهری ) بدون 
احتساب راههای روستایی ( استانهای کردستان 2۱/۵- درصد ، اردبیل با ۱۶/۹ – درصدر و قم 

با ۱۵/۶- درصد  ، هریک به ترتیب حائز رتبه های نخست تا سوم کشور شده اند .

مدیرعامل سازمان زیبا سازی شهرداری قم  خبرداد

اتمام پروژه نور پردازی پل علیخانی
سازمان  مهندسان  طراحی  با  زائر(  )بلوار  علیخانی  پل  نورپردازی  پروژه 

زیباسازی شهرداری قم به پایان رسید.
مدیرعامل سازمان زیبا سازی شهرداری قم با توجه به اتمام نورپردازی پروژه 
پل علیخانی و ۵۶ پروژه نورپردازی در شهر قم اذعان داشت: در روزگار امروز 
نور به یک المان ضروری در شهرها تبدیل شده است و یکی از اهدافی که 
انسان در پی دستیابی به آن اقدام به روشن نمودن فضاهای زندگی خود می 

نماید، طولانی تر نمودن زمان حضور در فضاهای شهری است.
وی افزود: ما انسان ها  برای جهت یابی، احساس امنیت و انجام کارهایمان 
به نور نیاز داریم ولی امروزه نورپردازی نقشی فراتر از برطرف نمودن این 

نیازهای اولیه را بر عهده دارد.
در  قم  شهرداری  مجدانه  اقدام  به   توجه  با  منش  موسوی  محمد  سید 
خصوص نورپردازی تمام المانها و پل و ساختمانهای تاریخی شهر قم خاطر 
نشان کرد:   زیباسازی در دو سال گذشته اقدام به ایجاد جلوه های تصویری 
زیبای پل ها  و ساختمانهای تاریخی در سطح شهر نموده است که چهره شهر 
را تغییر داده است و دید شبانه را در شهر فعال کرده است که پروژه نورپردازی 
پل علیخانی یکی از پروژه هایست که زیبایی خاصی به بلوار زائر و دید شبانه 
شهر داده است. وی در خصوص نورپردازی و ارتقا کیفیت منظر شهری گفت: 
منظر شهری، برآیند تصاویری از شهر است که مخاطب به واسطه آن شهر را 
درک می کند و پرسش در خصوص کیفیت آن، از مباحث روز مدیریت شهری 
است. مدیرعامل سازمان زیبا سازی شهرداری قم اذعان کرد: مداخلات 
زیباشناسانه از رایج ترین اقدامات در ارتقاء کیفیت منظر شهری محسوب 
از طرفی،  امر برعهده دارد.  این  نورپردازی، جایگاه مهمی در  و  می شود 
نورپردازی پل ها که جزء عناصر اصلی منظر شهری هستند، از مداخلات مهم 
زیباشناسانه است که به دلیل قابل رؤیت بودن از فواصل مختلف در سرعت 

های متفاوت، نقش چشم گیری در ساختار منظر شبانه دارد.
  

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  اعلام کرد

برقراری ضریب امنیت 100 درصدی 
در پایانه های شهر قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از برقراری ضریب 
امنیت ۱۰۰ درصدی در پایانه های شهر قم خبر داد و گفت: پلیس پایانه 

به صورت شبانه روزی و دائمی در سطح پایانه ها تردد دارد.
به گزارش شهرنیوز، رضا پوریافر با بیان اهمیت حفظ امنیت پایانه ها برای 
تردد مسافران، اظهار داشت: حفظ امنیت مسافر یکی از اولویت های سازمان 

پایانه های مسافربری و پارک سوارهای شهرداری قم است.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم حضور مسافرانی از 
قومیت های مختلف و همچنین از کشورهای همسایه را مورد توجه قرار داد و 
افزود: حضور دائمی مسافرانی از قومیت های مختلف و همچنین کشورهای 
همسایه مانند عراق و پاکستان با فرهنگ های مختلف یکی از چالش های 
و  پایانه  تمام  در  پایانه  پلیس  حضور  از  پوریافر  است.  پایانه ها  در  موجود 
پارک سوارها خبر داد و افزود: پلیس پایانه به صورت شبانه روزی و دائمی در 

سطح پایانه ها تردد داشته و هیچ گونه گزارشی از ناامنی ثبت  نشده است.
وی امنیت موجود در تمام طول شبانه روزی به  خصوص در ساعات شب 
را تلاش پلیس پایانه دانست و  تصریح کرد: پلیس پایانه با حضور دائمی در 
پایانه ها توانسته ضریب امنیت ۱۰۰ درصدی در فضای پایانه ها برقرار کرده و 
با وجود تردد بالا هیچ گونه مشکلی وجود ندارد. مدیرعامل سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم دو پایانه مرکزی و پارک سوار شمالی را دو پایانه فعال قم 
عنوان کرد و ادامه داد: پایانه مرکزی و پارک سوار شمالی به صورت شبانه روزی 
در حال ارائه خدمات به مسافران بوده و در تمام ساعات پلیس پایانه علاوه بر 
حضور دائمی به صورت مستمر نیز در فضا و اطراف پایانه گشت زنی می کند. 
گفتنی است: در قم، اتخاذ رویکردهایی در نورپردازی پل ها نتایج چندگانه ای 

را در پی داشته که بعضاً به ارتقاء کیفیت منظر شهری منجر شده است.
  

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

خط ویژه اتوبوسرانی در پردیسان 
راه اندازی می شود

از راه اندازی شبکه داخلی  اتوبوسرانی شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی در پردیسان خبر داد. امیر یزدی با بیان اهمیت حمل  و نقل 
عمومی در سفرهای درون شهری، اظهار داشت: باید بپذیریم حمل ونقل 
عمومی به ویژه اتوبوسرانی در شهر قم هنوز به جایگاه خود دست پیدا نکرده و 
آسیب شناسی این موضوع یکی از دغدغه های سازمان اتوبوسرانی شهرداری 
قم است. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با تشریح تغییرات 
انجام شده در خطوط اتوبوسرانی برای خدمات رسانی بهتر در شهر، افزود: 
تغییر خطوط اتوبوسرانی از قطری به شعاعی و تغییر مبانی حرکت اتوبوس ها 
از مسافر مبنا به پیمایش مبنا برای خدمات رسانی بهتر به مردم و افزایش 
رضایتمندی شهروندان انجام  شده است. یزدی ادامه داد: یکی از مناطقی 
اتوبوسرانی است پردیسان  ارائه خدمات و ساماندهی خطوط  که نیازمند 
بوده که در دستور کار سازمان قرارگرفته و به زودی ساماندهی می شود. وی 
از راه اندازی خطوط داخلی پردیسان خبر داد و خاطرنشان کرد: به زودی 
خطوط اتوبوسرانی در داخل پردیسان طراحی شده و شبکه اتوبوسرانی آن 
راه اندازی می شود. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم ارتباط بین 
محله ها، شهرک پردیسان و شهر پردیسان را در شبکه اتوبوسرانی مورد توجه 
قرار داد و بیان کرد: پردیسان با بیش از 2۰۰ هزار نفر جمعیت و وسعتی برابر 
۱۹۰۰ هکتار نیازمند شبکه اتوبوسرانی مجزا و کامل است. یزدی با تأکید 
دوباره بر راه اندازی شبکه اتوبوسرانی در پردیسان، گفت: شبکه اتوبوسرانی 
پردیسان به زودی راه اندازی شده و شهروندان این منطقه می توانند از خدمات 

سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم در این منطقه بهره مند شوند.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

احداث سه سکوی انتقال پسماند در قم
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از احداث سه سکوی 
انتقال پسماند در قم خبر داد. سیدعبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه یکی 
از سیاست هایی که در مجموعه مدیریت پسماند وجود دارد انتقال زباله ها 
به واسطه ماشین های بزرگ تر است، اظهار کرد: این اقدام کمک می کند که 
هزینه ها کاهش یافته و از نظر زیست محیطی نیز آسیب کمتری وارد شود. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تاکید بر برنامه سازمان 
برای راه اندازی باراندازهای تخلیه زباله، خاطرنشان کرد: با اجرای این طرح 
خودروهای کوچک زباله های را تحویل ماشین های بزرگ می دهند تا پسماند 
منتقل شود. میرابراهیمی با تاکید بر اینکه مکان یابی این  باراندازها در شهر 
انجام شده است، افزود: در حال حاضر یک سکوی بارانداز با ظرفیت ۳۰۰ تا 
۴۰۰ تن با ۵ دستگاه سیم تریلر راه اندازی شده که انتقال پسماند را به سایت 
مدیریت پسماند البرز انجام می دهد. وی با بیان اینکه یک سکو هم در منطقه 
پنج طراحی شده که در مرحله مناقصه است، گفت: این سکو با اعتباری 
بیش از یک میلیارد تومان راه اندازی خواهد شد. مدیرعامل سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم از تملک مکان سکوی سوم بارانداز پسماند خبر داد و 
افزود: پس از تملک این سکو هم احداث خواهد شد که مجموعا سه سکو 

ظرفیت انتقال ۷۰۰ تن پسماند را در شهر دارند.
 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل شهرداری قم مطرح کرد 

حذف تدریجی سازه های حجیم
 در بستر رودخانه 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم از حذف تدریجی 
سازه های حجیم در بستر رودخانه به منظور کاهش خطر سیلاب خبر داد.

اکبر رحیمی مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم 
گفت: در راستای مصوبات کمیته کنترل سیلاب های شهری حذف المان 
ها، برخی  سازه های حجیم به منظور تسهیل عبور سیلاب در دستور کار 
بحران  با همکاری ستاد مدیریت  افزود:  دارد. رحیمی  قرار  قم  شهرداری 
و  پارکها  زیباسازی،  سازمان  همچنین  و  و ۴  مناطق ۳،۷،۱،2  شهرداری 
فضای سبز، حمل و نقل و ترافیک و سایر حوزه های مربوطه برنامه کاهش 
خطرپذیری سیلاب در رودخانه طرح ریزی شده و به تدریج انجام خواهد شد 
که بخشی از آن به حذف و یا جابجایی برخی عوارض شهری حجیم منجر 
خواهد. وی بیان داشت: اصلاح هندسی مقطع پل آهنچی توسط شهرداری 
منطقه ۷ نیز در این راستا قرار داشته که تاثیر قابل توجهی در افزایش دبی آب 

عبوری در این مقطع خواهد داشت.

بودجه سپاه و ارتش در سال ۹۹ چقدر است؟ 
 اما بررسی بخش دفاعی لایحه بودجه ۹۹، نشان می دهد که بودجه سپاه پاسدارن انقلاب اسلامی 
از ۱۵ هزار میلیارد تومان مصوب سال ۱۳۹۸ به ۱۸ هزار و ۳۱۵ میلیارد تومان افزایش پیدا کرده است.
بودجه ارتش جمهوری اسلامی ایران نیز از ۱۰ هزار و 2۴ میلیارد در سال ۹۸ به ۱۱ هزار و ۹۷۸میلیارد 
تومان در سال ۹۹ افزایش پیدا کرده است.بودجه نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران نیز از ۱۱ هزار 
و ۵2۱ میلیارد تومان در سال ۹۸ به ۱۷ هزار و ۴۴۴ میلیارد تومان افزایش یافته است.بودجه وزارت دفاع 
در بخش دستگاه های سیاست گذار از ۳۸ هزار میلیارد به ۴۱ هزار و ۵۷۵ میلیارد تومان افزایش یافته و 
در همین حوزه نیز بودجه ستاد کل نیرو های مسلح از ۵۶ هزار و ۹۶۴ میلیارد به ۵۶هزار و ۸۴۰ میلیارد 
کاهش یافته است. به گزارش تسنیم اما بودجه وزارت دفاع و ستادکل در بخش اعتبارات هزینه های 
دستگاه های اجرایی به ترتیب از هزار و ۷۰۰ میلیارد در سال ۹۸ به 2 هزار و ۵۰۰ میلیارد در سال ۹۹ و از 

2۳۸ میلیارد به 2۴۶ میلیارد تومان در سال ۹۹ افزایش یافته است.

 57نفر در قم داوطلب نمایندگی مجلس خبرگان شدند
فرماندار قم گفت: تا کنون ۵۷ نفر داوطلب شرکت در انتخابات میان  دوره ای پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری در قم شدند.مرتضی حیدری اظهار داشت: تا پایان روز دوشنبه و در چهارمین روز از 
ثبت نام از داوطلبان شرکت در انتخابات میان  دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، 2۳ نفر 
با مراجعه به فرمانداری قم در حوزه انتخابیه این استان ثبت نام کردند.وی با اشاره به رشد آمار ثبت نام 
داوطلبان مجلس خبرگان در استان قم، افزود: در مجموع تا پایان چهارمین روز ثبت نام برای مجلس 
خبرگان رهبری ۵۷ داوطلب مراحل ثبت نام را طی کردند.به گفته رئیس هیئت اجرایی ستاد انتخابات 
استان قم جوان ترین داوطلب 22 سال و مسن ترین آن ها ۸۶ ساله است.گفتنی است، داوطلبان برای 
ثبت نام در انتخابات میاندوره ای مجلس خبرگان رهبری تا 2۱ آذرماه فرصت دارند و در انتخابات اخیر یک 

نماینده برای مجلس خبرگان رهبری از حوزه انتخابیه قم انتخاب خواهد شد.

شهرام ناظری در قونیه کنسرت برگزار نمی کند 
شهرام ناظری با انتشار بیانیه ای کوتاه از انجام نشدن کنسرت قونیه خبر داده است.به گزارش ایسنا، 
هنرمند ملی کشورمان که هر ساله در اواخر آذر ماه مشتاقان و علاقمندان را به صورت رایگان به بزم 
مولانا دعوت کرده  است، در بیانیه خود، علت انجام نشدن کنسرت امسال قونیه را چنین توضیح داده 
است:»امسال برای همدردی با درد و رنج زنان، مردان و کودکان کرد سوریه و به احترام مردم فداکار و 
نازنین کشورم کنسرت آذر ماه در قونیه را برگزار نخواهم کرد؛ چراکه مولانا سخنگوی وجدان انسانی و 
منادی صلح و دوستی در جهان است. او همواره درس خوبی، انسانیت و عشق را در هفتاد هزار بیت 

آواز کرده است.«

آذری جهرمی: پنجشنبه برای مردم سورپرایز خواهیم داشت
محمدجواد آذری جهرمی در افتتاحیه سومین نمایشگاه شهر هوشمند گفت: خوشحالم هوای تهران 
امروز پاک است و در یک هوای سالم در این همایش هستیم. سال گذشته تفاهم نامه ای با شهرداری 
امضا کردیم و تلاش کردیم با هوشمندسازی تهران را به شهری سالم، پاک و امن تبدیل کنیم و در این 
زمینه اتفاقات خوبی در سال گذشته رخ داد. آذری جهرمی ادامه داد: کره زمین را دیگران برای ما به ارثیه 
گذاشته اند و ما هم باید برای آیندگان خود به امانت و ارث بگذاریم. وزیر ارتباطات افزود: در روز پنجشنبه 
یک سورپرایز برای مردم خواهیم داشت که از طریق شبکه های مجازی و رسانه ها آن را به اطلاع مردم 

خواهیم رساند.

درگیری در مجلس بر سر آخرین نطق پروانه سلحشوری 
نطق پایانی پروانه سلحشوری نماینده تهران در مجلس غوغایی به پاکرد و نمایندگان مخالف تا دقایقی 
با داد و فریاد درباره این نطق صحبت می کردند. نطق سلحشوری به پایان نرسیده، کم کم تحرکات برخی 
چهره های تندرو در اعتراض به او شروع شد و با فریاد خواستار خاموش کردن میکرفون نماینده زن تهران 
شدند. حتی وقتی که سلحشوری صحن مجلس را ترک کرده بود، نصرالله پژمانفر با فریاد می گفت: »نمی 
شود هر کسی هر غلطی دلش خواست انجام بدهد« در همین لحظه یکی دیگر از نمایندگان اصولگرا 

خطاب به پروانه سلحشوری داد زد: »به جهنم که ثبت نام نکرده است نمی شود که به بقیه توهین کند.«

»دورهمی« شب یلدا روی آنتن می رود؟ 
تهیه کننده برنامه "دورهمی" خبر بازگشت به آنتن را تأیید کرد و گفت: ان شاالله مشکلی نباشد شب 
یلدا بازمی گردیم.برنامه "دورهمی" شبکه نسیم بعد از مدت ها به آنتن برمی گردد؛ امروز مهران مدیری و 
سیدمصطفی احمدی با مدیر شبکه جلسه ای خواهند داشت تا این برنامه در شب یلدا روی آنتن برود.
سیدمصطفی احمدی تهیه کننده این برنامه تلویزیونی که ترجیح داد گفت وگویی نکند، بازگشت برنامه 

"دورهمی" به آنتن را تأیید کرد و گفت: ان شاءالله مشکلی نباشد شب یلدا روی آنتن می رویم.
 

بازگشت مجید قناد به برنامه کودک 
مجید قناد مجری برنامه های کودک تلویزیون درباره آیتم کوتاهی که در برنامه »صبح بخیر ایران« 
برای کودکان در دست تولید دارد توضیحاتی ارائه کرد.به گزارش مهر، مجید قناد پس از مدتی دوری 
از تلویزیون و برنامه های کودک این روزها با یک آیتم صبحگاهی به تلویزیون بازگشته است. برنامه »صبح 
بخیر ایران« یک آیتم صبحگاهی برای کودکان در نظر گرفته است که »عمو قناد« مجری آن است و به 

همراه گروهی از بازیگران هر روز صبح بچه ها را بیدار کرده و روانه مدرسه می کند.

کنایه وزیر دولت اصلاحات به علم الهدی 
سیدعبدالواحد موسوی لاری عضو مجمع روحانیون مبارز و وزیر کشور دولت اصلاحات با یادآوری اینکه 
بیش از چهل سال از پیروزی انقلاب گذشته و مدیریت جامعه در دست مذهبی ها و متدینین بوده، تصریح 
کرد: گاهی یک جمله برای جامعه هزینه سنگین دارد، شاهد بودید که برخی از اظهارنظرها را زیرنویس 
عربی کردند و منجر به خشم عراقی ها شد، بدون مبنا و نسنجیده حرفی زدند و منجر به خشم مردم عراق 
نسبت به ایران شد.وی بیان کرد: وقتی صبحت از اصلاح می کنیم منظور این است که جمهوریت و 

اسلامیت نظام در ریل خود حرکت کند.

چه تعداد پناهنده مجاز در ایران زندگی می کنند؟
مدیرکل دفتر امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور:در حال حاضر ما در کشور بیش از ۱.۵ میلیون 
پناهنده مجاز داریم که با شرایط مختلف در سرشماری شرکت کردند که مشغول دریافت خدمات هستند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خداوند عز و جل، وصلت را مایه الفت دل ها و پیوستگی نسََبی 
قرار داد. ]به واسطه وصلت،[ رشته های خویشاوندی را به هم 
پیوست و آن را مایه مهر و محبّت ساخت. در این ]پدیده[، 
برای مردمان، نشانه هایی ]از قدرت و رحمت خداوند[ است .

سه شنبه - نوزدهم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4937

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد 

قم استان نخست کشور در کاهش تلفات جاده ای

فرماندار قم گفت: ظرفیت درآمدزایی حوزه گردشگری درقم،  چندین برابر وضع موجود 
است و میزان درآمد کنونی این بخش به هیچ عنوان متناسب با ظرفیت های فراوان آن نیست.

مرتضی حیدری بیان کرد: بر اساس آمار، سالانه بیش از 2۰ میلیون زائر و گردشگر وارد 
قم می شوند که اگر هرکدام از آن ها در مدت اقامت خود در این استان برای تامین خوراک،  
اسکان،  سوغات و سایر مخارج سفر،  ۵۰۰ هزار تومان هزینه کنند،  رقمی بالغ بر ۱۰ هزار 
میلیارد تومان درآمد برای اقتصاد قم ایجاد خواهد شد. وی افزود:  البته اکنون میزان درآمد 
حوزه گردشگری استان با این مبلغ فاصله زیادی دارد و برای رسیدن به آن باید برنامه ریزی 
کرد، به نحوی که شیوه استقبال از زائران و راهکارهای تعامل با ایشان در قم به یک فرهنگ 

عمومی تبدیل شود.

وی ادامه داد: برای رسیدن به درآمد پایدار و قابل توجه درحوزه گردشگری، باید همه 
ظرفیت های استان بسیج شود و شهروندان نیز مشارکت جدی در این زمینه داشته باشند، 
در این صورت طی مدت معینی گردشگری قم به جایگاه اصلی خود خواهد رسید. حیدری 
گفت: علاوه برموقعیت مذهبی شهر قم که عامل جذب میلیون ها زائر داخلی و خارجی است، 
بسیاری از روستاهای استان نیز با داشتن طبیعت زیبا، ظرفیت فراوانی برای جذب گردشگران 
دارند. وی بیان کرد:  اجرای طرح بوم گردی از جمله راهکاری های تقویت گردشگری درسطح 
مناطق روستایی استان است که موجب توسعه اقتصادی و افزایش فرصت های شغلی در این 
مناطق می شود. وی ادامه داد: باید این باور در ذهن مردم شهر و روستاهای قم تقویت شود که 
توسعه گردشگری، اقتصاد استان را متحول می کند و بهترین راه برای پیشرفت پایدار آن است.

فرماندار قم:

درآمد قم از حوزه گردشگری متناسب با ظرفیت  این بخش نیست

گزارش  ارائه  از  قم  در  رهبری  معظم  مقام  دفتر  رئیس 
واقع بینانه فرهنگی به رهبر انقلاب در آستانه ۱۹ دی خبر داد 

و گفت: برای 2۶ دستگاه در قم وظایفی تعیین شده است.
حاشیه  در  عراقی  محمدی  والمسلمین  حجت الاسلام    
با  گفت وگو  در  قم  مقدس  شهر  فرهنگی  قرارگاه  نشست 
خبرنگاران با اشاره به تأسیس قرارگاه ۱۹ دی در قم اظهار 
داشت: این قرارگاه با همکاری همه دستگاه های فرهنگی 
اهمیت  و  نقش  تأسیس  شده است. وی  قم  در  اجرایی  و 
 ۱۹ افزود:  و  قرارداد  ارزیابی  مورد  انقلاب  تاریخ  در  را  قم 
قم  شهر  اهمیت  درباره  رهبری  معظم  مقام  بیانات  و  دی 

نشان دهنده جایگاه قم در همه دوران ها به ویژه دوران کنونی 
بوده و باید دغدغه های مقام معظم رهبری درباره جوانان 
قم را کم کنیم. رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم  از ارائه 
گزارش واقع بینانه به رهبری در آستانه ۱۹ دی خبر داد و 
گفت: برای 2۶ دستگاه در قم وظایفی تعیین شده که تحت 
نظارت استاندار قم بوده و خوشبختانه گزارش های رسیده 
از دستگاه ها شرایط خوبی را نشان می دهد. وی حوزه های 
علمیه برادران و خواهران را در قم گنجینه عظیمی از نیروهای 
انقلابی خواند و خاطرنشان کرد: دغدغه های ارزشی در این 
تأکید  با  این گزارش  بوده که  نیازمند مدیریت  گنجینه ها 

است.   تنظیم شده  مردمی  ظرفیت های  و  مردم  نقش  بر 
ظرفیت های  و  مردم  مشارکت  داد:  ادامه  محمدی عراقی 
مردمی سرمایه های نظام و انقلاب بوده و باید از این سرمایه 
ملی کمال استفاده را کرده و قرارگاه ۱۹ دی باهدف استفاده 

از همین ظرفیت ها تشکیل شده است. 
وی هدایت مقام معظم رهبری را برای رسیدن به نتیجه 
مطلوب لازم و ضروری دانست و بیان کرد: با کمک مردم و 
هدایت مقام معظم رهبری می توانیم در مدت کوتاهی چهره 
انقلابی، دینی و معنوی قم را متناسب با جایگاه آن  که حرم 

اهل بیت )ع( بوده به جهانیان نشان دهیم. 

امام  امداد  کمیته  ساختمان  و  مسکن  امور  مدیر   
خمینی)ره( استان قم گفت: از ابتدای سال تاکنون ۱۴ 
منزل مسکونی با اعتبار هشت میلیارد و 2۳۹ میلیون ریال 
است.  خریداری  شده  قم  امداد  کمیته  مددجویان  برای 
اینکه در حال حاضر هزار و ۸۰۰  بیان  با  یوسف رشیدی 
خانوار تحت پوشش کمیته امداد در استان قم فاقد مسکن 
هستند، اظهار داشت: کمبود اعتبار و رشد چند برابری 
قیمت مسکن مانع خانه  دار شدن این خانواده ها شده است 
و سرپرست بیشتر این خانواده ها زنان هستند. وی تصریح 
کرد: خانواده های تحت پوششی که سرپرست آن ها فوت  
شده، تعداد نفرات آن ها بیش از سه نفر باشد، منزلی نیز به 
نام آن ها نباشد و تاکنون زمین و یا مسکنی از دولت دریافت 
نکرده باشند در اولویت خرید مسکن هستند. مدیر امور 
مسکن و ساختمان کمیته امداد قم گفت: در حال حاضر 

هیچ مددجویی در نوبت خرید و احداث مسکن نیست. وی 
با بیان اینکه هزار و ۸۰۰ خانواده شرایط دریافت مسکن را 
دارند، افزود: متأسفانه میزان آورده این خانواده ها با مبلغی 
اختصاص  افراد  این  مسکن  خرید  برای  امداد  کمیته  که 
می دهد، جوابگوی خرید منزل مسکونی نیست. رشیدی 
برای  تقاضا داریم که  از مردم و خیرین استان  بیان کرد: 
امداد  کمیته  پوشش  تحت  خانواده های  شدن  دار  خانه 
مشارکت کنند. وی با بیان اینکه ۳۰۰ خانوار تحت پوشش 
کمیته امداد در نوبت دریافت وام تعمیرات مسکن هستند، 
افزود: از ابتدای امسال تاکنون، ۱۵ میلیارد و ۵۸۱ میلیون 
ریال در بخش مسکن هزینه شده است. مدیر امور مسکن 
سال  ابتدای  از  داد:  ادامه  قم  امداد  کمیته  ساختمان  و 
تاکنون ۴۳۰ مورد تعمیرات مسکن با هزینه ای بالغ بر ۱۴ 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال انجام و ۱۴ منزل مسکونی نیز 

با اعتبار هشت میلیارد و 2۳۹ میلیون ریال خریداری  شده 
است. وی با بیان اینکه طی سال گذشته در بخش تعمیرات 
متقاضی  به ۷۸۶  ریال  میلیون  و ۱۸۰  میلیارد  مبلغ 2۰ 
پرداخت شده است، افزود: همچنین برای احداث 2 واحد 
مسکن روستایی مبلغی بالغ بر ۳۸۴ میلیون ریال پرداخت 
 شده است. رشیدی اظهار داشت: طی سال گذشته برای 
خرید ۱۰۸ واحد مسکن شهری اعتبار ۴۷ میلیارد و ۷۱۶ 
میلیون ریال و برای بهسازی ۳۳ سرویس بهداشتی منازل 
با  وی  است.  شده  هزینه  ریال  میلیون   ۸۴۰ مددجویان 
بیان اینکه طی سال گذشته ۷۱ میلیارد و ۶۳۵ میلیون 
ریال به مددجویان پرداخت شده است، گفت: برای خرید 
مسکن به طور میانگین ۵۰۰ میلیون ریال به هر متقاضی 
در قالب 2۰۰ میلیون ریال وام و ۳۰۰ میلیون ریال بلاعوض 

پرداخت شده است.

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم گفت: در این استان دو نیروگاه بزرگ 
خورشیدی داریم و چندین قطعه زمین در استان قم برای احداث نیروگاه های بزرگ خورشیدی 

واگذار شده است.
 وحید افراز با اشاره به وضعیت نیروگاه های برق خورشیدی در استان اظهار کرد: در استان 

قم دو نیروگاه بزرگ برق خورشیدی داریم که ظرفیت تولید آن ها به ۱۱ مگاوات می رسد.
وی ادامه داد: چندین زمین در استان قم برای احداث نیروگاه های بزرگ خورشیدی واگذار 
شده است که سرمایه گذاران در صورت برطرف شدن مشکلات اقتصادی، اقدام به احداث 
نیروگاه های برق خورشیدی در این زمین ها خواهند کرد، اکثر تجهیزات این نیروگاه ها وارداتی 
است. مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم افزود: از مهرماه سال جاری ۳۰ درصد به 
قیمت خرید تضمینی برق خورشیدی از سرمایه گذاران افزوده شده است، البته هزینه احداث 

نیروگاه های برق خورشیدی به دلیل وارداتی بودن تجهیزات با قیمت دلار رابطه مستقیم دارد.
افراز با اشاره به نصب سامانه های برق خورشیدی در منازل مددجویان کمیته امداد استان قم 
اظهار کرد: طی روزهای آتی چهار سامانه  برق خورشیدی پس از نصب در منازل مددجویان 
این نهاد وارد مدار می شود و برنامه ریزی برای نصب 2۰ سامانه  برق خورشیدی دیگر در 
منازل مددجویان کمیته امداد استان قم صورت گرفته است. وی ادامه داد: بسیج در قالب 
برنامه ای با عنوان جهاد روشنایی به دنبال نصب سامانه های برق خورشیدی در تعدادی از 
منازل روستاییان استان قم است، اداره اوقاف استان قم هم برنامه نصب این سامانه ها را در 
۱۸ بقعه متبرکه در استان در دستور کار دارد. مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم 
خاطرنشان کرد: حوزه علمیه برادران و حوزه علمیه خواهران به صورت جداگانه به دنبال نصب 

سامانه های برق خورشیدی در چند واحد آموزشی خود در استان هستند.

رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم :

گزارش اقدامات فرهنگی در قم به رهبری ارائه می شود

طی امسال انجام شد
خریداری 14 منزل مسکونی برای مددجویان کمیته امداد قم 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم خبرداد

واگذاری چندین قطعه زمین برای احداث نیروگاه خورشیدی 

الكافي : ج 5 ص 373 ح 6

طرح: رضا باقری شرف

مدیران استقلال در نقش ماکت

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف بیش از 2 میلیارد ریال انواع کالای قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف انواع کالای قاچاق به ارزش بیش از 2 میلیارد ریال در قم خبر 

داد.
 عبدالرضا آقاخانی اظهار کرد: با تلاش مأموران پلیس آگاهی استان قم یک دستگاه کشنده تانکردار 
حامل بار قاچاق که از یک استان جنوبی به مقصد تهران بارگیری شده بود، در جاده »قم-گرمسار« 

شناسایی و متوقف شد.
وی ادامه داد: خودرو برای بررسی دقیق تر به اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان منتقل و در بازرسی 
بعمل آمده مشخص شد کشنده تانکردار حامل »روغن سوخته« بوده است اما پس از شمارش کالا و 
مطابقت با اسناد ارائه شده، ۴۶ گونی حاوی 2 هزار و ۸2۵ ثوب کابشن، ۳ هزار و ۱۶۸ قوطی انواع 

نوشیدنی و 2 هزار و ۳۱۰ لیوان بلوری قاچاق کشف شد.
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: در ادامه نمونه کالا به اداره استاندارد ارسال و کارشناسان ارزش 

محموله را 2 میلیارد و ۷۵۰ میلیون ریال اعلام کردند.
وی گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی 

استان شد.
آقاخانی با اشاره به اینکه قاچاق کالا اثرات سوء و منفی بر تولید داخلی داشته و امنیت اقتصادی 
جامعه را هدف قرار می دهد، ضمن تاکید بر عزم پلیس در مبارزه با این پدیده ناهنجار و مخرب، از 
شهروندان نیز خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز افراد فرصت طلب و سودجو، در 
اسرع وقت از طریق تماس با ۱۱۰ به پلیس اطلاع تا از بدون فوت وقت نسبت به شناسایی و دستگیری 

متخلفان اقدام شود.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

پیامک بخشش80درصدی خلافی خودرو جعلی است 
رئیس پلیس فتا استان قم از ارسال پیامکی جعلی از سوی افراد سودجو و کلاهبردار باعنوان 
"خودروی شما مشمول ۸۰ درصد بخشش خلافی شده"، خبر داد که فرد با مراجعه به سایت اعلامی 

مورد کلاهبرداری قرار می گیرد. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: برخی افراد شیاد با ارسال پیامک با عنوان "مشترک گرامی، 
خودروی شما مشمول ۸۰ درصد بخشش خلافی شده است و برای استفاده از این تخفیف به سایت زیر 

مراجعه فرمائید" اقدام به کلاهبرداری کرده که کاربران باید هوشیار باشند.
وی بیان داشت: مجرمان با راه اندازی سایت جعلی و ارسال پیامک، اقدام به فریب و هدایت کاربران 
به درگاه های جعلی بانک ها درخصوص تخفیف تخلفات رانندگی کرده و پس از هدایت متقاضیان به 
درگاه های جعلی )فیشینگ(، اطلاعات کارت بانکی آن ها را کسب و سپس اقدام به برداشت غیر مجاز 
از حساب آنان می کنند. رئیس پلیس فتا استان قم توصیه کرد: کاربران چنانچه پیامی با این مضمون 
دریافت کردند، به طور حتم  صحت آن را با مراجعه به سایت همان سازمان و مراجع ذیربط پی گیری 
کنند. سرهنگ موالی خاطرنشان کرد: اگر مردم به دلیل ناآگاهی اطلاعات بانکی خود را در اختیار این 
افراد سودجو و کلاهبردار قرار داده اند، بلافاصله رمز دوم اینترنتی خود را تغییر دهند و اقدامات امنیتی 

کارت های بانکی خود را انجام دهند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم خبرداد

پلمپ 3۹ واحد صنفی متخلف در قم
رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از اجرای طرح پاکسازی واحد های صنفی 

متخلف در استان خبر داد و گفت: در این راستا ۳۹ واحد صنفی متخلف در استان پلمپ شدند. 
 سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: طرح نظارت بر اصناف به منظور پاکسازی واحد های صنفی 
استان از مظاهر علنی جرم و عدم رعایت ضوابط انتظامی با محوریت پلیس امنیت عمومی در سطح 

استان اجرا شد.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان بیان داشت : ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی در اجرای 
طرح برخورد با صنوف متخلف طی یک ماهه اخیر از تعداد ۱۶۹ واحد صنفی بازدید و تعداد ۱۵۷ 

اخطار پلمپ و تعداد ۳۹ واحد صنفی متخلف پلمپ شدند .
سرهنگ کاویانی افزود : پلیس با واحد های صنفی خاطی که قانون نظام صنفی را نادیده گرفته و 

اقدام به هنجارشکنی می کنند با قاطعیت برخورد می کند .
رئیس پلیس امنیت عمومی استان با تاکید بر استمرار این گونه طرح ها و برخورد با واحدهای صنفی 
متخلف از عموم مردم خواست در صورت مشاهده هرگونه هنجارشکنی توسط افراد متخلف ، موارد 

را سریعاً از طریق پل ارتباطی ۱۱۰ اطلاع رسانی تا نسبت به برخورد قانونی با متخلفان اقدام شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: استان 
قم از لحاظ صدور مجوز چاپ کتاب در رتبه دوم کشور قرار 
دارد، سال گذشته بیش از ۱۰ هزار مجوز چاپ کتاب در قم 

صادر شد.
سید موسی حسینی کاشانی  بیان کرد: ظرفیت علمی و 

ادبی قم، جایگاه بی بدیلی را در سطح کشور داراست.
وی با اشاره به سیاست های استان در حمایت از جامعه 
را در عرصه  نویسنده ای 2 کتاب  اگر  نویسندگان گفت:  
بزرگسالان یا ۳ عنوان کتاب را در حوزه کودک و یا ۸ عنوان 
نویسندگی  امتیارات  از  باشد  کرده  ویراستاری  را  کتاب 
شامل  امتیازات  این  کرد:  اضافه  وی  می شود.  برخودار 

مواردی مانند بیمه تکمیلی، تسهیل در حضور در جشنواره 
ملی کتاب سال و استفاده از تسهیلات صندوق اعتباری 
هنر است. وی یادآور شد: قم بعد از تهران و مشهد سومین 
استان کشور است که تمام درخواست های حوزه کتاب و 
تالیف به صورت الکترونیکی انجام می شود و تمام ناشران 
استان بدون حضور فیزیکی می توانند کارهای اداری خود 
را انجام دهند. حسینی کاشانی عنوان کرد: برای حمایت 
از نویسندگان استان خرید کتاب های با نوبت چاپ اول 
قرار  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  خرید  درکمیته 
گرفته است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بیان کرد: 
سال گذشته ۳۰۰ میلیون تومان کتاب از ناشران استانی 

کتاب با نوبت چاپ اول خریداری شده است. وی تاکید 
کرد: همچنین درراستای حمایت از مولفان و نویسندگان 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارتخانه    ،۹۷ سال  استان 
بیش از 2 میلیارد تومان کتاب از ناشران قمی خریداری 
کرده است. وی یادآور شد: همچنین درراستای حمایت از 
مولفان استانی، آثار و کتب ارزشمند نویسندگان استان بعد 
از تایید درکمیته کتب ارزشمند ادارهکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از حمایت های قبل از چاپ برخودار می شوند. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در پایان خاطرنشان 
کرد: نویسندگان قابل اعتنای فراوانی در قم وجود دارد که 

بسیاری از آثار آنها بارها تجدید چاپ شده است.

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

قم دومین استان کشور در صدور مجوز چاپ کتاب است


